
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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ریزش قیمت طلا ادامه دارد
با توجه به ادامه کاهش قیمت جهانی

بــه گفته دبیر هیات مدیره اتحادیــه طلا و جواهر تهران، 
بــا توجه بــه ادامه کاهش قیمت طــلای جهانی در طول دو 
هفته اخیر و به ویژه کاهش چشــمگیر آن در هفته گذشته و 
کنترل بازار ارز در داخل، روند نزولی قیمت ها در بازار ســکه 
و طلا دیده می شــود و بازار از اوج قیمتی خود فاصله گرفته 

به تعادل رسیده است. و 
نادر بذرافشــان در رابطه با وضعیت یــک هفته اخیر بازار 
ســکه و طلای داخلی ضمن اشــاره به روند کاهشی قیمت ها 
در بــازار جهانی طلا طی دو هفتــه اخیر، اظهار کرد: باتوجه 
به اتفاقات سیاســی آمریکا و همچنین تلاش دنیا برای کشف 
واکســن کرونا و نزدیک شدن به آن، روند نزولی قیمت اونس 
جهانــی تقریبا از دو هفته پیش آغاز شــده و در هفته ای که 
گذشــت، چشــمگیرتر نیز شــد؛ به گونه ای که در هفته اخیر 
حــدود ۲۴ دلار در هر اونس جهانــی کاهش یافت و کاهش 
خود را در طول دو هفته گذشته به میانگین ۸۵ دلار رسانده 
اســت که بازار همه دنیا را تحت تاثیر خود قرار داده اســت. 
در بــازار داخلی ایران نیز این تاثیرپذیری مســتثنی نبوده و 

ســبب کاهش قیمت ها در بازار سکه و طلا شده است.
دبیر هیات مدیــره اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: 
همچنیــن کنترل بازار ارز و ممنوعیت معاملات ســفته بازها 
و معامــلات کاغذی نیــز در روند نزولی قیمت ســکه و طلا 
تاثیرگذار بوده اســت. علاوه  بر این تقاضا برای خرید سکه و 
مصنوعات طلا نیز به شــدت پایین آمده و بر بازارهای داخلی 
سکه و طلا تاثیر گذاشته است و احتمالا در هفته های آتی نیز 

این روند کاهشی، ادامه دار خواهد بود.  وی در رابطه با میزان 
تقاضا در ایــن بازار، تاکید کرد: علاوه براینکه مدت هاســت 
تقاضا برای مصنوعات طلا به صفر رسیده، به جرائت می توان 
طی دو هفته اخیر تقاضا برای ســکه نیز به حداقل رســیده 
اســت و مردم مبادلات را به جهت کاهش بیشتر قیمت ها به 
حداقل رســانده اند بازار متعادل شــده است. در حال حاضر 
قیمت ها نسبت به ماه های اخیر کاهش یافته است؛ به گونه ای 
که حباب سکه که تا دو میلیون تومان نیز پیش رفته بود، در 
حــال حاضر برای هر قطعه ســکه به حدود ۸۰۰ هزار تومان 
رسیده اســت.  این عضو اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان 
اینکــه در آخرین معاملات نســبت به ابتدای هفته جاری هر 
قطعه ســکه ۹۵۰ هزار تومان، نیم ســکه ۴۰۰ هزار تومان و 
سکه های یک گرمی ۱۵۰ هزار تومان کاهش قیمت داشته اند، 
در اعلام آخرین قیمت های معاملاتی برای سکه و طلا در بازار 
داخلی، گفت: هر قطعه ســکه تمام طرح جدید ۱۱ میلیون و 
۸۰۰ هزار تومان، ســکه تمام طرح قدیم ۱۱ میلیون و ۳۵۰ 
هزار تومان، نیم ســکه شش میلیون و ۱۵۰ هزار تومان، ربع 
ســکه چهار میلیون و ۳۰۰ هزار تومان و سکه های یک گرمی 

نیــز دو میلیون و ۵۳۰ هزار تومان قیمت دارند.
بذرافشــان افــزود: همچنین هر گرم طــلای ۱۸ عیار یک 
میلیــون و ۱۱۲ هزار  تومان و هر مثقال طلای ۱۷ عیار آب 
شــده چهار میلیون و ۸۳۰ هزار تومان قیمت دارند. آخرین 
نــرخ برای انس جهانــی نیز ۱۸۶۷ دلار و پنج ســنت ثبت 

است. شده 

بازار سرمایه در هفته جاری تا حدودی شرایط بهتری را تجربه کرد؛ 
این روند پس از آن رخ داد که بانک مرکزی زمزمه ها در خصوص افزایش 
نرخ ســود را تکذیب کرد و در عین حال دست به تعدیل نرخ سود بین 
 بانکی زد. البته شواهدی وجود دارد که نشان می دهد هنوز این اتفاق در 
عمل نیفتاده و همچنان نرخ های بین بانکی بالای ۲۲ درصد جریان دارد 
که امیدواریم با مصوبه اخیر بانک مرکزی، این روند عملا متوقف شود.

می توان باتوجه به تحولات اخیر، افق مثبتی را برای اقتصاد کشــور 
نســبت به دو سال گذشته متصور شد. نخســت آنکه باتوجه به نتایج 
انتخابــات امریکا، امروز حداقل دیگر افق تشــدید فشــارها را پیش رو 
نداریم کمااینکه آقای بایدن از بازگشت ایالات متحده آمریکا به برجام 
هم گفته اند که برهمین اســاس در قالب بهترین ســناریوها، می توان 
گشــایش های اقتصادی را هم پیش روی کشــور داشت. موضوع بعدی 
اخباری است که در مورد تولید واکسن کرونا اعلام شده که این موضوع 
نیز می تواند به بهبود شرایط اقتصادی و تعدیل برخی مسائل منجر شود. 
در عین حال طی ماه های اخیر، بازار سرمایه یک اصلاح قوی را داشته 
و تصور می کنم باوجود چشــم اندازهای عنوان شده، در صورت حرکت 
سیاســت گذاران در مسیر صحیح، می توان از این فرصت به نفع اقتصاد 
کشــور اســتفاده کرد و به تبع آن بازار هم شرایط مثبتی را پیش روی 

خود داشته باشد.
در شــرایط حال حاضــر در زمینه سیاســت های ارزی نیز بهترین 
رویکــردی که بانک مرکزی می تواند انجام دهد، تثبیت نرخ ارز در یک 
نرخ معقول )در همین حدود نرخ فعلی( است، به جای آنکه اجازه دهد 
نرخ ارز اصلاح عمیقی داشته باشد. در عین حال کاهش نرخ سود بانکی 
نیز می تواند به عنوان سیاست دیگری در دستور کار بانک مرکزی قرار 
گیرد. بر این اســاس می توان همان روندی که در دهه هشــتاد صورت 
گرفت را دنبال کنیم؛ یعنی بتوانیم برای مدتی طولانی نرخ سود بانکی 
پایین و نرخ دلار تثبیت  شده داشته باشیم. اگر این سیاست ها همزمان 
اجرا شــود، قطعا بازار ســرمایه هم رونق می گیرد. آن زمان می توان در 
خصوص بحث تامین کسری بودجه دولت با فروش اوراق و عرضه سهام 
شــرکت ها در بورس صحبت کرد زیرا جذابیت به بازار سرمایه بازگشته 
است واحتمالا سرمایه گذاری در حوزه های مختلف تقویت خواهد شد.

راه بعدی که سیاســت گذار باید آن را پیش گیرد، این است که باید 
سیاست بازار در دستور کار قرار گیرد. قیمت گذاری هایی که امروز با انواع 
کنترل ها و دخالت ها صورت می گیرد، شاید در کوتاه مدت به کنترل نسبی 
قیمت ها منجر شود اما در بلندمدت، می تواند حتی موجب شکل گیری 
حباب قیمتی در بازارها شود، کمااینکه این روند را به طور واضح در بازار 
خودرو می بینیم. اگر در بازار خودرو قیمت گذاری آزاد داشــتیم، قیمت 
خودرو هیچوقت تا این اندازه رشد نمی کرد. سیاست های کنترلی همیشه 
منجر به کاهش عرضه و تشدید قیمت ها می شود. حرکت به سمت اقتصاد 
بازار و مدیریت صحیح سیاست هایی که رشد نقدینگی را به همراه دارند؛ 

سرتیپ دوم حسن مفخمی شهرستانی فرمانده انتظامی استان 
مرکزی باارسال نامه ای به مدیرعامل شرکت گازاستان مرکزی ،از 
عملکرد ایشان واله یار حسین آبادی رئیس خدمات فنی وفروش 
عمده و محسن رضایی مطلق مسئول هماهنگی فروش وخدمات 

مشترکین ،تقدیربه عمل آورد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گازاستان مرکزی درنامه 
ارسالی فرمانده انتظامی استان مرکزی چنین آمده است: باعنایت 
به حسن همکاری ومساعدت جناب آقای مهندس حسین آبادی 
رئیس محترم خدمات فنی وفروش عمده وهمچنین جناب آقای 
محسن رضایی مطلق ،درامورمرتبط بامشترکین متعلق به این 
فرماندهی مبنی برارائه آمارها،اصلاح قبوض وســایرخدمات ، 
ازجنابعالی و کلیه همکاران محترمتان تقدیر وتشکر می گردد.

 تقدیر فرماندهی انتظامی 
استان مرکزی ازعملکرد واحد 

خدمات فنی وفروش عمده 
شرکت گازاستان 

بــازار ارز در هفته ای که که گذشــت در ادامه روند کاهش 
قیمتی هفته های گذشــته، شاهد تثبیت قیمت دلار در کانال 
۲۵ هزار تومان و یورو در کانال ۳۰ هزار تومان بود.در هفته آخر 
آبان ماه بازار ارز همچنان شاهد ادامه روند کاهش قیمت ها بود. 
این روند که از ابتدای آبان و در شــرایطی که دلار در محدوده 
قیمتی بالاتر از مرز ۳۰ هزار تومان معامله می شد،  آغاز شد و 
در طول ســی روز گذشته با شدت و ضعف هایی مسیر خود را 
حفظ کرد تا جایی کــه در آخرین روز این ماه قیمت دلار در 

کانال ۲۵ هزار تومان تثبیت شد.
در اولین روز هفته قیمت فروش دلار در صرافی های بانکی 
۱۰۰ تومان ارزان تر از آخرین نرخ هفته پیش از آن و به بهای 
۲۶ هزار و ۷۵۰ تومان ثبت شــد. در این روز بهای فروش هر 
یورو نیز ۳۱ هزار و ۶۷۰ تومان ثبت شد. با گذر روزهای هفته 
این قیمت ها با شیبی ملایم روند کاهشی خود را حفظ کردند 
و در آخریــن روز هفته در صرافی های بانکی فروش هر دلار با 
بهــای ۲۵ هزار و ۶۲۰ تومان و هر یورو نیز به قیمت ۳۰ هزار 
و ۳۰۰ تومان انجام شد. همچنین در تمامی روزهای این هفته 
صرافی های بانکی، این دو ارز را با قیمتی حدودا ۱۰۰۰ تومان 

کمتر از قیمت فروش، از مشتریان خریداری می کردند.
بنابرایــن در طول این هفته که به اذعان شــاهدان عینی، 
با اســتقبال کمتر خریداران ارز هم مواجه بود، قیمت دلار در 
صرافی های بانکی یک هزار و ۱۳۰ تومان و قیمت یورو هم یک 
هزار و ۳۷۰ تومان کاهش داشت.قیمت گذاری ارز در بازار آزاد 
هم روندی مشــابه داشت.  چرا که در بازار غیررسمی هم دلار 
در ابتدای هفته با سقف قیمتی ۲۶ هزار و ۶۰۰ تومان به فروش 
رسید و پس از تجربه کاهشی آرام قیمت ها در آخرین معاملات 
روز پنجشنبه قیمت آن به رقم ۲۵ هزار و ۹۰۰ تومان رسید.ورود 
قیمت دلار بازار آزاد به کانال ۲۵ هزار تومان در حالی رخ داد، 
که طی روزهای دوشنبه تا پنجشنبه، با وجود آنکه در صرافی 
ملــی نرخ فروش دلار در کانال ۲۵ هزار تومان قرار گرفته بود، 
فعالان بازارغیررسمی مقاومت زیادی برای حفظ بهای دلار در 

کانال ۲۶ هزار تومانی از خود نشان داده بودند.
البته باید در نظر داشت که معاملات بازار ارز در هفته ای که 
گذشت کار خود را تحت تاثیر مجموعه اقدامات و هشدارهایی 
آغــاز کرد که بانک مرکــزی در هفته پیش از آن علیه فعالان 
غیرمجاز در معاملات فردایی و معاملات شبانه، انجام داده بود. 
در اثر این اقدامات که حتی به دستگیری برخی از دلالان بازار 
ارز از سوی نهادهای نظارتی هم منجر شد، کانال های اعلام نرخ 
لحظه ای ارز در روزهای ابتدایی هفته جاری روند اعلام نرخ های 
خود را تغییر دادند. برخی از این کانال ها در روزهای شــنبه و 
یکشنبه، اعلام نرخ لحظه ای را تعطیل کرده بودند و برخی دیگر 
تنها تا در ساعات فعالیت صرافی ها نرخ های لحظه ای را اعلام 
می کردند. البته در تمامی این بازارهای مجازی، معاملات شبانه 
ارز در روزهای ابتدایی هفته تعطیل بود.این روند از روز سه شنبه 

به تدریج تغییر کرد.

کاهش آهسته اما پیوسته 
قیمت ارز



در شرایطی که پیش بینی می شود در آینده ای نزدیک بخشی از تحریم های 
ظالمانه کمرنگ می شــود، این ســؤال به وجود می آید کــه همکاری دولت و 
مجلس در رفع تحریم ها باید چگونه باشد؟ قبل از پاسخ به این سؤال ابتدا باید 
تحریم های وضع شده را رصد کرد. بخشی از تحریم های وضع شده علیه ایران 
حاصل تصمیم شخصی ترامپ بوده است. او با استفاده از اختیارات خود برخی 
از صنایع، اشخاص، شرکت های داخلی و خارجی را تحریم و اعلام کرد که هر 

شرکت و مجموعه ای با ایران کار کند، به سرعت تحریم می شود.
از این رو شرکت های خارجی از ترس تهدیدهای ترامپ مجبور به قطع رابطه 
خود با ایران شــدند. با تغییر رئیس جمهوری امریکا، تحریم های اینچنینی به 

صورت اتوماتیک وار و خودبه خود برداشته خواهد شد.
زمانی تحریم ها می تواند ادامه و استمرار داشته باشد که توسط مجلس امریکا 
تصویب شده باشد اما ترامپ از سال ۹۷ جدا از فشارهایی که از طریق مجلس 
امریکا برای تحریم ایران انجام داد، در مقاطع مختلف صنایع و شــخصیت های 
کشــورمان را تحریم کرد. یکی از مواردی که می توان به آن اشاره کرد، تحریم 

صنعت خودرو، صنعت فولاد و لوازم خانگی است. 
ایــن صنایع هیچ وقت در مجلس امریکا تحریم نشــدند ولی تحریم رئیس 
جمهوری امریکا باعث شــد شرکت های خارجی که سال های متمادی با ایران 
همکاری می کردند، ادامه روابط خود را منوط به نظر ترامپ بدانند. حال با حذف 
ترامپ از ابتدای بهمن ماه دوباره فرصت مذاکره با شرکت های خارجی و البته 
برگشت آنها فراهم می شود و البته شخصیت های تحریم شده مانند وزیر نفت 

هم می توانند به روند کاری و صحبت در مجامع بین الملل برگردند.
تحریم هایی که ترامپ در دوره ریاســت جمهوری خود وضع کرد کاملًا غیر 
قانونی و ظالمانه بود و به دلیل غیرقانونی بودن، بخش قابل توجهی از آن توسط 
مجلس امریکا تصویب نشد. لذا در آینده می توان شاهد این بود که تحریم های 
غیرقانونی برداشــته شود و صنایعی که مورد تحریم قرار گرفته بودند، به روال 
عادی حیات خود بازگردند. یکی از صنایعی که به ســرعت از این اتفاق تأثیر 
خواهد گرفت، صنعت خودرو است چرا که می تواند مجدد همکاری با شرکت های 

خارجی را آغاز کند.
از آنجا که شــرکت های خارجی از هشــدار و اقدامات یکباره ترامپ هراس 
داشــتند، تصمیم گرفتند هیچ نوع همکاری با ایران نداشــته باشند. با حضور 
بایدن در کاخ سفید به طور قطع شرکت های خارجی شاهد رفتارهای ناگهانی 
از ســوی ریاست جمهوری امریکا نخواهند بود.برای آنکه بتوان از شرایط پیش 

آمده به درستی استفاده کرد .
 فرصت ها را از دســت نداد، یک توصیه دارم و آن این اســت که نمایندگان 
مجلس برای مذاکره رفع برخی تحریم ها که در مجلس امریکا تصویب شــده 

است، اولویت بندی و مسیر مذاکره دولت را مشخص کنند.
اگر اولویت ها از ســوی نمایندگان مجلس شناســایی شود، سطح همکاری 
سیاستگذاران بیشتر خواهد شد و دو قوه می توانند برای سرعت بخشی در حل 
چالش ها اقدام کنند. مجلس فعلی؛ اما مجلسی متفاوت و خاص است و نسبت 
به دولت بدبینی هایی دارد لذا برای آنکه شــرایط بدتر نشــود و فشار اقتصادی 

بیشتری بر مردم تحمیل نشود، همکاری مجلس و دولت ضرورت دارد.
شاید صحبت های منفی نمایندگان مجلس نسبت به تصمیم های دولت از سر 
دلسوزی باشد اما در مقطع فعلی همکاری قوا از هر موضوعی مهم تر است، چرا 
که این روزها معیشت و اشتغال کشور تحت تأثیر تحریم های غیرقانونی است. 

توسعه زیرساخت های عمرانی کشور از 
سوی دولت بی توجه به غرولندهای سیاسی 
و در شرایط سخت تحریم و کرونا ادامه دارد 
و قوه مجریه نشان داده است که مسوولیت 
خطیر خود را در آبادانی کشور با افتتاح مداوم 
طرح ها و ابَرَطرح های صنعتی و عمرانی به 

انجام می رساند.
هرچند تحریم و کرونا فشارهای غیرقابل 
انکاری بــر اقتصاد ایران وارد کرده اســت 
اما این فشــارها باعث نشــده کــه دولت و 
دســتگاههای اجرایی فرایند توســعه زیر 
ساختهای عمرانی،صنعتی،کشاورزی،خدماتی 
را تعطیل کنند. از ابتدای سال جاری کاروان 
پنج شــنبه های افتتاح در سراسر کشور به 
راه افتاده و هر هفته در گوشــه ای از کشور 
طرحهای مهمی افتتاح و یا به بهره برداری 
می رسد. بررسی مهم ترین طرح های افتتاح 
شده در این مدت نشان می دهد که دولت 
تدبیــر و امید در روزهای ســخت تحریم و 
تروریسم اقتصادی و با اتکا به توان و ظرفیت 
های داخلی توانسته است صدها پروژه مهم 
اقتصادی و زیرساختی را در کشور به مرحله 
اجرا برســاند و نشــان دهد کــه در جنگ 
اقتصادی و پس از آن پاندمی کرونا، نه تنها 
دست بســته نبوده بلکه اقدامات اثرگذار و 
ماندگاری در کشور به یادگارگذاشته است. 
برخی از این طرحها علاوه بر آثار اقتصادی 
پیامدهای اســتراتژیک هســتند و  دارای 
نمیتوان صرفا با نــگاه اقتصادی آنها را مد 

نظر قرار داد. 

۱- انتقال نفت خام گوره به جاسک
پنجم تیرماه سال جاری رییس جمهوری 
از طریــق ویدیو کنفرانس طرح ملی انتقال 
نفت خام گوره به جاســک را افتتاح کرد. با 
بهره برداری از خط لوله هزار کیلومتری گوره 
به جاســک در مرحله نخست یک میلیون 
بشــکه و در مراحل بعد بــا بهبود عملکرد 
این خط لوله روزانه تا ســه میلیون بشــکه 
نفت به جاســک منتقل می شود. خط لوله 
ای که بدون نیاز به عبور و مرور نفتکش ها 
نفت را از تنگــه هرمز به آب های اقیانوس 
هند می رســاند. طرح گوره-جاسک علاوه 
بر اینکه از خــروج ۲۰۰ میلیون یورو ارز از 
کشــور جلوگیری کرده است، وابستگی به 
عبور نفتکشها از تنگه هرمز را هم به میزان 

زیادی کاهش می دهد.
مبداء طرح خط لوله نفتی گوره به جاسک 
منطقه گوره از توابع شهرستان گناوه استان 
بوشهر اســت که پس از عبور از استان های 
بوشهر، فارس و هرمزگان از ۶۰ کیلومتری 
غرب شــهر جاسک به ترمینال و تاسیسات 
دریایــی صــادرات و واردات که احداث آن 
برنامه ریزی شده است، متصل می شود. به 
این ترتیب گام بلندی هم به ســوی توسعه 
سواحل مکران که یکی از مهم ترین تاکیدات 
رهبر معظم انقلاب بوده است برداشته می 
شود و هم سیســتم انتقال نفت و معیانات 
گازی ایران از تهدیدات تمرکز در یک نقطه 
خــاص تا حدودی رها می شــود. موقعیت 
ژئوپلیتیک سواحل مکران که مسیر دسترسی 
ایران به آب های اقیانوس هند است، سرمایه 
گذاری در آن منطقــه را به یکی از اولویت 
های اصلی دولت تبدیل کرده است تا حتی 
شرایط دشوار جنگ اقتصادی، تحریم ها و 
کرونا هم نتواند از اهمیت این اولویت بکاهد. 
از دیگر سو حوزه خلیج فارس و تنگه هرمز 
به عنوان یکی از شاهراه ها تبادلات انرژی در 
جهان همواره با انواع تهدیدهای منطقه ای و 
فرامنطقه ای مواجه بوده است که هر اندازه 
از میزان تمرکز منابع و منافع ایران در این 
منطقه کاسته شده و این منافع در بخش های 
مختلف کشور پراکنده شوند امکان حراست 
از آن ها در خاورمیانه به همان نسبت آسان 

تر خواهد بود.

۲- مگاطرح انتقال آب از خلیج فارس 
به فلات مرکزی ایران

ابَرَ پروژه دیگر افتتاح شده طی ماه های 
گذشته، پروژه انتقال آب از خلیج فارس به 
فــلات مرکزی ایران بود کــه روز ۱۵ آبان 
مــاه از طریق ویدیو کنفرانس با پیام رییس 
جمهوری افتتاح شــد. قطعه نخســت این 
پروژه به طول ۳۰۵ کیلومتر از خلیج فارس 
به ســیرجان خواهد بود، فاز دوم از گل گهر 
تا مس  سرچشــمه کرمان، بــه طول ۱۵۰ 
کیلومتر و مرحله سوم آبرسانی به چادرملو 
و اردکان یزد، به طول ۵۱۰کیلومتر خواهد 
بود.  شیرین سازی و انتقال آب نمک زدایی 
شده به صنایع استان های هرمزگان، کرمان 
و یزد، تامین بخشی از نیازها و مصارف آب 
مجتمع های تولیــدی در حال بهره برداری 
و طرح های توســعه مجتمع های معدنی و 
صنعتی، گل گهر، مس سرچشمه و چادرملو 
از مهم ترین اهداف این طرح اعلام شده است. 
این پروژه در ســه خط انتقال به طول ۸۰۰ 
کیلومتر از غرب بندرعباس آغاز و در نهایت 

به استان یزد خواهد رسید.
 ابرپروژه ای که طولانی ترین خط انتقال 
آب در کشور اســت و با وجود اینکه از سه 
اســتان هرمزگان، کرمــان و یزد می گذرد 
اما نزدیک به ۱۷ اســتان از مزایای آن بهره 
خواهند برد.نکته مهم در اجرای این ابرپروژه 
اتکا کامل به توان داخلی است و مجریان این 
طرح شرکت های تامین و انتقال آب خلیج 
فارس، شرکت های معدنی و صنعتی گل گهر، 
چادرملو و صنایع ملی مس ایران هســتند.

تامین آب مصرفی کارخانه های مهم صنعتی 
در مرکز ایران یکی از مهم ترین دغدغه های 
دولت ها طی چهل سال گذشته بوده است 
و به نظر می رسد با پایان یافتن این پروژه و 
دسترسی صنایع عظیم موجود در این منطقه 
به آب، بتوان تا حد زیادی این نگرانی را رفع 
شده ارزیابی کرد. نکته مهم این است که این 
طرح در مسیر خود، آب کشاورزی شهرهای 
فلات مرکزی ایــران را هم تامین می کند.  
شیرین ســازی آب خلیج فارس هم هدف 
مهمی بود که به نظر می رســد با استقرار 
صنایــع موردنیاز این مهم در منطقه خلیج 
فارس مــی توان آن را تحقق یافته توصیف 
کرد. آب شیرین کن بندرعباس یک میلیون 
متر مکعب ظرفیت دارد. رییس جمهوری در 
اهمیت این طرح آن را خط انتقال امید برای 
کشاورزان و صنعتگران فلات مرکزی ایران 
دانســت که بی آبی سال ها یکی از دغدغه 

های این گروه ها برای فعالیت بوده است.

۳- دو طرح ملــی در حوزه نفت و 
پتروشیمی

با افتتاح خطوط انتقال گاز نهم و ششم 
سراســری به همراه ۵ ایستگاه تقویت فشار 

گاز در مسیر عسلویه تا میاندوآب آذربایجان 
غربــی ضمن تقویت پایــداری جریان گاز،   
ظرفیت انتقال گاز کشــور بــه میزان ۱۱۰ 
میلیون متر مکعب در روز افزایش داده شد. 
طول این دو خط لوله در مجموع هزار و ۸۵۰ 
کیلومتر است که ۵ ایستگاه تقویت فشار در 
طول مسیر احداث شده است تا از افت فشار 
گاز جلوگیری کند. تجربه تلخ افت فشار گاز 
در سال های قبل به ویژه در مناطق شمال 
غرب کشــور و نیز دشواری صادرات گاز به 
کشورهای همسایه با این خطوط انتقال گاز 
تا حد بســیار زیادی رفع شد و با استفاده از 
این خطوط اکنون امکان صادرات روزانه ۸۰ 

میلیون متر مکعب گاز محقق شده است.
افزایش ظرفیت پتروشیمی هدف دیگر 
وزارت نفــت بود کــه گام نخســت آن با 
افتتاح فاز نخست پتروشیمی بوشهر )شامل 
واحدهای شیرین سازی گاز، استحصال اتان 
و متانول پتروشیمی( محقق شد و علاوه بر 
افزایش ۴ میلیون تنی ظرفیت پتروشیمی 
حــدود ۳۷۰ میلیــون یورو برای کشــور 
درآمدزایــی و در دوران بهره بــرداری از آن 

برای۱۵۰۰ نفر شغل ایجاد شد.
سرمایه گذاری برای احداث خطوط نهم 
و ششم انتقال گاز سه میلیارد یورو و سرمایه 
گذاری برای پتروشیمی بوشهر ۱.۳ میلیارد 
یورو بوده اســت که به گفته »بیژن زنگنه« 
در مقیاس جهانی کم نظیر اســت. رییس 
جمهــوری هم این طرح ها را زمینه ســاز 
خودکفایــی در حوزه گاز، بنزین و گازوئیل 
و یــادگار دولت تدبیر و امیــد برای آینده 
دانســت که دولت های بعدی دیگر در این 

زمینه شرمسار مردم نخواهند بود.

۴- پروژه های بزرگ آب و برق
صنعت آب و برق یکی از پویاترین و قابل 
اتکا ترین صنایع کشــور به شمار می رود و 
این مهم در سایه سرمایه گذاری های کلان 
در سالهای گذشته محقق شده است. امروز 
بیش از ۹۰درصد از نیازهای صنعت برق در 
داخل تولید و تامین می شــود و مهندسان 
ایرانــی پیچیده ترین و بزرگترین طرحهای 
ذخیره ســازی و اننقــال آب را اجرایی می 
کنند و کارنامه کاملا روشــن و قابل دفاعی 
در جهان از خود به یادگار گذاشته اند. شاهد 
روشن پویایی صنعت آب و برق کشور  پویش 
اف-ایران است که در آن طرحهای آب و برق 
به بهره برداری می رسد. تا جایی که به گفته 
رییس جمهوری هر دو ماه یک سد مخزنی 
ملی، هر ماه یک تصفیه خانه فاضلاب و هر 
۵۰ روز یک تصفیه خانه آب شهری افتتاح 
می شــود. بر اساس اعلام وزیر نیرو تاکنون 
بیش از ۵۰ پروژه با سرمایه گذاری بالغ بر ۱۵ 
هزار میلیارد تومان افتتاح شده و ۱۹۷ پروژه 
دیگر با سرمایه گذاری ۳۵ هزار و ۲۷۵ میلیارد 

تومان تا پایان سال بهره برداری می شود.

افتتاح پنج سد مخزنی، ۹نیروگاه حرارتی، 
۱۰ نیروگاه تجدیدپذیر از ابتدای سال جاری 
تاکنون، بخشی از فعالیت های عمرانی دولت 
دوازدهم در ســال سخت کرونا برای بهبود 
شرایط برق رسانی در کشور بود که ۱۳۰۹ 
مگاوات ظرفیت جدید به مدار بهره برداری 
برقی کشور افزود و ظرفیت نیروگاه های کل 

کشور را به ۸۴ هزار مگاوات رساند.
افتتاح همزمان طرح های آبرســانی به 
۴۰۰ روســتا در ۲۰ استان کشور و نیز بهره 
برداری از ۲۵ دستگاه آب شیرین کن بزرگ 
در شهریور و آبان ماه سال جاری را هم می 
توان از طرح های زیرساختی مهم کشور  در 

حوزه آب توصیف کرد.
علاوه براین واحد ۳۱۰ مگاواتی بخش گاز 
نیروگاه سیکل ترکیبی دالاهو را می توان از 
مهــم ترین طرح های افتتاح شــده در این 
حوزه ارزیابی کرد که با سرمایه گذاری بیش 
از ۱۰۹ میلیون یورو با هدف توسعه تولید برق 
در غرب کشور، پاسخگویی به رشد مصرف در 
منطقه و صادرات برق به کشورهای همسایه، 
پروژه ساخت نیروگاه سیکل  ترکیبی کلاس 
اف دالاهو با راندمان ۵۶ درصد احداث شده 
است. تلاش های دولت در زمینه آب و برق 
سبب شده است هر هفته ۸ روستا در کشور 

به برق متصل شوند. 

۵- طرح های استراتژیک در حوزه 
حمل و نقل

حمل و نقل هوایی، ریلی، دریایی و جاده 
ای، به تعبیر رییس جمهوری از ارکان مهم 
توسعه کشور است و دولت تدبیر و امید در 
گســترش و نوسازی توسعه ناوگان حمل و 
نقل سرمایه گذاری های گسترده ای انجام 
داده است. تنها دریک نمونه از این سرمایه 
گذاری ها روز گذشته، به صورت همزمان ۱۳ 
پروژه فرودگاهی و آزادراهی به دستور رییس 
جمهوری افتتاح شد. ۱۰ پروژه فرودگاهی به 
ارزش کلی هشت هزار و ۴۲۰ میلیارد ریال 
در فرودگاه های گرگان، اصفهان، شــاهرود، 
تبریز و مشــهد و نیز آزادراه شرق اصفهان، 
۲۴ کیلومتر راه ترانزیت با اهمیت استراتژیک 
در شهرکرمان از دیگر طرح های مورد بهره 

برداری در حوزه حمل و نقل بود.
دولت روحانی در زمینه حمل و نقل ریلی 
هم صاحب رکورد اســت و از ابتدای دولت 
یازدهم تاکنون خطوط ریلی ۹ هزار و ۶۰۰ 
کیلومتری نود سال گذشته را به حدود ۱۳ 

هزار کیلومتر رسانده است. 
پروژه اتصــال مرکز ۵ اســتان همدان، 
کرمانشــاه، گیــلان، آذربایجــان غربی و 
آدربایجان شــرقی از مسیر جدید به شبکه 
ریلی از مهم ترین موارد توسعه ریلی است و 
تا سال ۱۴۰۰ مرکز استان های کردستان، 
اردبیــل و چهارمحال و بختیاری هم به این 

شبکه ریلی متصل می شود.

ابر پروژه ریلی کشــور اما طرح راه آهن 
چابهار- زاهدان است که بندر شهید بهشتی 
چابهار را به شبکه ریلی متصل می کند. بندر 
شهید بهشــتی تنها بندر اقیانوسی کشور 
است و اتصال آن به شبکه ریلی گام مهمی 
در توسعه شرق کشور محسوب شود. با این 
اتصال کشورهای آسیای میانه و افغانستان 
هم بــه آب های آزاد دسترســی پیدا می 
کنند که درآمدهای ترانزیتی حاصل از این 
دسترسی برای ایران قابل توجه خواهد بود. 
پروژه استراتژیک دیگر دولت تدبیر و امید، 
راه آهن خواف-هرات و اتصال ریلی ایران به 
افغانستان است. ایران بزرگترین صادرکننده 
به همسایه شرقی خود است که با پایان این 
پروژه در پاییز امســال ترانزیت کالا بین دو 
کشور از انحصار ناوگان جاده ای خارج شده 
و بــا افزایش احتمالی قابــل توجهی روبرو 

خواهد شد.

۶- پروژه های محیط زیستی
در سالهای گذشته پاشنه آشیل بسیاری 
از طرح های صنعتی و عمرانی کم توجهی 
به پیوست های محیط زیستی طرح ها بود به 
طوری که اجرای برخی از طرحها پیامدهای 
زیست محیطی در کشور داشته و اساسا نه 
تنها کمکی به توسعه نمی کرد حتی با از بین 
بردن محیط زیســت خطرات بسیار بزرگی 
منطقه و ســاکنان آن را تهدید می کرد. بی 
توجهی به محیط زیســت در سالهای اخیر 
خود را در قالب هجــوم ریزگردها  از غرب 
و پیشــرفت تلماسه ها از جنوب شرق خود 
را نشــان داد. به طوری که بعضا ریزگردها 
مناطق مرکزی کشور را هم در معرض تهدید 

قرار می دهد.
خشک شدن دریاچه ارومیه در سال های 
گذشته یکی از تلخ ترین نتایج این بی توجهی 
در سطح کلان بوده است که در صورت ادامه 
یافتن آن زندگی دست کم۱۴ میلیون نفر را 

تحت تاثیر قرار می داد. 
دولت تدبیر و امید هم در دوره نخســت 
فعالیت و هم دوره دوم احیای این دریاچه را 
دستور کار قرار داد و در واقع نخستین دستور 
کار در دولت یازدهم همین احیای دریاچه 

ارومیه بوده است.
 بر اساس اعلام وزیر نیرو تاکنوو ۶ میلیارد 
و یکصد میلیون متر مکعب آب ســدها در 
این دریاچه رهاســازی شده است. در حال 
حاضر تــراز دریاچه ارومیــه، ۱۲۷۱ متر و 
۸۸ ســانتی متر است که نسبت به سال ۹۴ 
که ســال شروع اقدام ها بوده، یک متر و ۳۲ 
سانتی متر افزایش پیدا کرده و حجم فعلی 
آب دریاچــه ۵ میلیارد و ۲۵۰ میلیون متر 
مکعب و ســطح فعلی آب افزون بر ۳۲۴۰ 

کیلومتر مربع است.
افزایــش یک میلیون هکتــار به مناطق 
حفاظت شــده محیط زیســتی، مراقبت از 
گونه های در حــال انقراض، افزایش تعداد 
ایستگاه های مراقبت از مناطق مورد حفاظت 
هــم از دیگر طرح های مهم دولت در حوزه 
حراست از محیط زیست است. پالایش تالاب 
های میانکاله، گمیشان، انزلی و هورالعظیم 
با استفاده از فناوری های نوین هم از طرح 
های مهم محیط زیســتی در دولت تدبیر و 

امید بوده است.
این طرحها تنها بخشی از صدها طرحی 
است که دولت در سال پایانی خود اجرایی به 
به مرحله بهره برداری رسانده است آن هم در 
شرایطی که دولت در شدیدترین تنگناهای 
بودجه ای ناشی از تحریم و کرونا مواجه بوده 
است و دولت آمریکا کارزار فشار حداکثری را 

در سال آخر گسترده تر کرده است. 
بــا این وجود دولت با تکیه بر ظرفیتها و 
قابلیتهایی که در چهار دهه اخیر در کشور 
ایجاد شده است توانسته این طرحها را برای 

دولتهای بعد و آیندگان به یادگار بگذارد.

ابََرطرح هایی که در روزهای تحریم و کرونا افتتاح شدند

 

امرالله امینی
عضو هیأت علمی 

دانشگاه علامه

احتیاط و 
اولویت بندی رفع 
تحریم ها؛ در دوران 
بایدن

 خبر

 توقف دو هفته ای فعالیت هیات های تشــخیص و حل اختلاف 
در مناطق قرمز

رئیس مرکز روابط عمومی وزارت کار گفت: در اجرای مصوبات ستاد ملی 
مقابله با کرونا مبنی بر حضور یک ســوم کارکنــان در مناطق قرمز، فعالیت 
هیات های تشــخیص و حل اختلاف کار از اول تا ۱۴ آذر ماه ســال جاری به 
مدت دو هفته متوقف می شود.به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی »حامد شمس« رییس مرکز روابط عمومی 
و اطلاع رســانی  وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با اعلام این خبر افزود: 
اداره کل روابــط کار و جبران خدمت به منظور اجرای مصوبات ســتاد ملی 
مقابله با کرونا و حفظ ســلامت اعضای مراجع حل اختلاف با ارســال نامه ای 
به ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان ها از آنان خواســت هیات 
های تشخیص و حل اختلاف کار، از ۱ تا ۱۴ آذرماه سال جاری در شهرهای 
مناطق قرمز، فعالیت خود را متوقف کنند.شــمس تصریح کرد: به پرونده های 
متوقف شــده بعد از این تاریخ  در وقت فوق العاده رسیدگی خواهد شد. وی 
 همچنین گفت: پس از پایان ۱۴روز، تمدید این دوره تابع سیاست های اتخاذ 

شده خواهد بود.

 کمیته مشترک بررسی همکاری های وزارت صمت و هلال احمر 
تشکیل شد

معاون آموزش، پژوهش وفناوری وزارت صمت از تشکیل کمیته مشترک 
تخصصی برای بررسی چگونگی انجام همکاری های دوجانبه میان وزارت صمت 

و جمعیت هلال احمر کشور خبر داد.
به گزارش شــاتا »برات قبادیان« با بیان این مطلب، افزود: در این کمیته 
همچنین زمینه امضای تفاهم نامه جامع میان وزارت صمت و جمعیت هلال 

احمر مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
وی ادامه داد: در این راســتا در نشستی با حضور خسرو رحمانی »معاون 
اموزش، پژوهش و فنــاوری جمعیت هلال احمر« راهکارهای همکاری های 
دوجانبه وزارت صمت و جمعیت هلال احمر مورد بررســی قرارگرفت. معاون 
آمــوزش، پژوهش و فناوری وزارت صمت گفــت: در این دیدار پس از بحث 
و بررســی های انجام شده مقرر شد کمیته مشترک تخصصی جهت بررسی 
چگونگــی انجام همکاری های دوجانبه و فراهــم آوری زمینه امضای تفاهم 

نامه جامع تشکیل شود.

 صعود بورس تا کجا ادامه دارد؟
روند حرکت بازار ســرمایه پس از حدود چهار ماه دوباره صعودی شــده 
اســت، اتفاقی که یک تحلیلگر بازار ســرمایه دلیل آن را عوامل مختلفی از 
جمله بازگشــت اعتماد به بازار سرمایه میداند و بر این باور است شاخص کل 

بورس به کانال یک میلیون و ۷۰۰ هزار واحد باز میگردد.
بهزاد صمدی با اشــاره به وضعیت بازار ســرمایه در ماه های گذشته اظهار 
کرد: اندیکاتور  RSI تا محدوده ۲۲ ریزش داشت و زمانی که اندیکاتور به این 
محدوده می رســد باید منتظر یک واکنش به این ریزش و پس از آن شــاهد 
برگشت آن باشیم. در همین راستا در هفته گذشته شاهد رشد در بازار بودیم.

وی بــا بیان این که ارزش معاملات خرد بازار در هفته گذشــته به بیش 
از ۱۰ هزار میلیارد تومان رسید گفت: این اتفاق در آبان ماه بی سابقه بود.

این تحلیل گر بازار سرمایه در ادامه با اشاره به قیمت های جهانی توضیح 
داد: زمانی که بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا انتخاب شد انتظار می رفت 
قیمت های جهانی ریزش داشته باشد اما این قیمت ها صعودی ماند. برای مثال 

قیمت پی وی سی به ۱۱۰ دلار و قیمت متانول به ۲۴۰ دلار رسید. 

معــاون بهره برداری شــرکت ذوب آهن اصفهان با 
بیان اینکه طی سال جاری این شرکت موفق شد سبد 
محصولات صنعتی خود را از ۷ درصد به ۱۵ درصد افزایش 
دهد، گفت: مطابق بررسی های صورت گرفته کشش بازار 
ریل کشور سالانه ۱۰۰ هزار تن است و حتی با توسعه و 
اجرای خطوط ریلی به نظر می رسد در سال های آینده 
نیاز کشــور به ریل بین ۷۰ تا ۶۰ هزار تن برسد.مهرداد 
تولائیان با اشاره به اینکه امروز یکی از نقاط قوت ذوب 
آهن تولید ریل بوده که موجب سودآوری شرکت شده 
است، اظهار کرد: سیاست گذاری و برنامه بلندمدت ذوب 
آهن این است که بتواند در سبد تولید خود محصولاتی با 
ارزش افزوده بالا مانند ریل و محصولات صنعتی همچون 
فولادهای ۷۰ کروم۲، آرک ها و ریل های معدنی، ورق 
ســازه های را تولید کند.وی به بیان اینکه ذوب آهن به 
جای محصولات ساختمانی همچون میلگرد و تیرآهن به 
سمت محصولات صنعتی پیش رفته است، تصریح کرد: 
طی سال جاری شرکت ذوب آهن در سبد تولیدات خود 
موفق شــد سبد محصولات صنعتی خود را از ۷ درصد 
بــه ۱۵ درصد افزایش دهد و به دنبال حفظ آن تا پایان 

سال هستیم.

 به دنبــال تولید محصولات با ارزش افزوده 
بالا هستیم

معــاون بهره برداری شــرکت ذوب آهن اصفهان با 
تاکید بر اینکه در برنامه داریم سال به سال میزان تولید 
این محصولات را در ســبد خود افزایش دهیم تا ارزش 

افزوده بالاتری کسب کنیم، ادامه داد: با وجودی که در 
کشور محدودیت های مواد اولیه و انرژی وجود دارد، در 
کنار کمیت محصولات باید به ســمت افزایش کیفیت 
محصولات تولیدی حرکت کنیم.وی با بیان اینکه البته 
ذوب آهن در حوزه صادرات نیز فعال است و بین ۴۵ تا 
۵۰ درصد محصولات این شرکت صادر می شود، اظهار 
کرد: در خصوص ریــل اما، با توجه به نیازهای داخلی، 
همچنــان فضای موجود تاکید بر تامین نیاز ریل داخل 

دارد تا مجوزی برای واردات ریل به کشور صادر نشود.

 تعهدات ذوب آهن در بازار تنها برای مختص 
ریل نیست

تولائیان توضیح داد: با توجه به اینکه امسال آخرین 
سال فعالیت دولت دوازدهم است، به شدت پیگیر پروژه 
های ریلی است و خوشبختانه فضای خوبی برای تولید 
ریل در کشور وجود دارد.وی با اشاره به تعهدات موجود 
در بازار نیز، گفت: تعهدات ذوب آهن در بازار تنها برای 
مختص ریل نیست و تیرآهن های سنگین نیز در کارگاه 

تولید ریل، تولید می شود.

 تولید ماهانه ۱۰ هزار تن تیرآهن ســنگین 
ذوب آهن

معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان با بیان 
اینکه حدود ۸۰ درصد تیرآهن های سنگین کشور توسط 
ذوب آهن تولید می شود، گفت: با توجه به این موضوع 
نمی توان تنها اقدام به تولید ریل کرد و ناچاریم مجموعه 

ای از محصولات را با توجه به سفارشات و تعهدات خود 
تولید کنیم.وی تاکید کرد: اگر ذوب آهن به شــرایطی 
دست یابد که دیگر نیاز به تولید تیرآهن سنگین داخل 
نباشد، می توان تمام وقت خود را به تولید ریل اختصاص 
دهیم.تولائیان با بیــان اینکه طبق قراردادهای موجود 
ماهانه ۱۰ هزار تن تیرآهن ســنگین توسط ذوب آهن 
تولید می شود، اما نیازهای موجود در بازار ماهی ۸ هزار 
تن است، گفت: با توجه به قرارداد یکساله ذوب آهن در 
تامین تیرآهن های سنگین، تا ۶ ماهه نخست سال آینده 

نیز روند بازار همین گونه خواهد بود.

 کشش بازار ریل کشور سالانه ۱۰۰ هزار تن 
است

وی دربــاره تفاهم نامه هــای جدید تولید و فروش 
ریل توسط ذوب آهن، اظهار کرد: پیشتر نیز پیش بینی 
شده بود که قرارگاه خاتم الانبیا درخواست ریل از ذوب 
آهن داشته باشد.معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن 
اصفهان گفت: قرارگاه خاتم الانبیاء تاکنون یک محموله 
۱۰ هزار تنی ریل از ذوب آهن دریافت کرده اســت، اما 
پیش از این اعلام کرده بود که تا نزدیک ۱۰۰ هزار تن 
بــه ریل نیاز دارد، بنابراین ذوب آهن با پیش بینی این 
موضوع در برنامه های خود، قرار است محموله ۹۰ هزار 
تنی ریل را تا نیمه نخســت سال آینده تحویل قرارگاه 
خاتــم النبیاء دهد. وی درباره اینکــه آیا ذوب آهن به 
دنبال توسعه کارگاه برای تولید بیشتر ریل است، اظهار 
کرد: باید توجه داشت که اگر در طول سال تنها بر روی 

یــک محصول همچون ریل، تمرکز کنیم به مرور زمان 
بازار آن از بین خواهد رفت، چراکه مطابق بررسی های 
صورت گرفته کشش بازار ریل کشور سالانه ۱۰۰ هزار 
تن است و حتی با توسعه و اجرای خطوط ریلی به نظر 
می رسد در سال های آینده نیاز کشور به ریل بین ۷۰ 

تا ۶۰ هزار تن برسد.

 برای تامین ریل قطارهای شــهری اعلام 
آمادگی کرده ایم

تولائیان همچنین با اشاره به اینکه ذوب آهن اصفهان 
نسبت به تامین ریل خطوط مترو نیز ورود کرده است، 
توضیح  داد: ذوب آهن اصفهان ۳ هزار تن ریل مورد نیاز 
مترو بهارســتان را تولید و تامین کرده است.وی درباره 
تامین ریل مورد نیــاز خط دو مترو اصفهان نیز، اظهار 
کرد: صحبت هایی در این باره انجام شده است، اما هنوز 
پای تفاهم نامه نرفته ایم، البته ذوب آهن آمادگی خود 
را اعلام کرده که در تامین ریل این پروژه مشکلی ندارد.

 برای واردات ریل باید از ذوب آهن استعلام 
بگیرند

به گفته معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان، 
این شرکت با برگزاری جلسه با تمام متروهای کلانشهرها 
همچون اصفهان، تهران، مشهد، شیراز و ...، امکانات تولید 
ریل خود را به آنها معرفی و اعلام آمادگی کرده است تا 
هــر زمان که نیاز به ریل برای پروژه های خود دارند، از 

ظرفیت مجموعه ذوب آهن اصفهان بهره ببرند.

افزایش ۱۵ درصدی تولید محصولات صنعتی ذوب آهن در سال جاری
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لایحــه بودجه ۱۴۰۰ کل کشــور چند 
روز دیگر به مجلس شــورای اسلامی ارائه 
می شــود. بخــش زیــادی از برنامه های 
نمایندگان در ماه های پایانی ســال صرف 
بررســی و تصویب این لایحه می شود. اما 
امسال باید دید شیوع کرونا چه تغییری در 

برنامه های مجلس ایجاد می کند.
لایحه بودجه کل کشور برنامه مالی دولت 
است و برای یک سال مالی توسط سازمان 
برنامه و بودجه تدوین می شود، لایحه بودجه 
پس از تصویب در هیات وزیران به مجلس 
ارائه و پس از تصویب و تأیید شورای نگهبان 

از مجلس به رئیس جمهور ابلاغ می شود.
طبــق قانون محاســبات عمومی »این 
بودجه حاوی پیش بینی درآمدها و ســایر 
منابع تأمین اعتبار و برآورد هزینه ها برای 
انجام عملیاتی که منجر به نیل سیاستها و 

هدفهای قانونی می شود« است.

 لایحه بودجه  ۱۲ آذر به مجلس 
تقدیم می شود

»سیدحمید پورمحمدی« معاون رئیس 
سازمان برنامه و بودجه هفته گذشته از ارائه 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ به مجلس در موعد 
مقــرر خبر داد و گفت: ما  این لایحه را به 
دولت دادیم و دولت نیز  نامه ای به تمامی 
وزرا زده تا طــی ۵ روز نظر خود را درباره 

لایحه ارائه دهند.
معاون رییس ســازمان برنامه و بودجه 
یادآور شــد: دولت طی ۵ روز جلســاتی را 
صبح، بعدازظهر و شب برای تصویب لایحه 
برگزار خواهد کرد و ما ۱۲ آذرماه لایحه را 

تقدیم مجلس خواهیم کرد.

 روند بررسی بودجه در مجلس
آئین نامــه داخلی مجلس  مــاده ۱۸۶ 
شورای اسلامی در خصوص تصویب بودجه 
سالانه کل کشور توسط نمایندگان تصریح 
می کند: »دولت موظف است لایحه بودجه 

ســالانه کل کشور را حداکثر تا ۱۵ آذر ماه 
هر سال به مجلس تسلیم نماید.

بر این اســاس،  در گام اول، نمایندگان 
مجلس از زمان چاپ و توزیع لایحه بودجه 
ســالانه کل کشــور و پیوســت های آن تا 
مــدت ۱۵ روز می توانند لایحه را بررســی 
و پیشــنهادات خود را به کمیســیون های 
تخصصی مجلس تقدیم کنند. در گام دوم 
حداکثر  موظفند  تخصصی  کمیسیون های 
تــا ۱۵ روز گزارش خود را به کمیســیون 

تلفیق ارائه کنند.
کمیسیون  تلفیق بودجه معمولا متشکل 
از ۹ نفر از اعضای کمیسیون برنامه و بودجه 
و ۳ نفر از اعضای هر یک از کمیسیون های 
تخصصی دیگر است. این کمیسیون موظف 
اســت حداکثر ظرف ۱۵ روز پس از پایان 
تخصصی،  کمیســیون های  گزارش  مهلت 
به گزارش کمیسیون های  ضمن رسیدگی 
تخصصی، گــزارش نهایی خود را تنظیم و 

به مجلس شورای اسلامی تقدیم کند. البته 
کمیســیون تلفیق این اختیار را دارد که با 
موافقت هیئت رئیسه مجلس مهلت تقدیم 
گزارش نهایی خود را تا ۱۵ روز تمدید کند.

پس از طی مراحل فوق و در ابتدای بررسی 
لایحــه بودجه در صحن علنی، پیشــنهاد 
نمایندگان در خصوص میزان چنددوازدهم 
مطــرح و در صورت عدم تصویب نســبت 
به عــدد چنددوازدهم پیشــنهادی دولت 

رأی گیری می شود.
در گام بعدی کلیــات لایحه بودجه در 
صحن علنی مجلس مورد بررسی قرار گرفته 
و پس از تصویب کلیات،   به پیشــنهادهای 
مربوط به درآمدها و سایر منابع تأمین اعتبار 
بودجه عمومی دولت رســیدگی می شود و 
ســقف آن نیز به تصویب خواهد رسید. در 
صورت عــدم تصویب کلیات لایحه بودجه، 
فقــط برای یک بار موضوع به کمیســیون 
تلفیق ارجاع می شــود و این کمیســیون 

حداکثــر ظرف ۷۲ ســاعت بایــد گزارش 
اصلاحی خود را به مجلس ارائه کند.

طبق آیین نامه داخلی مجلس شــورای 
اسلامی در جلسه علنی صحن، پس از ارائه 
گزارش کمیسیون تلفیق، ابتدا کلیات لایحه 
بودجه مورد بحث قرار می گیرد. در جریان 
بررسی کلیات ۵ نفر مخالف و ۵ نفر موافق 
بــه  ترتیب یک نفر مخالف و یک نفر موافق 
و حداکثــر هر نفــر ۱۵ دقیقه دیدگاه های 
خود را مطرح می کننــد. پس از آن دولت 
و کمیســیون  هرکدام حداکثر ۴۵ دقیقه 
برای دفاع زمان خواهند داشت و در نهایت 
درباره کلیات برنامه رای گیری خواهد شد.

نمایندگان مجلس پس از تصویب کلیات 
لایحه بودجه، بررســی جزئیــات لایحه را 
آغاز می کنند که شــامل بررسی بخشهای 
هزینه ای و درآمدی این لایحه خواهد بود.

گفتنی است؛ تا زمانی که لایحه بودجه 
در جلســات علنی در حال بررســی است، 

مجلس نطق نخواهند داشت و هیچ طرح یا 
لایحه ای جز طرح ها و لوایح ســه  فوریتی و 
نیز تحقیق و تفحص، استیضاح و رأی اعتماد 
در دستور قرار نخواهد گرفت و مجلس در 
تمامی ایام به جز ایام تعطیل حداقل شش 
و حداکثر هشت ساعت جلسه علنی خواهد 
داشت. در موارد استثناء با تصویب مجلس، 

این زمان تا ده ساعت قابل افزایش است.
پس از تصویب جزئیات لایحه بودجه در 
صحــن علنی، این لایحه در صورتی قانونی 
و لازم الاجرا خواهد بود که شورای نگهبان 
آن را بررسی و تصویب کرده باشد.درصورت 
تصویب و تائید لایحه بودجه توسط شورای 
نگهبان، این لایحــه به عنوان قانون بودجه 
ســال آینده کل کشــور لازم الاجرا بوده و 
توسط رئیس مجلس به دولت ابلاغ می شود.

 عدم بررســی بودجه در صحن 
علنی مجلس در سال ۹۹

روند بررســی لایحه بودجه سال ۹۹ با 
تغییراتی نسبت به گذشــته رو به رو بود، 
به دلیل جلوگیری از شیوع بیماری کرونا، 
ستاد ملی مبارزه با این بیماری اعلام کرد، 
مجلس جلسه تشکیل ندهد زیرا وقتی افراد 
زیادی در صحن حضور داشته باشند،  امکان 
گسترش این بیماری وجود دارد. بر همین 
اساس نمایندگان تصمیم گرفتند تا بر پایه 
ظرفیت های قانون اساسی اذن رهبر انقلاب 
را برای تصویب بودجه سال آینده دریافت 
کنند تا در این خصوص مشکلی پیش نیاید.

پس از کســب اذن رهبر معظم انقلاب،  
گزارش کمیسیون تلفیق لایحه بودجه برای 
بررسی نهایی و تبدیل به قانون مستقیماً به 
شورای نگهبان ارسال شد.حال باید منتظر 
ماند و دید مجلس شورای اسلامی امسال در 
شرایط کرونا همانند سال قبل عمل کرده و 
اذن رهبر انقلاب را برای عدم بررسی لایحه 
بودجه در صحن علنی مجلس دریافت می 
کند یا جلســات علنی مجلس برای بررسی 

لایحه بودجه برگزار می شود.

فرآیند بررسی لایحه بودجه در مجلس چگونه است؟

آیا در شرایط همه گیری ویروس کرونا، اعمال تحریم های اقتصادی متفاوت 
از گذشته خواهد بود؟

در ساده ترین شکل ممکن می توانیم تصور کنیم که در مقابله با همه گیری 
یک بیماری، بده بســتانی بین »ســلامت« و »فلاکت« وجود دارد که باید در 
چارچــوب قیود و محدودیت های موجود در کشــور در مورد نقطه بهینه آن 
تصمیم گرفت. تابع هدف متخصصان سلامت عمومی در این میان کمینه سازی 
گسترش ویروس کرونا با قید زنده نگه داشتن خدمات حیاتی جامعه است. به 
این منظور سیاست مهار شیوع )مانند قرنطینه شهری در چین به طور کلی یا 
در مراکز شــیوع( در پیش گرفته می شود تا تعداد بیماران به صورتی کنترل 
شود که بتوان بیماری  را در سطح کشور مدیریت کرد و تخت های بیمارستانی 
توان کمک رســانی به بیماران را داشته باشند، بدون اینکه دچار این دوراهی 
اخلاقی سخت شویم که از بین بیماران به کدام یک باید تجهیزات بیمارستانی 
اختصاص داد. در بده بستان بین سلامت و فلاکت، بخش بزرگی از کشورهای 
دنیا سیاست پیشــنهادی متخصصان سلامت عمومی را در پیش گرفتند که 
پاسخی جدی در برابر بده بستان داشتند: بیشینه سازی سلامت با وجود هر نوع 
فلاکت. به این ترتیب بیشتر کشورها با پیاده سازی استراتژی های سرکوب یا در 
شکل ملایم تر آن استراتژی تسکین، هدف بیشینه سازی سلامت یا حداقل سازی 

تلفات را حتی به قیمت بزرگ ترین لطمه ها به اقتصاد دنبال کردند.
در مقابل تابع هدف اقتصاددانان، بیشــینه کردن رفاه اجتماعی به معنای 
مجموع رفاه تولیدکنندگان و مصرف کنندگان با قید نگه داشــتن نرخ سرایت 
زیر یک اســت به صورتی که میانگین تعداد ســرایت از هر فرد بیمار به افراد 
سالم به کمتر از یک نفر برسد. وقتی رشد تصاعدی اپیدمی رخ می دهد، باید 
انتظار نقطه اوج شــیوع در یک منطقه خاص را داشــته باشیم که تعداد افراد 
مســتعدی که به ازای هر فرد مبتلا آلوده می شــوند )به بیان دقیق تر، تعداد 
افــرادی که هر فرد مبتلا ویروس را بــه آنها منتقل می کند ضرب در احتمال 
اینکه فردی که بار ویروس به او منتقل شده مستعد ابتلا باشد( از یک بیشتر 
باشد. در یک تحلیل هزینه-فایده با چارچوب اقتصاد سلامت پارامترهای مهم 
در تعیین زمان بازگشت به شرایط عادی از سویی هزینه اقتصادی-اجتماعی 
هر روز تعطیلی و از سوی دیگر میزان فایده مندی و اثربخشی هر روز تعطیلی 
اقتصاد روی کاهش انتشار بیماری است. بنابراین در این رویکرد تنها توجه به 
آثار سیاست ها در افقی کردن منحنی مبتلایان به کرونا کافی نیست بلکه باید 
تلاش کنیم پیامدهای پنهان و ناخواسته سیاست ها را نیز در نظر بگیریم. درست 
نیست که واقعیت های ویرانگر و البته آشکار اقتصادی مانند افزایش بیکاری و 
فقر را به خاطر این حقیقت بدیهی که نمی خواهیم ارزش جان انســان ها را با 

پول مشخص کنیم نادیده بگیریم.
برای تصمیم گیری در مورد زمان گشایش کامل اقتصاد نیز در کنار درصدی 
از مردم که تابه حال در معرض عفونت قرار گرفته اند، میانگین تعداد ســرایت 
از هر فرد بیمار به افراد ســالم اهمیــت دارد. بنابراین همچنان که بانک های 
مرکزی در سیاســت هدف گذاری تورمی، مقدار از پیش تعیین شده ای را برای 
نرخ ایده آل تورم در نظر می گیرند و بر آن اســاس سیاســت های پولی خود را 
تنظیم می کنند، دولت ها نیز می توانند یک مقدار مشخص برای میانگین تعداد 
ســرایت از هر فرد بیمار به افراد ســالم را به عنوان هدف تعیین کنند و بر آن 
اساس سایر سیاست های حوزه سلامت عمومی و اقتصاد را تنظیم کنند. میانگین 
تعداد سرایت بالاتر از یک، به آمار مرگ ومیر بالایی منجر خواهد شد و چرخه 
کسب وکار را دچار وقفه های مکرر خواهد کرد. بنابراین معقول به نظر می رسد 

که برای میانگین تعداد سرایت کمتر هدف گذاری کنیم.
در ایران اما با یکی از ســخت ترین بحران های قرن روبه رو شدیم که نه تنها 
سرمایه اجتماعی دولت برای همسوسازی رفتارهای فردی با منافع عمومی بسیار 
پایین بود که از نظر ســرمایه مالی نیز با وجود تحریم های سنگین بین المللی 
در شرایط تنگنا قرار داشتیم. اقتصاد ایران پیش از شیوع کرونا برای حدود دو 
سال در وضع رکود تورمی قرار داشت و با انتظارات تورمی بالا در سال ۹۹ به 
دلیل کسری بودجه انتظاری نیز روبه رو بود. در چند سال پیش از همه گیری 
کرونا در ایران از سویی دو شوک معنادار افزایش نرخ ارز و افزایش یا بازگشت 
تحریم ها در اقتصاد را تجربه کردیم که با افزایش هزینه تمام شده تولید برای 
تولیدکننده عرضه کل در اقتصاد کاهش یافت. همه این مسائل در کنار ضعف 
حکمرانی باعث شــد که در ایران نه تنها رویکرد ســلامت عمومی بلکه حتی 
رویکرد در چارچوب افزایش رفاه اجتماعی نیز اجرا نشــود چراکه اقتصادِ زیر 
شــدیدترین تحریم ها تاب هیچ کدام را نداشت. همچنان که پیامدهای انسانی 
بیماری کووید ۱۹ تنها در تعداد جان هایی نیست که از این بیماری از دست 
می روند، پیامدهای اقتصادی-اجتماعی آن نیز تنها به تاثیرات مســتقیم آن 
در رکود و بیکاری خلاصه نمی شــود. این پیامدها برای اقتصادی که پیش از 
این نیز دچار ابرچالش های سیاســتی داخلی و فشارهای سیاسی خارجی بود 
حتی در میان مدت آســیب های غیرمستقیم خود را خواهد داشت که یکی از 
مهم ترین آنها نه تنها افزایش نابرابری بلکه افزایش ادراک نابرابری خواهد بود.

اگرچه برخی از تعبیر ویروس دموکراتیک برای توصیف مشی برابری خواهانه 
و خاصیت همه گیری ویروس کرونا اســتفاده می کنند که به ثروت و جنسیت 
و رنگ پوســت افراد توجهی نمی کند و بر این اساس میان افراد تبعیض قائل 
نمی شــود، شواهد نشان می دهد که کووید ۱۹ بیماری تبعیض گری است که 
اتفاقاً مخاطرات بیشتری برای افراد آسیب پذیر دارد و اقشار فقیر بیش از سایرین 
در معرض ابتلا به این ویروس قرار دارند. رجوع به تجارب تاریخی نیز گویای 
آن اســت که آنان که از توان و قدرت اقتصادی و اجتماعی کمتری برخوردار 
بوده اند، بیشترین آسیب را از بلایای طبیعی مانند سیل، زلزله و بیماری های 
همه گیر متحمل شده اند. همچنان که »هما ناطق« در بررسی تاثیر اجتماعی 
و اقتصادی بیماری وبا در دوره قاجار می نویسد: »وبا از جهتی زاده فقر است و 
از جهتی موجد فقر. قحطی می آورد و به دنبال قحطی می آید. معمولاً دامن گیر 
مردمی است که از وسایل مقدماتی بهداشت و تامین اجتماعی برخوردار نیستند 
و در بروز بلا محکوم به توقف اند و محروم از فرار.« حتی زمانی که در آینده ای 
نامعلوم دارو های پیشگیری و درمان کرونا به بازار بیاید، طبیعتاً طبقه های پایین 
درآمدی تا ســال ها دسترسی به چنین داروهایی نخواهند داشت که تحریم ها 
قیمت آن را در ایران حتی از قیمت های گزاف جهانی نیز بسیار فراتر خواهد 
برد. ماندن در این وضعیت آخر برای سال ها، احتمالاً بیشتر از هر کشور دیگری 
به دلیل شرایط تحریمی، می تواند افراد را دچار نه تنها درماندگی آموخته شده که 
خوددرماندگی اجتماعی کند؛ وقتی راه های ارتباط بین فردی کمرنگ می شوند 
و افراد رمقی برای برساختن پیوندهای اجتماعی گسسته شده نخواهند داشت.

اما در میانه این همه سیاهی شاید بتوان سویه مثبتی نیز برای شرایط تحریمی 
موجود کشــور یافت. اساساً انزوای سیاسی و اقتصادی ایران در همه سال های 
گذشته و جدا شدن از جریان جهانی سازی در کنار همه پیامدهای منفی آن، 
در بحران اقتصادی ســال ۲۰۰۸ ایران را از امــواج بعدی این بحران در امان 
داشت. جدایی اقتصاد کشور از بقیه دنیا به دلیل تحریم ها هرچند از توان دولت 
برای مقابله با این بحران بسیار کاست اما جدایی از زنجیره تولید و تامین جهانی 
باعث شــد که ایران کمترین آسیب را از اختلال جریان انتقال کالاها در جهان 
ببیند. یکی از مطالعات اخیر من و آقای دکتر فرزانگان و دکتر قلی پور نیز نشان 
می دهد در بحران کرونا کشــورهایی که بیش از دیگران درهای خود را به روی 
جهان گشوده بودند مستقل از سطح توسعه یافتگی و زیرساخت های بهداشتی و 
درمانی بیشترین نرخ ابتلا را با توجه به جمعیتشان به بیماری کووید ۱۹ داشتند. 

 

معاون حمل و نقل سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور با اشاره به 
اقدامات این سازمان در بخش های مختلف از زمان شیوع کرونا گفت: ۸۰ درصد 

رانندگان، تسهیلات بانکی ۶۰ میلیون ریالی دریافت کرده اند.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرساری، اقدامات و عملکرد حوزه حمل 
و نقل جاده ای کشور در مقابله با شیوع ویروس کرونا در بخش های حمل و نقل 
مسافر، حمل و نقل کالا، حمل و نقل بین المللی، ایمنی و ترافیک و مدیریت 

اطلاعات راه ها و حمل و نقل جاده ای تشریح شد.
معاون حمل و نقل ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در خصوص 
عملکرد حوزه حمل ونقل در مقابله با شــیوع ویــروس کرونا گفت: در بخش 
حمل ونقل مسافر از اول اسفند ماه سال ۱۳۹۸ تا پایان مهرماه ۱۳۹۹، حدود 
۵۶.۱ میلیون نفر مسافر توسط ناوگان عمومی حمل و نقل جابه جا شده که در 
مقایسه با ۹۹.۷ میلیون نفر مسافر جابه جا شده در مدت مشابه سال گذشته، 
این رقم ۴۳.۷ درصد کاهش پیدا کرده است. طی همین مدت به دلیل کاهش 
۱۵ درصدی ضریب اشغال صندلی در ناوگان اتوبوسی درآمد بخش حمل و نقل 
مسافر نسبت به مدت مشابه سال گذشته، به بیش از ۲ هزار میلیارد تومان کاهش 
یافته است.»مهران قربانی« افزود: اقدامات مهم سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای در بخش حمل و نقل مســافر به منظور مقابله با شیوع ویروس کرونا 
شامل سرفصل های اطلاع رسانی و ارسال ابلاغیه ها، اقدامات پیشگیرانه، اقدامات 
حمایتی از شاغلان بخش، اقداماتی در جهت حذف مراجعات حضوری و اعلام 

گزارش ها بوده است.

 ۶۰ میلیون ریال تسهیلات بانکی برای رانندگان
معاون حمل و نقل سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با اشاره به اقدامات 
حمایتی صورت گرفته از رانندگان و شاغلان بخش حمل و نقل مسافر جاده ای 
گفت: تسهیلات بانکی به رانندگان متقاضی به مبلغ ۶۰ میلیون ریال برای هر 
راننده و شرکت های حمل ونقل متقاضی به ازای هر شاغل ۱۲۰ میلیون ریال 
اختصاص یافته اســت. تا این تاریخ ۸۵ درصد رانندگان مسافری و ۵۷ درصد 
شرکت ها وام مذکور را دریافت کرده اند، همچنین پیگیری معوق نمودن پرداخت 

حق بیمه رانندگان تا پایان اردیبهشت ماه سال ۹۹ از سازمان تأمین اجتماعی 
محقق شد.وی افزود: از طرفی بخشودگی اجاره بهاء غرف حمل ونقلی، هزینه 
آب و برق مصرفی، مالیات عملکرد ســه ماهه و عوارض جابه جایی مسافر به 
دستگاه های ذیربط در دست پیگیری قرار دارد که اگرچه بخشودگی اجاره بهاء 
غرف مسافری در اکثر استان ها محقق شده است اما میزان آن کافی نیست و 
همچنین پیگیری بازگشایی خوابگاه رانندگان در پایانه های عمومی مسافری از 
دیگر اقدامات انجام شده است.قربانی درخصوص اقدامات انجام شده در حوزه 
حمل و نقل کالا خاطرنشــان کرد: اســفندماه ۹۸ تا نیمه آبان ۹۹ بر اساس 
بارنامه های صادره بیش از ۲۲.۲ میلیون سفر کامیون با حدود ۳۴۲ میلیون تن 
بار جابجا شده که میزان بار حمل شده نسبت به مدت مشابه سال قبل از رشد 

۴.۷ درصدی برخوردار بوده است.
وی درخصوص اقدامات مهم سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در بخش 
حمل و نقل کالا گفت: با هدف مقابله با شیوع ویروس کرونا تمدید غیرحضوری 
و سیستمی کارت هوشمند رانندگان و کارت سلامت رانندگان و پروانه فعالیت 
شرکت های حمل ونقل، تجهیز درمانگاه های مستقل در پایانه ها و استقرار پزشک 
و تأمین فضای مورد نیاز مأموران بهداشت برای غربالگری افراد، نظارت و کنترل 
وضعیت بهداشتی، خروج بارهای قابل ارائه در خارج از سالن های اعلان بار تا 
حد امکان، پیگیری و نظارت بر ضدعفونی سالن های اعلان بار و محل تجمع 
رانندگان و جلوگیری از ورود افراد متفرقه، یکســره کردن اعلام بار و برداشت 
محدودیت های زمانی قبلی، توقف موقت اجرای طرح ثبت اثر انگشت در تمامی 
مراحل دریافت بار و ابلاغ دستورالعمل اتخاذ تدابیر لازم در پایانه ها و سالن های 

اعلام بار انجام شده است.

 بسته های بهداشتی حامل کالاهای اساسی
معاون حمل و نقل افزود: همچنین پروتکل های تهیه شــده توسط وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درخصوص تدابیر لازم و پیشگیرانه به ادارات 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای سراسر کشور ابلاغ شده است و بسته های 

بهداشتی در اختیار رانندگان حامل کالاهای اساسی قرار گرفته است.

وی گفت: به منظور مهار ویروس کرونا راه اندازی قرارگاه مدیریت بحران در 
ستاد سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، پیگیری مستمر و لحظه به لحظه 
وضعیت ناوگان ترددکننده و متوقف در خارج از کشــور، مشــارکت فعال با 
دیپلمات های ایرانی منطقه و همکاران وزارت امور خارجه و رایزنی های مداوم 
با مراجع ذی ربط بین المللی مانند ایرو، اکو و دبیرخانه راهگذرهای حمل و نقل 
بین المللی انجام شده است، همچنین برگزاری جلسات با کشورهای منطقه به 
صورت دورســخنی و تبادل نظر برای ارائه راهکارهای برون رفت از مشکلات 
ناشی از شیوع ویروس کرونا، مشارکت در تنظیم پروتکل های مشترک بهداشتی 
با هماهنگی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، طرح و تصویب تفکیک 
وظایف دستگاه های مستقر در مبادی خروجی در کارگروه ویژه شورای ساماندهی 
و تمدید غیرحضوری پروانه فعالیت شرکت های حمل و نقل بین المللی تا پایان 

سال ۹۹ از دیگر اقدامات بوده است.

 اطلاع رسانی و توزیع ماسک
وی افزود: همچنین برگزاری جلســات با کشــورهای منطقه، همکاری با 
نمایندگان وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی برای کنترل های مربوطه 
و استقرار در قرنطینه های انسانی پایانه های مرزی و پیش بینی فضای مورد 
نیاز در سالن مسافری و کریدورهای عبوری، اطلاع رسانی از وضعیت روزانه تردد 
در حوزه مسافری و تجاری برای ارگان های مربوطه ستادی،  تهیه گزارش آخرین 
میزان توقف وسایط نقلیه در پایانه های مرزی، درصد ورود اتباع خارجی و ارسال 
گزارش برای وزارت بهداشت،  درمان و آموزش پزشکی برای کنترل های لازم از 
دیگر اقدامات پیش بینی شده برای مقابله با شرایط ناشی از شیوع ویروس کرونا 
در بخش حمل و نقل بین المللی بوده است.وی گفت: از دیگر اقداماتی که در 
حوزه حمل و نقل بین المللی منظور شد می توان به احداث گیت ها و تونل های 
ضدعفونی در مرزهای مشترک با ترکمنستان، برگزاری جلسه هماهنگی مرز، 
اطلاع رسانی از طریق توزیع بروشور و نصب بنرهای اطلاع رسانی، توزیع ماسک، 
دســتکش، مایع ضدعفونی و دیگر اقلام بهداشتی برای رانندگان و ضدعفونی 

مستمر ناوگان عبوری و محوطه های تجاری و مسافری اشاره کرد.

بررســی آمارهای مربوط بــه وضعیت پرداخت بیمه 
بیکاری طی سال ۱۳۹۸ نشان می دهد که تعداد مقرری 
بگیران جدید بیمه بیکاری روند کاهشی داشته و دو استان 

کشور رکورددار بیشترین مقرری بگیر بودند.
بیمه بیکاری یکی از حمایتهای اجتماعی اســت که 
ســازمان تامین اجتماعی بر اســاس آن مکلف است با 
دریافت حق بیمه بیکاری مقرر به کارگران مشمول قانون 
بیمه که به طور غیر ارادی بیکار و از سوی ادارات تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی معرفی شده اند، مقرری بیمه بیکاری 

پرداخت کند.
بیمه بیکاری به کارگران مشمول قانون کار و تابع قانون 
تامین اجتماعی تعلق می گیرد و بر اســاس آن کارفرما 
مکلف اســت سه درصد از مزد کارگر را به صندوق بیمه 
بیکاری واریز کند. کارگرانی که بدون میل و اراده شخصی 
بیکار شده باشند می توانند مراحل ثبت درخواست بیمه 
بیکاری را از طریق مراجعه به ادارات کار دنبال کرده و از 

مقرری بیمه بیکاری بهره مند شود.
تعداد مقرری بگیران جدید بیمه بیکاری از ۲۵۹ هزار 
و ۲۸۶ نفر در ســال ۱۳۹۷ به ۲۲۱ هزار و ۲۲۹ نفر در 
سال ۱۳۹۸ رسیده که نشان از کاهش ۳۸ هزار نفری دارد.

گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی از بررسی پرونده های بیمه بیکاری در 
سال ۱۳۹۸ نشان می دهد که تعداد کل مقرری بگیران 
بیمه بیکاری در سال گذشته، ۲۴۵ هزار و ۱۹۷ نفر بوده 
که نسبت به سال قبل از آن ۶.۵ درصد کاهش داشته است.

به موجب این گزارش اســتان تهران با ۵۲ هزار و ۲۷ 
نفر و پس از آن اصفهان با ۲۶ هزار و ۸۱۲ نفر بیشترین 
و استانهای سیستان و بلوچستان، ایلام و کهگیلویه و بویر 
احمــد کمترین تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری را به 

خود اختصاص داده اند.
همچنین تعداد مقرری بگیران جدید بیمه بیکاری از 
۲۵۹ هزار و ۲۸۶ نفر در سال ۱۳۹۷ به ۲۲۱ هزار و ۲۲۹ 
نفر در ســال ۱۳۹۸ رسیده که نشان از کاهش ۳۸ هزار 
نفری دارد. ۱۶۴ هزار و ۳۵۱ نفر از مقرری بگیران جدید 
بیمــه بیکاری مرد و ۵۶ هزار و ۸۷۸ نفر زن و ۱۸۵ هزار 
و ۱۲۰ نفر از مقرری بگیران جدید بیمه بیکاری متاهل و 

۳۶ هزار و ۱۰۹ نفر مجرد هستند.
در گزارش مرکز آمار وزارت کار از مجموع ۲۲۱ هزار 
و ۲۲۹ مقرری بگیر جدید بیمه بیکاری در سال گذشته 
۶۶۸۸ نفر فاقد مهارت و ۲۶ هزار نفر نیمه ماهر بوده اند.

در سال گذشته جمعا ۷۲۷ نفر از مقرری بگیران بیمه 
بیکاری جهت افزایش سطح سواد به نهضت سواد آموزی و 
۲۸ هزار و ۲۴۸ نفر برای ارتقای مهارت به سازمان آموزش 

فنی و حرفه ای معرفی شده اند.
سال گذشته مقرری بیمه بیکاری ۲۴۱ هزار و ۵۶۰ نفر 
به دلیل اشتغال مجدد و شناسایی اشتغال پنهان قطع شده 
است؛ به نحوی که برای ۲۲ هزار و ۴۴۵ نفر فرصت شغلی 
جدید پیدا شده و ۱۷ هزار و ۸۹۱ نفر از مقرری بگیران به 
دلیل اشتغال پنهان درحین دریافت مقرری، مشمول قطع 

مقرری بیمه بیکاری شناخته شده اند.
بر اساس این گزارش، پایان دوره استحقاق مقرری، عدم 
حضور در دوره های آموزشی، عدم مراجعه جهت حضور 
و غیاب و امتناع از مشاغل پیشنهادی از دیگر علل قطع 

مقرری بیمه بیکاری بوده است.
برابر قانون، پرداخت مقرری بیمه بیکاری به کســانی 
صورت می گیرد که به طور غیر ارادی و به علت حوادث 
غیرمترقبه نظیر زلزله، ســیل، آتش ســوزی و مواردی 

همچون کرونا بیکار شده باشند. مطابق ماده ۶ قانون بیمه 
بیکاری، افراد بیکار شده موظفند حداکثر ظرف ۳۰ روز 
مراتب بیکاری خود را به ادارات کار استان محل سکونت 
اعلام کنند تا پس از بررسی به شعب تامین اجتماعی به 

منظور دریافت مقرری معرفی شوند.

 مبلغ مقرری بیمه بیکاری 
طبق قانون، مقــرری روزانه بیمه بیکاری ۵۵ درصد 
متوسط دستمزد، حقوق یا کارمزد روزانه فرد بیمه  شده 
است. برای افراد متاهل و متکفل، به ازای هر یک از افراد 
تحــت تکفل )حداکثر تا چهار نفــر( ۱۰ درصد حداقل 
دستمزد زمان شروع بیکاری به این مبلغ اضافه می شود 
اما در هر صورت مبلغ کلی آن نباید از حداقل دســتمزد 
تعیین شــده برای هر سال کمتر یا از ۸۰ درصد متوسط 
دستمزد یا حقوق بیمه  شده بیشتر باشد. مجردین حداقل 
شش ماه و حداکثر ۳۶ ماه و کارگران متاهل حداقل ۱۲ 
ماه و حداکثر ۵۰ ماه با داشتن سابقه پرداخت حق بیمه 
می توانند از حمایت اجتماعی بیمه بیکاری برخوردار شوند.

در حال حاضر رویکرد جهانی در بحث کاهش تعداد 
مقرری بگیران، تاکید بر حفظ اشــتغال اســت، چرا که 
افزایش این امر می تواند بیانگر مشکلات اقتصادی کارگاه ها 
و تعطیلی آنها باشــد. به اعتقاد بسیاری از کارشناسان، 
تداوم سیاســت حفظ اشــتغال موجــود،  جلوگیری از 
تعطیلی بنگاهها و ریزش نیروهای کار، رفع مشــکلات 
بنگاههای اقتصادی، بخشــودگی جرایــم و امهال حق 
بیمه کارفرمایان، پرداخت یارانه دستمزد و کمک هزینه 
 کارورزی از جملــه اقدامــات مثبت دولــت بوده که در 
کاهش آمار متقاضیان بیمه بیکاری و ثبت درخواســت 

مقرری موثر بوده است.

۸۰ درصد رانندگان، تسهیلات بانکی ۶۰ میلیون ریالی دریافت کرده اند

کم شدن مقرری بگیران جدید بیمه بیکاری در سال ۹۸

مهدی فیضی
تحلیلگر اقتصادی

فراسوی دوگانه 
»سلامت« و 
»فلاکت«
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/01

شماره : 955
ا اجرای نهضت گلخانه ای با وجود محدودیت اعتباری

ایسنا/خراسان جنوبی مدیر شعبه شــرکت شهرک های کشاورزی خراسان 
جنوبی با اشــاره به محدودیت اعتباری برای ساخت هزار هکتار گلخانه، گفت: 
بعد از مطالعه طرح، متوجه محدودیت اعتباری برای ساخت هزار هکتار گلخانه 

شدیم، اما این افق را در بحث شناسایی و مطالعه عملیاتی کردیم.
مهدی ســورگی،اعلام کرد: در بحث اجرای زیرســاخت ها در طرح نهضت 
گلخانه ای استان خراسان جنوبی، به نسبت اعتباری که هزینه شده، حدود ۴۰ 

تا ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته ایم.
وی  اظهار کرد: نمی توان گفت نهضت گلخانه ای خراســان جنوبی در بخش 
وظایف دولتی، زمان بر شده است، چراکه حجم وسیعی گلخانه در یک بازه دو 

ساله باید زیرسازی، مطالعه و اجرا می شد.
مدیر شعبه شرکت شهرک های کشاورزی خراسان جنوبی با بیان اینکه سقف 
اعتباری تفاهم نامه نهضت گلخانه های اســتان ۱۹۰ میلیارد تومان پیش بینی 
شــده بود، گفت: با این وجود، بعد از مطالعه طرح، متوجه محدودیت اعتباری 
برای ساخت هزار هکتار گلخانه شدیم، اما این افق را در بحث شناسایی و مطالعه 

عملیاتی کردیم.
سورگی از پیشرفت ۱۰۰ درصدی  شناسایی طرح نهضت گلخانه ای خراسان 
جنوبی خبر داد و یادآور شد: اجرای نهضت گلخانه های خراسان جنوبی در سطح 
هزار هکتار، کاری مشــارکتی اســت و بخشی از کار دولت و بخش اصلی یعنی 
احداث واحدهای گلخانه، دام و بارگاه زرشک را بخش خصوصی باید انجام دهد.

 آغاز پوشش ۲۲۰هزار هکتار از اراضی شالیزاری گیلان 
رئیس ســازمان بسیج مهندسین کشاورزی کشــور گفت: عملیات پوشش 
۲۲۰هزار هکتار از اراضی شــالیزاری گیلان در طرح جهش تولید کشاورزی به 
همت سازمان بسیج مهندسین کشاورزی سپاه قدس گیلان آغاز شد. محمدرضا 
جهانســوز در جمع خبرنگاران اظهار کرد: عملیات پوشــش ۲۲۰هزار هکتار از 
اراضی شالیزاری گیلان در طرح جهش تولید کشاورزی به همت سازمان بسیج 

مهندسین کشاورزی سپاه قدس گیلان آغاز شد.
وی با اشاره به مشارکت وزارت جهاد کشاورزی، دانشگاه ها و موسسه تحقیقات 
برنج کشــور در راستای اجرای این طرح گفت: ما در مسیر اجرای طرح جهش 
تولید بخش کشاورزی به دنبال بودجه گرفتن نبودیم بلکه باظرفیت مهندسان 

توانمند بسیجی ثابت کردیم که می شود کارهای بزرگی انجام داد.
رئیس ســازمان بسیج مهندسین کشاورزی کشور با اشاره به پشتوانه علمی 
ایجاد شــده در راستای اجرای طرح جهش تولید کشاورزی تصریح کرد: امسال 
با وجود کمبود بارندگی در گیلان، مزارع تحت پوشش این طرح نه تنها کاهش 
محصول نداشــتند بلکه در ۱۸ هزار و ۵۰۰ نقطه از اراضی کشاورزی با افزایش 

۹درصدی محصول مواجه بودیم.
وی با بیان اینکه بیشــتر محصول برنج تولید شده در استان گیلان از ارقام 
بومی است افزود: در حال حاضر اراضی شالیزاری ۲۳ هزار روستای گیلان تحت 

پوشش طرح آموزش - ترویجی فراگیری بسیج کشاورزی گرفته است.

 زندگی مردم در حریم تالاب انزلی با مشکل مواجه شده است
رئیس مجمع نمایندگان اســتان گیلان با اشــاره به اینکه زندگی مردم در 
حریم تالاب با مشــکل مواجه شده است، خاطرنشــان کرد: کارکردهای حوزه 
بندری و رســوب گذاری و شــدت بارندگی ها موجب بالا آمدن آب و فرا گرفتن 

جلگه شده است.
احمد دنیامالی در جلسه شورای کشاورزی شهرستان بندرانزلی که در سالن 
اجتماعات فرمانداری این شهرستان برگزار شد، اظهار کرد: در تلاشیم در حوزه 
ترانزیت نقش ویژه تری پیدا کنیم و انزلی را به جایگاهی که در گذشــته داشت 

برگردانیم.
وی با اشــاره به اینکه با کوتاه کردن مسیر حمل کالا برای توزیع، می توانیم 
سرویس بهتری به واردکنندگان ارائه دهیم، تصریح کرد: از لحاظ کنترل استاندارد 
باید زمینه ای را فراهم کنیم که صاحبان کالا دچار مشکل نشده و مسیر تحویل 
کوتاه شــود، زیرا تا زمانی که جواب آزمایشــگاه نیامده آنها حق توزیع ندارند. 
دنیامالی با اشــاره به مشکلی که ســال گذشته کشاورزان انزلی جهت ثبت نام 
سوخت در سامانه داشتند، گفت: امسال اگر دوره های آموزشی ثبت نام به موقع 

برگزار شود، قطعا مشکلی در فصل کشاورزی از این بابت شاهد نخواهیم بود.
رئیس مجمع نمایندگان گیلان با بیان اینکه در بحث آب بندان باید بیشــتر 
کار کنیم و از ظرفیت ها بهره برداری بهتری داشته باشیم، تصریح کرد: در حال 
حاضر ۷۰ آب بندان در ســطح شهرستان داریم ولی فقط هفت مورد کار شده، 
در حالی که باید از این ظرفیت بیشتر استفاده کنیم زیرا علاوه بر ایجاد شتغال 

می تواند در تولید پروتئین سهم مهمی داشته باشد.
وی با بیان اینکه افزایش حریم تالاب یکی از مشــکلاتی است که در سطح 
شهرســتان وجــود دارد، گفت: در حال حاضر ۲۰۰۰ هکتار حوزه شــالیکاری 
شهرســتان در حد بســتر تالاب قرار گرفته و شایسته نیست مردمی که دیروز 
کشــت و کار می کردند، امروز به دلیل فعالیت در عرصه حریم تالاب با پیگرد 
قانونی مواجه  شــوند. باید ثبت اســناد و کاداستر مقدار بیشتری در این زمینه 

مطالعه و کارشناسی کنند.
نماینده مردم بندرانزلی در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه زندگی 
مردم در حریم تالاب با مشــکل مواجه شده است، خاطرنشان کرد: کارکردهای 
حوزه بندری و رســوب گذاری و شــدت بارندگی ها موجب بالا آمدن آب و فرا 
گرفتن جلگه شده است.وی با بیان اینکه باید افزایش رهاسازی تعداد بیشتری 
بچه ماهی در تالاب مورد توجه باشــد، تصریح کرد: در حال حاضر ۴۰ میلیون 
رهاســازی قابل قبول نیست، زیرا همانطور که می دانیم کیفیت و اکسیژن آب 

تالاب پایین است و وضعیت عمق پایداری را شاهد نیستیم. 
دنیامالی با بیان اینکه باید روی ۱۵۰ میلیون رهاسازی برنامه ریزی کنیم، تاکید 
کرد: با توجه به شرایط، بیشتر بچه ماهی ها در تالاب انزلی از بین می روند؛ این در 
حالی است که ماهیگیری از تالاب برای مردمی که در حاشیه تالاب هستند یک 
معیشت است. اسماعیل میرغضنفری، فرماندار شهرستان بندرانزلی نیز، گفت: 
تالاب یکی از عایدات ما در انزلی بود که امروز به دلیل نشست رسوب ها و مسایلی 

که به وجود آمده دغدغه هایی را در این حوزه شاهد هستیم.

 اعتبار ۲ میلیاردی برای تکثیر ذخایر ماهیان خزر
مدیرکل شیلات گیلان با اشاره به اینکه رویکرد شیلات تکثیر و بازسازی ذخایر 
است، گفت: امسال دو میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی در بخش تکثیر و ذخایر 
ماهیان را داریم.عظیم مدبری در جلسه شورای کشاورزی شهرستان بندرانزلی 
که در ســالن اجتماعات فرمانداری این شهرستان برگزار شد، با اشاره به اینکه 
در حوزه صید و صیادی ۱۱ پره فعالیت دارند، اظهار کرد: در زمینه صید کیلکا 
۳۰ لنج صیادی فعالیت دارد و سال گذشته بیش از ۴۸۲۵ تن صید این ماهی 
انجام شــد.وی با اشاره به مجموع صید انجام شده از تالاب و دریا، گفت: چهار 
تعاونی صیادی در حاشیه تالاب داریم که سال گذشته ۶۰۰ تن تولید داشتند.

 و در مجموع صید انواع ماهی از تالاب و دریا ۵۷۴۷ تن صید با اشتغال ۲۲۱۴ 
نفر به طور مستقیم بود.مدبری با بیان اینکه ۱۱۵ مزرعه در زمینه آبزی پروری 
فعالیت دارند، تصریح کرد: ۱۰۷ مزرعه در حاشیه تالاب قرار گرفته اند که حریم 
۲۵ هکتاری تالاب باعث شــده نتوانیم پروانه برای تجهیز و افزایش بهره برداری 

به مزارع آبزی پروری و آب بندها بدهیم.
مدیرکل شــیلات گیلان اضافه کرد: با توجه به اینکه مالکیت آب بندان ها با 
جهاد کشاورزی است، سرمایه گذاران نمی توانند به صورت بلندمدت سرمایه گذاری 

داشته باشند لذا راغب به سرمایه گذاری در این بخش نیستند.

مخاطرات برداشت زعفران در اوج کرونا
برداشــت زعفران در سال زراعی جاری 
با شیوع گسترده ویروس کرونا در خراسان 
جنوبی مخاطره آمیز شده است و با توجه به 
نحوه جمع آوری این محصول یکی از عوامل 

ابتلا به کرونا محسوب می شود.
در یکــی از خیابان هــای فرعی بیرجند 
تعــدادی زن و بچه قد و نیــم قد، دور هم 
حلقــه زده اند که فقط تعــداد محدودی از 
زنان با چارقد و چادرهای رنگی ماسک دارند.

پسربچه ای از کوچه مقابل دوان دوان آمد 
و پرسید هنوز خودرو نیامده و همه برای نه 
گفتن سری تکان دادند؛ رضا گفت هر وقت 
)خودرو( آمد زنگ خانه ما را هم بزنید و رفت.

عقربه ها ساعت ۱۶ را نشان می دهد که 
یک خودرو پراید و وانت در محل مورد نظر 
توقــف کرد و همه به ســمت آنها دویدند؛ 
صدای همهمه بچه ها بلند شــد که آمدند، 
آمدند کــه تنها در ۱۰ دقیقــه حدود ۲۰ 
خانــواده از بزرگ و کوچــک دور خودروها 

حلقه زدند.
راننده پراید به همراه یک دفترچه که گویا 
اسامی خانواده ها را در آن یادداشت می کرد، 
پیاده شــد و گفت کنار بایســتید تا شما را 
صدا بزنم، اما انگار گوش کسی بدهکار نبود.

به ایــن ترتیب گل هــای ارغوانی رنگ 
زعفران که در بســته های یک، دو و ســه 
کیلویی وزن شــده بود بنا به درخواست هر 

خانواده تحویل راننده شد.
اسامی افراد و میزان گل دریافتی هم در 
دفترچه ثبت  شد تا گل ها را پرَ کرده و زعفران 

خشک را تحویل دهند.
یکی از افــرادی که ســه کیلوگرم گل 
زعفران گرفته بــود، به خبرنگار ایرنا گفت: 
حدود ۱۰ روز اســت که روزی دو تا ســه 
کیلوگرم گل را با اعضای خانواده پرَ می کنیم.

احــراری گفــت: به ازای بــاز کردن هر 
کیلوگرم گل ۲۰ هزار تومان به ما می دهند.

وی ادامــه داد: چــرا الان کــه بیکار در 
خانه نشسته ایم نباید این کار را بکنیم مگر 
کار کردن جرم اســت وقتی شکم بچه هایم 

گرسنه است.
از او درباره کرونا پرسیدم که تا چه میزان 
رعایت می کنید و پاسخ داد: سرگرمی کوچک 
و بزرگ این محله مدتی شده که باز کردن 
گل زعفران است که دور هم جمع می شویم 
و تا پاسی از شب گل پر می کنیم و خشک 

می کنیم؛ به کرونا هم کاری نداریم!
وی با لبخندی بر لب گفت: »ان شاءالله 
کرونا هم به ما کاری ندارد و می بینید از سر 
ناچاری مجبور هستیم دور هم جمع شده و 

گل زعفران باز کنیم.«
احــراری افزود: خوشــبختانه تاکنون از 
اعضای خانواده ما کسی به این بیماری مبتلا 
نشده است ولی نگفت آیا ناقل بیماری برای 

دیگران هستند.
یکی دیگر از زنــان حاضر در این محل 
که کودک خردسالش را بغل داشت و چند 
کیلوگــرم گل زعفران تهیه کرده بود گفت: 
همسرم کارگر ساختمانی است اما از زمان 
کرونا تاکنــون خیلی به ندرت کار می کند، 

چون بازارشان کساد شده است.
فاطمه افزود: پرَ کردن زعفران کار همه 
ساله ما بوده و هست، کسانی هم که به این 
منطقه گل می آورند همه ما را می شناسند 

پس اطمینان بین ما متقابل است.
وی گفت: اگــر گل زعفران را باز نکنیم 
مخــارج خانه و زندگی و بچه های قد و نیم 

قد را از کجا بیاوریم؟

من به این حرف هــا و توجیه افراد فکر 
می کردم که عامل توزیع گل زعفران گفت: ما 
کشاورزان با هزار بدبختی و مشقت محصول 
خود را به بار می رســانیم اما زمان برداشت، 
فروش و کســب درآمد با مشکلات زیادی 

مواجه می شویم.
وی که نخواست نامی از او برده شود افزود: 
این روزها برای برداشــت زعفران کارگر کم 
و دستمزد بالا است از طرفی برای پرَ کردن 
گل ها هم افراد کمی امســال قبول زحمت 

کرده اند.
وی گفت: هر روز سحر برای برداشت گل 
به مزرعه می رویم و بعد از جمع کردن گل ها 
باید به این روســتا و آن رستا یا به این شهر 
و آن شــهر برویم تا کسی برایمان گل ها را 
باز کند و این به معنای ضرر کامل است اما 
چاره ای نداریم و مال خدا را که نمی توان دور 
ریخت.عامل خرید و فروش زعفران ادامه داد: 
مسوولان باید توضیح دهند که برای زعفران 
کاران چه کرده انــد و فقط نگویید زعفران 

محصول استراتژیک خراسان جنوبی است.
وی گفت: همه ما کشــاورزان می دانیم 
شــرایط امســال به خاطر بیماری کرونا با 
ســال های گذشــته فرق دارد، جان و مال 
خانواده ما هم برایمــان اهمیت دارد برای 
همین تا جایی که در توان باشد پروتکل های 
بهداشتی را رعایت می کنیم اما نیاز به حمایت 
مسوولان داریم. این شهروند خراسان جنوبی 
اظهار داشت: به دلیل اینکه نیروی کار برای 
جمع آوری و پرَ کردن گل زعفران نداریم و 
اکثر کسانی که به ما کمک می کردند امسال 
به خاطــر کرونا همکاری نمی کنند، مجبور 
هستیم گل را با قیمت بسیار ارزان ۵۰ تا ۷۰ 
هزار تومان بفروشیم در حالی که دولت قیمت 

گل را ۱۵۰ هزار تومان اعلام کرده است.
وی افــزود: برای فــروش گل با همین 
قیمت پایین هم برنامه ریزی نشده است لذا 
به صورت فله در میادین اصلی و فرعی شهر 
بســاط فروش پهن می کنیم که با برخورد 
شــهرداری، نیروی انتظامی و سایر عوامل 
 هم مواجه می شویم در حالی که گل زعفران

 اگر برای یک روز روی دستمان بماند باید 
دور ریخته شود.

 دغدغه فــروش گل زعفران در 
معابر عمومی

در حالی که زعفران کاران استان از نبود 
نیروی کار و کسادی بازار محصول می گویند، 
فروش گل به شکل دلالی و در میادین شهرها 
با توجه به شــیوع فزاینده بیماری کرونا به 
دغدغه ای برای مسوولان تبدیل شده است.

رییس دانشــگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشــتی و درمانــی بیرجنــد گفــت: از 
مسوولان جهاد کشاورزی درخواست داریم 
به کشــاورزان و باغداران استان درخصوص 
رعایــت پروتکل های بهداشــتی به هنگام 

برداشت محصول تذکر جدی بدهند.
محمد دهقانی فیروزآبادی افزود: برخی 
شهروندان در منازل خود مشغول باز کردن 
گل زعفران هستند که ما هیچ دسترسی به 
آنها نداریم و باید خودشــان مراقب بوده و 
رعایت پروتکل های بهداشتی را جدی بگیرند.

وی بیان کرد: از مردم درخواست می کنیم 
پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند چون 
همانطور که می بینیم هر وقت پروتکل های 
بهداشتی دقیق رعایت شده این ویروس کمتر 
شده و زمانی که رعایت نشده، شاهد افزایش 

آمار بوده ایم.
رییس دانشــگاه علوم پزشکی بیرجند 
درباره فروش گل زعفران در میادین شــهر 
اظهار داشــت: باید بررسی شود چه کسانی 
به واسطه ها یا کشــاورزان مجوز می دهند 
تا محصول خود را در میادین ســطح شهر 
به فروش برســانند و ســبب تجمع مردم و 

ترافیک خیابان ها شوند.
وی گفت: دانشگاه علوم پزشکی مگر چه 
تعداد نیرو دارد یا اینکه مگر مجوز داریم که 
بخواهیم با این افراد برخورد کنیم؛ دانشگاه 

هیچ گونه اختیاری در این خصوص ندارد.
دهقانی افزود: دستگاه های متولی از جمله 
جهاد کشاورزی، شهرداری، نیروی انتظامی 
و دادستانی باید بر شیوه فروش محصول در 

شهرها نظارت داشته باشند.
رییس اداره پیشــگیری و رفع تخلفات 
شــهرداری بیرجنــد هم گفت: بــرای این 
موضوع پنج تیــم را در نظر گرفته و اعمال 
قانــون می کنیم اما فروشــندگان در برابر 
قانــون مقاومت می کنند کــه انتظار داریم 

دستگاه های مربوطه به کمک ما بیایند.
موسی میرزایی با بیان اینکه جمع آوری 
فروشــندگان گل زعفــران آخرین راه حل 

نیســت افزود: کشــاورز یک سال زحمت 
کشیده و محصولی را به عمل آورده است لذا 
باید محلی برای فروش محصول این افراد در 
نظر گرفته شود چراکه برخورد قهری در شان 

مردم استان خراسان جنوبی نیست.
وی بیــان کرد: شــهرداری بیرجند این 
آمادگــی را دارد تــا در صــورت همکاری 
دستگاه های مربوطه، محل چهارشنبه بازار 
خیابان شهید بهشتی را با رعایت پروتکل های 
بهداشــتی به صورت رایگان در اختیار این 

افراد قرار دهد.
رییس اداره پیشــگیری و رفع تخلفات 
شــهرداری بیرجند اظهار داشت: برای این 
منظــور مکاتباتــی با دادســتان، اصناف و 
پلیس نظارت بر اماکن داشته ایم و موضوعات 
مربوطه اعلام شــده که امید اســت در این 

زمینه دستورات لازم صادر شود.
وی تاکید کرد: ابتدا باید زیرساخت لازم 
برای کشاورزان در استان فراهم شود سپس 
بــا افرادی که از قانــون تمکین نمی کنند، 
برخــورد قانونی صورت گیــرد در غیر این 
صورت برخورد قهری با فروشندگان مناسب 
و جوابگو نیســت. میرزایــی گفت: در حال 
حاضر دستگاه های متولی همراه هستند اما به 
صورت متفرقه لذا باید کار تیمی انجام شود و 
ما نیز زیرساخت های لازم را فراهم می کنیم.

وی افــزود: همچنیــن در صــورت نیاز 
آمادگی داریم بازار میدان مسافر بیرجند را 
به صورت رایگان در اختیار زعفران کاران قرار 
بدهیم تا نسبت به ساماندهی فروش محصول 

این افراد اقدام شود.

برداشت  به  تمایل  کشــاورزان   
دستی دارند

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان 
جهاد کشاورزی خراسان جنوبی هم گفت: 
برای برداشــت گل زعفــران بدون دخالت 
دســت در اســتان سه دســتگاه  در برخی 
شهرستان های دارای زعفران وجود دارد اما 
چون کشــاورزی استان بیشتر خرده مالکی 
اســت، کشاورزان ترجیح می دهند برداشت 
گل توســط خودشان انجام شود.محمدرضا 
اکبــری افزود: برای پرَ کــردن گل زعفران 
نیز دستگاهی در استان ثبت و معرفی شده 
اما در مراحل مقدماتی است و برای امسال 

آماده نخواهد شد.
وی گفت: فعالیت های مرتبط با برداشت، 
پرَ کردن، خشک کردن و بسته بندی زعفران 
نیازمند نیروی کار زیاد است که بخشی از این 
اقدامات در محیط های بسته انجام می شود.

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان 
جهاد کشــاورزی خراســان جنوبی اظهار 
داشت: با توجه به شیوع کرونا و مشکلاتی که 
درخصوص تامین نیروی کارگری وجود دارد، 
به کشــاورزان توصیه کرده ایم پروتکل های 
بهداشــتی را در جمــع آوری محصول و باز 

کردن گل زعفران رعایت کنند.
وی افزود: ســال های گذشــته برای پرَ 
کــردن گل زعفران دورهمی ها در اســتان 
رونق می گرفت اما امســال به دلیل بیماری 
کرونا جمعیت ها بســیار محدود شده یا گل 

به فروش می رسد.
اکبری گفت: در تمامی مراحل تهیه این 
محصول باید پروتکل های بهداشــتی برای 
پیشــگیری از شیوع ویروس همه گیر کرونا 
مورد توجه ویژه کشــاورزان و بهره برداران 

قرار گیرد.
امســال ۱۶ هزار و ۸۰۷ هکتار از مزارع 
استان خراســان  جنوبی زیر کشت زعفران 
است و بیشــترین سطح زیر کشت زعفران 
در خراســان  جنوبی به شهرستان قاینات با 

پنج هزار و ۷۹ هکتار اختصاص دارد.
این استان رتبه دوم تولید زعفران و رتبه 
اول تولید زرشک و عناب را در کشور دارد.

معاون درمان وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی هشتم آبان امسال در سفر 
به خراسان جنوبی گفت: ما انتظار داشتیم 
اســتانی مثل خراســان جنوبــی که جزو 
استان های پهناور با پراکندگی جمعیت است، 
کمترین میزان آلودگی را داشته باشد ولی به 
دلیل رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی، 

این روند رو به افزایش است.
قاسم جان بابایی افزود: لذا از مردم عزیز 
خراســان جنوبی تقاضا می شود که برای از 
بین بردن این بیماری از تجمعات خانوادگی 
و برگزاری مراسم خودداری کنند و استفاده 
از ماسک را جدی بگیرند چون شهر بسیار 
آلوده اســت و فقط بــا رعایت پروتکل های 
بهداشتی توسط مردم، این پیک را می توانیم 

کنترل کنیم.
وی با اشــاره به فصل برداشت محصول 
در برخی استان ها و مسائل کارگری گفت: 
در برخی شــهرها که اکنون فصل برداشت 
زعفران، پســته یا ســایر محصولات است 
متاســفانه میزان بیماری نیز افزایش یافته 
است. معاون وزیر بهداشت ادامه داد: کارگران 
به صورت تجمعی نسبت به برداشت محصول 
اقدام می کنند لذا ضروری است قبل از شروع 
به کار از طریق بهداشت با پیگیری و نظارت 

فرمانداران این افراد بررسی شوند.
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی 
بیرجند هم اوایل هفته جاری گفت: براساس 
بررسی های انجام شده از ابتدای مهر امسال 
با شروع پیک سوم کرونا ۶۷.۲ درصد موارد 
جدیــد ابتلا در خراســان جنوبــی، انتقال 
خانوادگی بوده است به این معنا که انتقال 
در این محیط از دســترس ما خارج است و 

مردم باید رعایت کنند.
کامبیز مهدی زاده افــزود: همچنین در 
این مدت ۳.۸ درصد مبتلایان کرونا دارای 
سابقه مسافرت، ۲۴ درصد آلودگی در محل 
 کار و ۴.۹ درصد به دلیل حضور در اجتماع

 مبتلا شده اند.

۲۰۰۰ تن بذر گواهی شده در گیلان تولید شد
سرپرست جهادکشــاورزی گیلان با تاکید بر اینکه 
در برنامه خود استفاده از ظرفیت تولیدکنندگان بخش 
خصوصی در تولید بذر را مدنظر داریم، گفت: امســال 
علیرغم خســارت هایی که به محصول برنج استان وارد 

شد ۲۰۰۰ تن بذر گواهی شده تولید کردیم.
مسعود الماسی در جلسه شورای کشاورزی شهرستان 
بندرانزلی که در سالن اجتماعات فرمانداری این شهرستان 
برگزار شد، با اشاره به اینکه یکی از بخش های عمده ای 
که در حوزه کشاورزی وظیفه داریم پیگیر باشیم توجه 
به امور زیربنایی است، اظهار کرد: زهکشی مناسب که آب 
را از عرصه زمین های کشاورزی تخلیه کند در ضرورت 

برنامه است.
وی با اشاره به اینکه مطالعات زهکشی در کل استان 
پیش بینی شده است، تصریح کرد: توجه به این مسئله 
بسیار مهم است، زیرا غیر از برنج محصول دیگری در سطح 
استان به صورت جدی نداریم و کشاورزان کمتر به سمت 
کشت ثانویه می روند که در شهرستان انزلی شرایط تالاب 

این مسئله را دامن زده است.
الماسی تاکید کرد: هم اکنون در سطح استان ۱۱۰ هزار 
هکتار زمین زیر کشــت ثانویه داریم که ۷۰ هزار هکتار 
راتون و ۴۰ هزار هکتار انواع سبزیجات برگی، علوفه ای و 

دانه های روغنی هستند.
سرپرست جهادکشــاورزی گیلان با تاکید بر اینکه 
حرکت هایی که در حوزه کشــاورزی انزلی اتفاق افتاده 
ارزشمند هستند، افزود: از پنج مجتمع گلخانه ای استان 
یکی در انزلی است و به عنوان مرکز و قطب تولید محصول 

گلخانه ای می توان روی آن حساب کرد.
وی افزود: با توجه به اینکه نزدیک مرزهای کشورهای 
همسایه هستیم، اگر این استمرار رخ دهد می توان گفت 
یکی از محصولاتی که به ســبد صادراتی استان اضافه 

خواهد شد، محصولات گلخانه ای باشد.
الماســی گفت: در حوزه شــالیزاری امســال شاهد 

رویدادهای ناخوشایند و بارش در فصل برداشت بودیم 
که اثرات ســنگین در حوزه برنجکاری استان و نگرانی 
کشــاورزان را به دنبال داشت که از طریق ستاد حوادث 
غیرمترقبه اعتباری در نظر گرفتیم تا بخشی از خسارت 
کشاورزان را جبران کنیم و باید پروژه هایی را دنبال کنیم 

که اتفاقات ناگوار پیشگیری کند.
سرپرست جهادکشــاورزی گیلان با تاکید بر اینکه 
در برنامــه خود اســتفاده از ظرفیــت تولیدکنندگان 
بخش خصوصی در تولیــد بذر را مدنظر داریم، تصریح 
کرد: امســال علیرغم خسارت هایی که به محصول برنج 
استان وارد شــد، ۲۰۰۰ تن بذر گواهی شده توانستیم 
 تولیــد کنیــم و  باید بتوانیم دانشــی کــه در خدمت 
کشاورزی قرار بگیرد باعث بهبود در ساختار کشاورزی 

منطقه شهرستان شود.

 عوامل بروز تعارضات اجتماعی در آب بندان ها
وحید خرمی، مدیرعامل آب منطقه ای گیلان نیز، با 
اشاره به محدودیت های اعتباری، گفت: از نظر اعتباری، 
محدودیت بیشتر در زمینه تخصیص است، ولی با همه 
مشکلات، هر سال با کشاورزان دست در دست هم داده 
و سعی می کنیم فعالیت این حوزه را به سرانجام برسانیم.

وی درخصوص اجاره آب بندان ها، با بیان اینکه حق 
انتفاع را کانون کارشناسان تعیین می کند، تصریح کرد: 
هــدف از این کار تعیین یک مســئول برای آب بندان و 
تلاش در زمینه جلوگیری از تصرف و خشک شدن است.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گیلان تاکید کرد: 

هرچند با حضور کارشناسان و برآورد محصول آب بندان 
در صورت کمتر بودن از آنچه پیش بینی می شــد، قطعا 

اجاره بهای کمتری در نظر می گیرند.
خرمی، درخصــوص تعارضات اجتماعی که گاها در 
آب بندان ها شاهد هستیم، گفت: این مشکلات از اجاره 
پنج ساله آب بندان هاست؛ این در حالی است که وقتی 
شورا عوض شد همه برنامه ها عوض شده و دچار مشکل 

می شویم.
وی تصریــح کرد: آب بندان هایــی که قابل واگذاری 
هستند به گونه ای اطلاع رسانی شود که در شهرستان 
مورد تصمیم گیری برای واگذاری و اجاره قرار بگیرد و اگر 
متقاضی بیشتر از یک نفر باشد وظیفه ماست به مزایده 
بگذاریم. هر چند توصیه می کنیم که در اجاره آب بندان 
به فرد انتخابی از محل باشــد تا در دور بعدی شــورا به 

مشکل برنخوریم.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گیلان با اشاره به 
بدهی یک و نیم میلیاردی در انزلی به شرکت توزیع برق 
که در قالب برق رسانی اضطراری به چاه های کشاورزی 
انجام گرفته، تاکید کرد: در تلاشــیم تا این بدهی را هر 

چه زودتر بپردازیم.
مجتبی شــاه نظری، مدیر امــور آب و خاک جهاد 
کشاورزی اســتان گیلان نیز در این جلسه، با اشاره به 
اینکه هفت میلیارد تومان اعتبار از منابع ملی و استانی 
برای آب بندان ها تامین شــده است، گفت: دو میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان از این اعتبار برای اجرای پروژه های 
شهرستان انزلی هستند که امسال هم در همین راستا 
برنامه داریم.وی با اشــاره بــه اینکه تامین آب در حوزه 
فعالیت آب منطقه ای است، عنوان کرد: در بحث انتقال 
آب با لوله تا سر مزارع کشاورزی مشکلی نداریم و از لحاظ 
حفر چاه و ایستگاه پمپاژ، جهاد کشاورزی انتقال آب را 
در دســتور کار قرار داده است و این آمادگی را داریم که 

در خدمت کشاورزان باشیم.
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 دعوت عراق از سرمایه گذاران خارجی برای ساخت پالایشگاه 

عراق با هدف کاهش وابستگی به واردات فرآورده های نفتی، قصد دارد از شرکتهای 
بین المللی برای حضور در مناقصه ساخت پالایشگاهی به ظرفیت ۳۰۰ هزار بشکه 

در روز در جنوب این کشور دعوت کند.
احسان اسماعیل، وزیر نفت عراق در بیانیه ای اعلام کرد که این پالایشگاه در فاو 
واقع در استان بصره ساخته خواهد شد و در مرحله بعد ممکن است یک تاسیسات 

پتروشیمی هم به این پالایشگاه اضافه شود.
حمید الزوبعی، معاون وزیر نفت عراق در ۱۷ سپتامبر به اس اند پی گلوبال پلاتس 
گفته بود عراق رساندن ظرفیت تولید به حدود ۹۱۰ هزار بشکه در روز در سه ماهه 
نخست سال ۲۰۲۲ را هدف گذاری کرده و به روی دو پروژه اصلی متمرکز شده است.

عراق می خواهد تا پایان سال ۷۰ هزار بشکه در روز به ظرفیت مجتمع بیجی اضافه 
کند و ۱۴۰ هزار بشکه در روز تا دو سال دیگر اضافه کند و ظرفیت این تاسیسات 
را به ۲۸۰ هزار بشکه در روز افزایش دهد تا بار دیگر به بزرگترین تاسیسات پالایش 
در این کشــور تبدیل شود. این کشور انتظار دارد پالایشگاه کربلا به ظرفیت ۱۴۰ 

هزار بشکه در روز تا سه ماهه نخست سال ۲۰۲۲ ساخته و آماده فعالیت شود.
عراق برنامه های مختلفی برای ســاخت پالایشگاههای جدید دارد اما جزییات 

اندکی در خصوص وضعیت این پروژه ها و فاینانس آنها وجود دارد.
بر اساس گزارش پلاتس، وزیر نفت عراق در سپتامبر گفته بود کشورش سرگرم 
مذاکره با شرکت انی ایتالیا برای ساخت پالایشگاهی به ظرفیت ۳۰۰ هزار بشکه در 

روز در دو مرحله در میدان نفتی زبیر است که توسط این شرکت اداره می شود.

 چین یک تنه پشت بازار نفت ایستاد
چین امسال به عنوان بزرگترین پشتیبان بازار جهانی نفت ظاهر شده و در هفته 
های گذشته خرید از صادرکنندگانی نظیر روسیه، آمریکا و آنگولا را افزایش داده است.

چین که بزرگترین واردکننده نفت جهان است، تنها خریدار بزرگی است که پیش 
بینی می شود امسال که شیوع همه گیری کووید ۱۹ باعث کاهش مصرف جهانی 
نفت می شود، رشد تقاضا برای نفت را ثبت کند. انتظار می رود واردات نفت چین 
در سال میلادی آینده به ۱۲ میلیون بشکه در روز برسد. در وضعیتی که انتظار می 
رود مصرف جهانی نفت در سال ۲۰۲۰ به میزان حدود ۹ درصد کاهش پیدا کند، 
فروشندگان برای صادرات نفت به چین و حفظ سهمشان در این بازار صف کشیده اند.

طبق اظهارات کارگزاران کشتی و آمار رفینیتیو آیکان، هفته جاری شرکتهای 
رویال داچ شــل، لیتاســکو که بازوی بازرگانی لوک اویل روسیه است و یونی پک 
که بازوی بازرگانی شرکت دولتی سینوپک است، به دنبال کرایه یا سفارش کرایه 

ابرنفتکشها به منظور حمل نفت از گلف کاست آمریکا به آسیا در دسامبر بودند.
موارد ابتلا به کووید ۱۹ در سراسر جهان به خصوص در آمریکا و اروپا که مصرف 
کنندگان بزرگ سوخت هستند، افزایش پیدا کرده است. این امر باعث شده است 
قیمت گریدهای نفتی در چند ماه گذشــته ارزانتر شود و خریداران چینی از این 
وضعیت نهایت استفاده را برده اند. این کشور ذخیره سازی تجاری نفت را افزایش 
داده و نفت را در قیمت پایین برای انبار کردن بیشتر خریداری کرده است.آژانس 
بین المللی انرژی هفته گذشته اعلام کرد چین تنها کشوری خواهد بود که امسال 
رشد سالانه تقاضا برای نفت را ثبت خواهد کرد. این آژانس پیش بینی کرد تقاضای 
جهانی برای نفت در سال ۲۰۲۰ به ۹۱.۳ میلیون بشکه در روز در مقایسه با ۱۰۰.۱ 
میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۱۹ کاهش پیدا می کند.معامله گر یک پالایشگاه 
اروپایی به رویترز گفت: قرنطینه در اروپا احتمالا در طول زمستان امسال ادامه خواهد 
داشت. چین سهمیه واردات و ظرفیت ذخیره سازی را افزایش داده است. به نظر می 
رسد تقاضا در آینده نزدیک در این کشور متمرکز خواهد شد.پریمیوم گرید نفتی 
اسپو بلِنِد روسیه که یکی از محبوبترین گریدهای نفتی در میان پالایشگاههای نفت 
چینی اســت، در بالاترین سطح پنج ماه اخیر قرار دارد. گریدهای نفتی آمریکایی 
هم بهبود قیمت پیدا کرده اند و وست تگزاس اینترمدیت هفته جاری به بالاترین 
حد در حدود دو ماه اخیر صعود کرد. گریدهای نفتی آمریکایی به دلیل کاهش ۱۲ 
درصدی تقاضای داخلی برای سوخت و رکورد بالای موارد روزانه ابتلا به کووید ۱۹ 
تحت فشار کاهشی قرار داشته اند. قیمت گریدهای نفتی خاورمیانه هم بالاتر رفته 
اســت. قیمت نفت الشاهین قطر برای بارگیری در ژانویه هفته جاری به بالاترین 
پریمیوم خود در چهار ماه گذشــته صعود کرد.یک معامله گر بازار نفت خاور دور 
روســیه به رویترز گفت: تقاضای چین اکنون به شــکل واضحتری دیده می شود. 
شرکتهای بازرگانی فعالتر هستند زیرا انتظار دارند تحت سهمیه های واردات جدید 
بالاتر، تقاضای بیشــتری برای خرید از سوی پالایشگاههای خصوصی چین وجود 
داشته باشد.بر اساس گزارش رویترز، معامله گر یک پالایشگاه آسیایی اظهار کرد: 
برای گریدهای نفتی که بازدهی نفتای بالاتری دارند مانند نفت سبک شیرین آمریکا 
تقاضای بالاتری از سوی خریداران پتروشیمی وجود دارد. گریدهای نفتی سنگینتر 
نظیر وســت افریقا تقاضای کمتری دارند. در آنگولا که دومین صادرکننده بزرگ 
نفت آفریقا به شمار می رود، گرید نفتی سنگین دالیا، پریمیوم کمتری نسبت به 
گریدهای متوسط کابیندا و گیراسول دارد.امارات خروج از عضویت اوپک را بررسی 
می کنداختلاف امارات متحده عربی با متحدانش در اوپک بالا گرفته و مقامات این 
کشــور فایده عضویت در این گروه را زیر سوال برده و حتی خروج از آن را بررسی 
کرده اند.مقامات آگاه که مایل نبودند نامشان فاش شود، اظهار کردند: امارات متحده 
عربی علنا درباره مسئله عضویت در اوپک صحبت نکرده و تنها خروج از عضویت 
این گروه را بررسی کرده است.این اقدام غیرمعمول نیست زیرا امارات متحده عربی 
که پس از عربستان سعودی و عراق، سومین تولیدکننده بزرگ عضو اوپک است، 
همواره از درگیری عمومی اجتناب کرده و ترجیح داده اختلافات را پشت درهای 
بسته و بدون سر و صدا حل کند. معلوم نیست هشدار در مورد خروج احتمالی از 
اوپک، برای گرفتن امتیاز در مذاکرات پیرامون سطح تولید داده شده با عربستان 
سعودی و روسیه یا به منزله یک بحث واقعی است. هر گونه تصمیم برای خروج از 

اوپک به موافقت محمد بن زاید، ولیعهد ابوظبی نیاز دارد.
تنش میان ریاض و ابوظبی از اواخر تابستان که امارات متحده عربی تولید نفتش 
را به سطح بالاتر از سهمیه تولید اوپک پلاس افزایش داد، شکل گرفت و باعث هشدار 
شدید از سوی همســایه اش شد. با کاهش درآمدهای نفتی امارات متحده عربی 
و آسیبهای ناشی از شیوع ویروس کرونا، به نظر می رسد سیاستگذاران اماراتی از 
تقسیم سهمیه کاهش تولید نفت به شدت عصبانی هستند و آن را ناعادلانه می دانند.

این تنش در شــرایط حساســی برای اوپک پلاس روی داده است. این گروه با 
توافق کاهش تولید تاریخی که اوایل امســال تصویب کرد، به جبران افت شــدید 
تقاضا و تقویت قیمتهای نفت پرداخت. هر گونه شــکاف در این گروه به خصوص 
اگر از سوی تولیدکننده بزرگی نظیر امارات متحده عربی باشد، بازار شکننده نفت 

را متلاطم خواهد کرد.
اوپک پلاس تا دو هفته دیگر درباره سیاســت تولید سال آینده و افزایش یا به 
تاخیر انداختن افزایش تولید تصمیم می گیرد. ریاض و مسکو تاکنون اعلام کرده 
اند که آماده اند افزایش تولید را به تاخیر بیاندازند زیرا موج دوم شیوع ویروس کرونا 

تقاضا برای انرژی را ضعیف کرده است.
پیش از این انرژی اینتلیجنس گزارش کرده بود امارات متحده عربی محاسن و 

معایب عضویت در این گروه را سبک و سنگین کرده است.
سهیل المزروعی، وزیر انرژی امارات متحده عربی در نشست روز سه شنبه کمیته 
نظارتی مشترک وزیران اوپک پلاس خواستار آن شد که پیش از بررسی تغییر یا 
تمدید محدودیت عرضه فعلی، همه اعضا به تعهداتی که تحت توافق کاهش تولید 

داشته اند به طور کامل عمل کنند.
 اوپک پلاس در حال حاضر تولیدش را به میزان ۷.۷ میلیون بشکه در روز محدود 
کرده اما طبق توافق آوریل، قرار است از ژانویه تولیدش را به میزان حدود دو میلیون 
بشکه در روز افزایش دهد. تولید روزانه نفت امارات متحده عربی طبق سهمیه اوپک 
پلاس، ۲.۹ میلیون بشکه تا پایان سال ۲۰۲۰ است و اگر تسهیل محدودیت عرضه 

این گروه تصویب شود، تولیدش به ۲.۷۴ میلیون بشکه افزایش خواهد یافت.

افزایش قابلیت شبکه برق در مواقع بحرانی با تعمیر به موقع
مدیرعامــل شــرکت مــادر تخصصی 
تولید، انتقــال و توزیع نیروی برق ایران 
گفت: گســترده ترین برنامه تعمیر شبکه 
 برق کــه از امروز کلیدخــورد منجر به ا

فزایش قابلیت شبکه در مواقع بروز بحران 
خواهد شد.

 »محمدحسن متولی زاده« در مراسم 
افتتاح گسترده ترین برنامه تعمیر شبکه 
برق در محل مرکز پایش صنعت برق در 
شــرکت توانیر افزود: انجام برنامه تعمیر 
تاثیرگذار  بــرق  های  برپایداری شــبکه 
خواهد بود. وی با بیان اینکه شبکه های 
برق ایران همواره در معرض آسیب های 
طبیعــی قراردارند افــزود: برنامه مذکور 
برای حفظ پایداری شبکه های برق پیش 
بینی شده است.متولی زاده ادامه داد: این 
تعمیرات به صورت پیشــگیرانه انجام می 
شــود و هدف از آن برقدار کردن شبکه و 
برق رسانی مطمئن به مشترکان در کوتاه 
ترین زمان ممکن به هنگام بروز مشکلات 

و بحران های طبیعی است.
مدیرعامل توانیر افزود: در دور نخست 
تعمیــرات،  یــک هــزار و ۳۰۰ کیلومتر 
شبکه اصلاح و بازسازی خواهد شد، این 
برنامه تــا دو روز ادامــه خواهد یافت و 
در این مدت گــروه های عملیاتی، علاوه 
 بر ســنجش آمادگی خود، نقاط آســیب 

اصــلاح و  تعمیــر  را  شــبکه   دیــده  
 خواهند کرد.

اصلاح تعمیرات،  در  اولویــت   
 کانون های خطر باشد

معــاون هماهنگــی توزیــع شــرکت 

مدیریــت تولید، انتقــال و توزیع نیروی 
برق ایران )توانیــر( هم با تاکید بر اینکه 
این تعمیر پیشگیرانه برای حفظ پایداری 
شبکه برق بســیار با اهمیت است، گفت: 
در ایــن دور از تعمیرات باید به گونه ای 

عمل شود که کانون های خطر و مناطق 
آسیب پذیر شبکه، اصلاح و بازسازی شود.

غلامعلی رخشانی مهر افزود:  این برنامه 
باید در نهایت منجر به کاهش خاموشــی 
ها و افزایش پایداری شبکه برق شود. وی 

ادامــه داد: با توجه به ایــن که تعمیرات 
روی خط گرم و شبکه های برقدار انجام 
می شــود، همه نکته هــای ایمنی برای 
جلوگیــری از بروز حادثه در هنگام انجام 

کار باید رعایت شود.
رخشــانی مهر، بر لــزوم رعایت همه 
پروتکل های بهداشتی تاکید کرد و گفت: 
برای نخستین بار در کشور است که همه 
برنامه های تعمیراتی شــبکه های توزیع 
برق در همه اســتان ها منسجم و در دو 

روز کاری  انجام می شود.
توانیر  توزیع شرکت  هماهنگی  معاون 
گفت: از این پس مشــترکان در سراســر 
کشــور مــی توانند بــا بهره گیــری از 
اپلیکیشن برق من و تلفن ۱۲۱، مشکلات 
شــبکه و نقاط آسیب دیده یا کانون های 

خطر را گزارش کنند.
پیشتر معاون هماهنگی توزیع توانیر به 
برگزاری مانور سراسری تعمیر شبکه های 
برق اشاره کرد و گفت: این برنامه از ۲۹ و 
۳۰ ماه جاری آغاز و پنج شــنبه و جمعه 
آخر هر ماه نیز انجام خواهد شد.رخشانی 
مهر افزود: برای نخســتین بار در کشور و 
در یک حرکــت جمعی، یک هزار و ۳۰۰ 
کیلومتر شــبکه اصلاح و بازسازی خواهد 
شد که می تواند باعث ایجاد هم افزایی و 

تعمیرات شود. هزینه های  کاهش 

شبکه برق پایتخت ایمن شد

ابهام در علت معطلی بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی

گام های دولت برای بهره برداری فارس از آب خلیج فارس

مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی بــرق تهران بزرگ گفت: همزمان با 
آغاز گسترده ترین برنامه تعمیر شبکه برق کشور، شبکه های برق پایتخت 

ایمن سازی شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، حسین 
صبوری افزود: اجرای این مانور به عنوان دومین مانور بزرگ یکپارچه در 
حوزه برق پایتخت را اقدامی کم نظیر همزمان با برگزاری گســترده ترین 
برنامه تعمیر شــبکه های توزیع برق در کشــور است. وی با اشاره به عزم 
جدی مسئولان و فعالان صنعت برق برای ارائه شایسته ترین خدمات به 
هموطنان گفت: در زمان اجرای این مانور، نیروهای فنی این شــرکت در 
قالب ۱۸۰ تیم عملیاتی و با به کارگیری ۲۰۰ خودروی عملیاتی ســبک 
و سنگین، اقدام به بازبینی شبکه فشار ضعیف و متوسط برق در پایتخت 
کرده و با انجام تعمیرات و اصلاحات فنی مورد نیاز، پایداری شــبکه برق 
کلان شهر تهران را به منظور عبور ایمن از فصل زمستان، مطابق با بالاترین 

استانداردهای فنی، تامین کردند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ از افزایش ظرفیت ۲۲ 

دســتگاه ترانسفورماتور برای تامین برق مورد نیاز مشترکان و جلوگیری 
از بــروز اختلال در فرایند برق رســانی به عنوان یکی دیگر از طرح های 
اجرا شــده در این مانور نام برد و افزود: با هدف تامین امنیت شهروندان 
و جلوگیری از بروز ســوانح و حوادث ناشــی از برق گرفتگی، شبکه برق 
پایتخت به شکل منظم در حال پایش و رفع عیب است و  در زمان اجرای 
مانور، همه نقاط خطرآفرین شناسایی شده، رفع عیب و ایمن سازی شد.

وی تاکید کرد: با توجه به گســتردگی شبکه برق پایتخت، شهروندان 
تهرانی می توانند در صورت مشاهده نقاط ناایمن در طول شبکه، مراتب 

را در همه ساعت های شبانه روز به تلفن ۱۲۱ گزارش دهند.
صبوری با اشاره به آغاز به کار طرح هوشمندسازی مراکز اتفاقات )هما( 
برای افزایش هرچه بیشــتر ســرعت و کیفیت رسیدگی به حوادث و رفع 
خاموشی در تهران گفت: در این مانور، قابلیت های زیرساختی طرح هما 
شامل کارآیی خودروهای عملیاتی و همچنین ارتباطات نرم افزاری، مورد 
ارزیابی قرار گرفت.  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ با 
بیان این که با اجرای این مانور، قابلیت اجرایی نیروهای فنی در شــرایط 

بحــران، افزایش خواهد یافت از نظارت ۵۰ نیروی ارزیاب بر روند اجرای 
مانور بزرگ تعمیرات شــبکه برق در پایتخت به منظور کسب اطمینان از 

اثربخشی مناسب فعالیت های طراحی شده، خبر داد.
وی ادامه داد: رفع اتصالات سســت، تعمیر و بهســازی پست، تابلو و 
شالترهای برق، رفع خرابی دریچه های پایه های روشنایی، اصلاح روشنایی 
معابر، ترمیم ارتینگ شبکه و متعادل سازی بار ترانسفورماتورها از جمله 

مهم ترین دستاوردهای اجرای مانور سراسری امروز بود.
صبوری با قدردانی از همکاری مشترکان و شهروندان تهرانی، استانداری 
و فرمانداری تهران و سایر دستگاه های اجرایی پایتخت که در زمان اجرای 
این مانور، همراه نیروهای پرتلاش شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ 
بودند، از شهروندان تهرانی خواست با توجه به این که همه خدمات برق در 
تهران بزرگ به شکل غیرحضوری ارائه می شود، به منظور حفظ سلامتی 
خود از مراجعه حضوری به مناطق ۲۲ گانه برق، خودداری کنند. گسترده 
ترین برنامه تعمیر شــبکه برق کشور از امروز به مدت ۲ روز و به صورت 

همزمان در سراسر کشور کلید خورد.

پس از گذشت بیش از ۷ سال از فعالیت دولت تدبیر و امید هنوز پاسخی 
درباره معطلی بهره برداری و توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی از سوی وزارت 
نفت ارائه نشده است.چندی پیش مدیرعامل شرکت بهره بردار میدان گازی 
پارس جنوبی طی مصاحبه ای به ۲.۵ برابر شــدن تولید گاز از این میدان 
گازی مشــترک از ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید اشاره کرده است. این 
در حالی است که اساساً نمی توان میزان تولید از این میدان را در این دولت 
و دولت های گذشته مقایسه کرد. چرا که تولید اساسی در دولت های گذشته 
وجود نداشته است و اگر قراردادهای بهره برداری و توسعه ای ۳۵ ماهه دولت 
نهم و دهم که وزیر نفت بعد از ۷ ســال اقرار به تحسین برانگیز بودن آنها 
اعتراف کرد، وجود نداشت اساساً اکنون تولیدی را شاهد نبودیم.در حقیقت 
از آنجایی که هر دولت بهره بردار اقدامات دولت بعدی است، افزایش تولید 
از میدان گازی مشــترک پارس جنوبی نیز ثمره اقدامات دولت قبل است 
که البته اشــاره ای به این موضوع نشده و حتی تولید ۴۰ درصدی بنزین از 
پالایشــگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس با حدود ۷۰ درصد پیشرفت 
و تحویل به دولت یازدهم را نیز به اســم ژنرال فاکتور کردند. در این میان 

بد نبود علت عدم فعالیت در فاز ۱۱ پارس جنوبی از ابتدای دولت تدبیر و 
امید به عنوان یکی از مرزی ترین فازهای این میدان را نیز واکاوی می شــد 
و به این پرسش پاسخ داده می شد که چرا در توسعه این فاز به امید واهی 
حضور توتال وقت کشــی شد. چه کسی پاسخگوی این عدم نفع است؟ آیا 
توسعه و بهره برداری از این فاز در اولویت های وزارت نفت از ابتدای کسب 
رأی اعتماد وزیر نفت در سال ۹۲ نبوده است؟ وزیر نفت نباید علت انتخاب 
شــرکت بدسابقه توتال در ایران را توضیح دهد؟ آیا چنین اقدامی مصداق 
عینی ترک فعل از ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید نیست؟حضور شرکت 
فرانسوی توتال در ایران همواره حاشیه ساز بوده است، چه زمانی که در توسعه 
میدان ها نفتی سیری و درود نتوانست به تعهدات خود عمل کند و چه در 
پارس جنوبی که با پرداخت رشوه به برخی مقامات نفتی وقت ایران، توانست 
این فاز را توسعه دهد.نخستین پروژه ای که توتال در ایران اجرا کرد مربوط 
به توســعه میادین سیری E و E بود که این قرارداد پس از انصراف شرکت 
کونوکوی آمریکا به توتال رسید و قراردادش در تیرماه ۱۳۷۴ امضا شد. این 
شــرکت فرانسوی در سال ۱۳۷۶ قرارداد توسعه فاز ۲ و ۳ پارس جنوبی را 

نیز با شــرکت ملی نفت ایران امضا کرد و نقش آقازاده نفتی در انعقاد این 
قراردادها عجیب و باورنکردنی بود اما، تا اوایل سال ۸۰ کسی از وقوع یک 
فســاد ســازمان یافته در قراردادهای نفتی خبر نداشت.پس از این قرارداد، 
آقازاده نفتی به سراغ استات اویل و کرسنت نیز رفت تا با اعمال نفوذ در این 
قراردادها، با دریافت پورســانتی شیرین به همراه شریک خود یعنی عباس 
یــزدان پناه، به درآمدزایی از این راه ادامه دهد اما با ورود نهادهای نظارتی 
به پرونده کرســنت و ورود دادستانی نروژ به قرارداد استات اویل با شرکت 
ملی نفت ایران، فساد توتال در دو قرارداد نیز کشف شد.رسوایی بزرگ توتال 
در قراردادهای نفتی ایران، باعث شد تا همان زمان سیستم قضائی فرانسه 
با سرعت و جدیت بیشتری این پرونده را به نتیجه برساند؛ سه متهم اصلی 
شامل رشوه دهنده، واسطه و رشوه گیرنده قرار بود در دادگاه حاضر شوند 
ولی دومارژری به دلیل ســانحه هوایی کشــته شد. بیژن دادفر، مدیرعامل 
همان شــرکت مشــاوره ای که با توتال قرارداد امضا کرده بود نیز چند روز 
پیش از برگزاری دادگاه ناپدید شــد؛ همانند عباس یزدان پناه که وی نیز 
به یک باره از دسترس خارج شد و سرانجام خبر رسید که کشته شده است.

یکی از دغدغه ها و درخواست های مردم استان فارس 
و حتی حوزه صنعت این خطه جنوبی کشور در راستای 

حل مشکل کم آبی بوده است.
معضل کم آبی نه تنها آب شرب مورد نیاز مردم که 
سایه این چالش اکنون بر صنعت فارس نیز سنگینی می 
کند و حتی باعث شده تا بسیاری از طرح های زیربنایی 
و صنعتی از جمله صنعت پتروشیمی این خطه به دلیل 
وجود همین معضل در میانه راه  راکد و یا متوقف شده و 
هزینه های هنفگت و بار مالی فراوانی را بر روی مجموعه 
دولت وسرمایه گذاران بخش خصوصی نیز تحمیل کند.

کم مهری و خشم طبیعت و بروز خشکسالی ها در 
کنار برخی دخالت های انسانی و شاید سوء تدبیرها از 
گذشــته های دور تاکنون باعث شده تا برخی روستاها 
و شهرها در این اســتان و مناطق جنوبی آن از جمله 
بیرم ، علامرودشت و بســیاری از روستاها و شهرهای 
امروز بیش از گذشــته با مشکل جدی کم آبی دست و 

پنجه نرم کنند.
مردم و شــهروندان مناطق جنوبی اســتان فارس 
سالهاســت که با افت فشار آب و حتی غیرقابل شرب 
بودن دست و پنجه نرم می کنند و بدون شک ضرورت 
چاره اندیشــی ، برنامه ریــزی به صورت کوتاه مدت و 
بلند مدت برای حل این مشــکل امری اجتناب ناپذیر 

به نظر می رسد.
اما آنچه مسلم است، چالش کم آبی  در استان فارس 
خود زخم کهنه و گره کوری است که باز کردن و امید 
به رفع و گره گشایی از آن گویا باید در این برهه زمانی 
و در دولت تدبیر و امید آن هم با وجود شــرایط بسیار 

سخت صورت گیرد.
گام اساســی اکنون در ســایه همدلی و عزم جدی 
مســئولان و مقامات اجرایی در اســتان فارس اعم از 
نمایندگان و مقامات ارشــد اجرایی و نهادهای مربوطه 
بــرای رفع این معضل جدی محکم تر و با برنامه ریزی 

منسجم تری نسبت به قبل برداشته شده است.
همین عــزم و وحدت و انســجام و همدلی مردم، 

مســئولان و نهادهای ذیربط در استان فارس و مناطق 
جنوبی آن نیز باعث شــده تا دولت و مجموعه وزارت 
نیرو و شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نیز بیش 
از گذشته این درد را احساس و با عزم و تصمیمی جدی 

تر برای کمک به حل این مشکل اعلام آمادگی کند.

 خروجی مثبت و امید بخش یک نشست
معاون عمرانی استانداری فارس اعلام کرد: موضوع 
انتقال آب از خلیج فارس به استان فارس در کمیسیون 
عمران مجلس و با حضور معاونان وزارت نیرو ، تعدادی از 
نمایندگان مجلس، استاندار فارس و شرکت های سرمایه 

گذار در این حوزه مورد بررسی قرار گرفت.
محمود رضایی کوچی عنوان کرد: به دنبال پیگیری 
های اســتاندار فارس بــرای  اجرای طرح انتقال آب از 

خلیج فارس به اســتان فارس در فاز اول ، ۱۵ میلیون 
مترمکعب آب به شهرســتان های لامرد و مهر منتقل 
خواهد شد و مصارف شرب و صنعت این شهرستانها را 

از منابعی پایدار تأمین خواهد کرد.
وی یادآور شد: در اجرای  فاز اول انتقال آب در این 
طرح ، به واســطه شــیوه طراحی آب شیرین کن های 
اســتفاده شــده که امکان انتقال آب تا ظرفیت ۴۰۰ 

میلیون متر مکعب نیز ممکن خواهد بود.
معــاون امــور عمرانی اســتانداری فــارس تاکید 
کرد:انتقــال ایــن حجم آب  می توانــد آب مورد نیاز  
مصارف شرب و صنعتی تمام استان فارس را تامین کند.

رضایی ادامه داد: خط انتقال آبی که در فاز اول انتقال 
آب از خلیج فارس به جنوب استان کشیده می شود از 
حیث طراحی به گونه ای اســت که انتقال آب به تمام 

شهرستان های استان را فراهم می کند.
رضایی با اشاره به اینکه مشاور اجرای طرح مذکور در 
گام اول انتقال آب به شهرستان لامرد را عملی خواهد 
کرد ، افزود: به دنبال اجرای فاز اول و با مشخص شدن 
میزان آبی که وزارت نیرو برای ســایر شهرستان های 
استان تخصیص می دهد ، آب از حوزه جنوب به مرکز 
اســتان منتقل شــده و برای مصارف  شرب و صنعتی 

سایر شهرستان ها مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
وی یادآور شــد: آب منتقل شده از خلیج فارس به 
استان بیش از ظرفیت مصرفی شرب بوده و در این راستا 
مورد استفاده حوزه صنعت نیز قرار می گیرد و بسیاری 
از مشکلات مرتبط با کمبود آب صنایع در آینده را نیز 

برطرف و زمینه توسعه آنها را فراهم می کند .
معاون امور عمرانی اســتانداری فارس همچنین یاد 
آور شــد: انتقال این حجم آب به استان فارس سیستم 
و ظرفیــت پایدار در حــوزه تامین آب را در اســتان 
ایجــاد کرده و در حوزه پدافند غیر عامل نیز کاربردی 

خواهد بود .

 انتقال آب از سد سلمان به شهرستان های 
جنوبی استان

رضایی در ادامه از بررسی موضوع آبرسانی به بخش 
هایی از شهرســتان های لار و لامرد، خیرگو، چاهورز 
و بیرم و ســایر روستاها و بخش های با مشکل کم آبی 
در این منطقه اشــاره کرد و گفت: در این نشست مقرر 
شــد رفع مشکل کم ابی این مناطق در اسرع وقت در 

دستور کمیسیون عمرانی مجلس قرار گیرد.
وی تصریح کرد: با ارتقا، تقویت و بهسازی خط یک 
انتقال آب از سد سلمان و انجام مطالعات خط ۲، پروژه 

آبرسانی به این مناطق اجرایی می شود .
رضایی افزود: تامین اعتبارات مورد نیاز برای انجام 
این پروژه آبرسانی از طریق نمایندگان مجلس پیگیری 
و  به دنبال آن پروژه طبق زمان بندی معمول اجرایی 

خواهد شد.



۶
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شماره : 955
 ۲۰ هزار میلیاردتومان تســهیلات در بخش مسکن و ساختمان 

پرداخت شد 
مدیرعامل بانک مسکن، گفت: بانک مسکن از ابتدای سال تا پایان مهرماه موفق 
شد بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان انواع تسهیلات در بخش مسکن و ساختمان به 
گروه های متقاضی در بازار خرید، ساخت و تعمیرات خانه و آپارتمان پرداخت کند.

به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، »محمود شایان« گفت: از ابتدای 
ســال جاری تا پایان مهر ماه، رقمی معادل ۲۰ هــزار و ۱۳۶ میلیارد تومان انواع 
تســهیلات ساخت، خرید، جعاله و قرض الحسنه توسط شعب بانک در سراسر 

کشور به متقاضیان پرداخت شده است.
وی افزود: این میزان تسهیلات به لحاظ ارزش، رشد ۴۶ درصدی از خود نشان 
می دهد که با توجه به اوضاع رکود نسبی در بازار مسکن، بیان کننده قدرت نفوذ 

تسهیلات بانک مسکن در طیف حاضر در این بازار است.
شایان گفت: در ماه های گذشته از سال جاری، یک میلیون و ۱۳۵ هزار و ۲۳۵ 
فقره انواع تسهیلات توسط بانک مسکن به سازنده ها و تولیدکنندگان مسکن و 
همچنین خریداران واحدهای مسکونی و خانوارهایی که قصد تعمیر محل مسکونی 

خود را داشتند پرداخت شد.
وی افزود: بانک مسکن در این مدت، با توجه به تعهداتی که برای خود منظور 
کرده و به دنبال سیاست ها و برنامه های مصوب دولت و بانک مرکزی، نسبت به 

پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به واجدین شرایط نیز اقدام کرده است.
شایان ادامه داد: طی هفت ماهه اول امسال ۶۶ هزار فقره تسهیلات خرید مسکن 
به ارزش کل بیش از ۶ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان توسط این بانک به خریداران خانه 

در مناطق مختلف کشور پرداخت شده است.
وی افزود: با توجه به آمار معاملات مسکن در کشور طی ماه های اخیر برآورد 
می شــود حداقل ۳۰ درصد از کســانی که در ماه های گذشته از سال جاری در 
شــهرهای کشور صاحب مسکن شدند و اقدام به خرید واحد مسکونی کردند، از 

تسهیلات خرید بانک مسکن استفاده کرده اند.
به گفته شایان، بانک مسکن دو دسته تسهیلات برای خرید مسکن پرداخت 
می کند که شامل تسهیلات اوراق و تسهیلات از محل صندوق پس انداز مسکن 
یکم می شود. اما در این مدت تعداد تسهیلات جعاله مسکن پرداختی،   بیشتر از 
تسهیلات خرید بوده است. به نحوی که در هفت ماهه اول امسال ۸۴ هزار و ۳۶۶ 
فقره تسهیلات جعاله )تسهیلات مخصوص تعمیر منزل( توسط بانک مسکن به 
متقاضیان پرداخت شده است که ارزش ریالی کل این تسهیلات نزدیک به ۲ هزار 

و ۸۰۰ میلیارد تومان بوده است.
شایان گفت: علت آنکه تعداد تسهیلات جعاله بیشتر از تسهیلات خرید است به 
شرایط بازار مسکن و رشد شدید قیمت در تهران، شهرهای بزرگ و حتی شهرهای 
متوسط و کوچک برمی گردد. در ماه های اخیر رشد قیمت مسکن باعث کاهش 
قدرت خرید افراد و افت معاملات مسکن شد. در نتیجه افرادی که قصد خرید و 
تبدیل به احسن کردن آپارتمان داشتند تصمیم گرفتند منزل مسکونی خود را 
بازسازی کنند. این تغییر تصمیم خود عاملی برای افزایش تقاضا برای تسهیلات 
جعاله نسبت به تسهیلات خرید مسکن است. همچنین یک عامل دیگر، امکان 

استفاده از تسهیلات جعاله در کنار تسهیلات خرید مسکن است.
وی اظهار داشت: طی هفت ماهه اول سال ۹۹ برای ساخت ۱۲ هزار و ۱۸۱ واحد 
مسکونی در کشور، از تسهیلات ساخت این بانک استفاده شده است و بانک مسکن 
بیشترین سهم را در تامین مالی بخش مسکن و ساختمان دارد به نحویکه ارزش 
ریالی تسهیلاتی که در این مدت برای ساخت مسکن پرداخت شده به میزان سه 

هزار و ۳۵۱ میلیارد تومان برآورد شده است.
شایان در پایان افزود: در اولین ماه پاییز تعداد ۴۳ هزار و ۴۴۸ فقره انواع تسهیلات 
توسط بانک مسکن پرداخت شد که ارزش کل این تسهیلات ۲ هزار و ۷۶۹ میلیارد 
و ۳۱۸ هزار تومان اســت. با اینکه در نیمه دوم سال معمولاً حجم فعالیت های 
ساختمانی و معاملات کاهش پیدا می کند اما تسهیلات پرداخت شده در این ماه 

نسبت به ماه مشابه در سال گذشته ۲۴ درصد رشد پیدا کرده است.

 تخصیص ۱۰درصد اعتبار ملی برای ایمنی راه های روستایی سمنان 
کافی نیست

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری سمنان گفت: تخصیص ۱۰ 
درصد اعتبارات ملی از محل ماده ۲۳ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی جوابگوی 
هزینه های ایمن سازی میدان ها ومعابر روستایی و آشکارسازی در محدوده روستاها 
نیست. مهدی صمیمیان روز جمعه در گفت و گو با ایرنا، ابراز داشت: سال گذشته 
از محل ماده ۲۳قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی حدود ۱۰میلیارد ریال برای 
دهیاری های استان سمنان به منظور ایمن سازی میدان ها ومعابر روستایی برای 
کاهش تصادفات و تلفات درمحدوده روستاها درنظر گرفته شد که تنها ۱۰درصد 

اعتبار گفته شده تخصیص یافت.
وی تصریح کرد: براساس آخرین دستورالعمل ها، اعتبار لازم برای ساماندهی نقاط 
حادثه خیز راه های روســتایی باید از منابع اعتباری استانی تامین شود، اما میزان 
اعتبار مورد نیاز برای رفع نقاط حاثه خیز زیاد اســت و اعتبارهای استانی جوابگو 
نیست و برای تسریع در کار تخصیص اعتبارات ملی گره گشا است.مدیرکل دفتر 
امور روستایی و شوراهای استانداری سمنان تاکید کرد: دهیاران براساس بخشنامه 
ارسال شده از سوی معاونت عمران توسعه امور شهری و روستایی به صورت جدی 
و مستمر پیگیر رفع نقاط حادثه خیز از سوی دستگاه های اجرایی مرتبط باشند.

وی خاطرنشــان کرد: دستگاه های اجرایی مرتبط براساس اولویت هایی مانند 
میــزان اعتبارات، میزان تردد و میــزان تصادفات با تخصیص به موقع اعتبار در 
ساماندهی نقاط حادثه خیز اقدام کنند.صمیمیان اظهار داشت: نصب  تابلوهای 
راهنمایی و رانندگی در کاهش ســوانح رانندگی و خسارت های مادی و جانی در 
راه های روســتایی نکته مهمی است که باید مورد توجه قرار بگیرد.مدیرکل دفتر 
امور روستایی و شوراهای استانداری سمنان اظهار داشت: انتظار می رود بخش های 
مختلف برای رفع نقص ۲۰ نقطه حادثه خیز راه های روستایی استان برای کاهش 
تصادف و افزایش امنیت تردد اهتمام ویژه داشته باشند.دراستان سمنان به میزان 
یک هزار و ۴۶۰ کیلومتر راه روستایی آسفالت و ۱۹۳ کیلومتر راه شوسه وجود دارد. 
۴۶ هزار خانوار با جمعیت ۱۴۲ هزار تن در بیش از ۲۸۰ روســتای استان سمنان 

زندگی می کنند.

 ۱۵۲۰ میلیارد تومان نقدینگی به آزادراه شیراز-اصفهان تخصیص 
می یابد 

استانداری فارس اعلام کرد که جلسه بررسی روند ساخت آزادراه شیراز-اصفهان 
به ریاست معاون اول رئیس جمهوری، رهاورد تزریق یک هزار و ۵۲۰ میلیارد تومان 
اعتبار به این طرح را داشــت.به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل استانداری 
فارس، در این جلسه  همچنین رییس سازمان برنامه و بودجه و وزرای راه و شهرسازی 

و دفاع و استاندار فارس در آن حضور داشتند. 
در این جلسه مقرر شد که با توجه به توافق های اخیر، وزارت راه و شهرسازی 
۳۲۰ میلیارد تومان، سازمان مدیریت و برنامه ریزی ۵۰۰ میلیارد تومان و وزارت دفاع 
۷۰۰ میلیارد تومان نقدینگی به این پروژه تزریق کنند.استاندار فارس در این زمینه 
گفت: بر اساس توافق حاصل شده در این جلسه مقرر شد که نقدینگی تخصیص 
یافته به شکل هر ماه ۲۰۰ میلیارد تومان تخصیص یابد تا پروژه تا پابان امسال 
آماده بهره برداری شــود.آزادراه شیراز- اصفهان یکی از مهم ترین پروژه های ملی به 
شــمار می  رود که کلنگ احداث آن در ســال ۸۹ به زمین خورد و قرار اســت تا 
پایان ۱۴۰۰ افتتاح شود.این آزادراه در هفت قطعه با ۲۲۲ هکتار در حال اجرا بوده 
و تاکنون ۷۹ درصد پیشــرفت فیزیکی داشته است. این پروژه پس از بهره برداری، 
حدود ۱۱۰ کیلومتر مسیر شیراز- اصفهان را کاهش می دهدکه مساوی با کاهش 

۱۲۰ دقیقه ای زمان سفر نسبت به مسیر قبلی است.

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت 
راه و شهرســازی گفت:  طــول آزادراه های 
تحت بهره برداری کشور تا پایان کار دولت 
دوازدهم به بیش از سه هزار کیلومتر افزایش 

خواهد یافت.
»امیرمحمــود غفــاری« در گفت و گو 
بــا خبرنگار پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرسازی درخصوص پروژه های آزادراهی 
این وزارتخانه در سال جهش تولید با اشاره 
به مزایای ســاخت و توســعه آزادراه ها در 
کشــور اظهار داشت: توســعه شبکه حمل 
و نقل از اهم امــور مورد توجه دولت ها به 
شمار می رود. اهمیت بالای این زیرساخت ها 
در فرآیند توسعه و نقش آن در رشد سایر 
بخش های اقتصادی از یک ســو و افزایش 
ســطح خدمت رســانی به عموم و ارتقای 
شــاخص های اجتماعــی از ســوی دیگر، 
دولت هــا را بر آن می دارد تا برای تقویت و 
توســعه این زیرساخت ها در اندیشه تدابیر 

مناسب باشند.
وی افــزود: همانطــور کــه می دانیــد 
پارامترهایی نظیر کم هزینه بودن، مطلوبیت 
اقتصادی، ســرعت بالا و مطمئن، آسایش 
حین حرکت، ایمنی و میزان دسترســی، 
از بایســته های ذاتی حمل و نقل مطلوب 
است و آزادراه ها به عنوان مهم ترین شاهرگ 
زیربنایــی حمل و نقل جــاده ای در پیکره 
اقتصادی کشــور، علاوه  بر دارا بودن اکثر 
مزایای فوق به لحاظ تأثیرگذاری در رشــد 
و توسعه پایدار یکی از شاخص های ارزیابی 

پیشرفت کشورها نیز قلمداد می شوند.

 تاثیر سرمایه گذاری مستقیم در 
زیرســاخت های حمل و نقل بر رونق 

فعالیت های اقتصادی
معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به 
ســوالی درخصوص تأثیر احداث آزادراه ها 
در توســعه اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی 
و پدافند غیرعامل، گفت: ســرمایه گذاری 
مستقیم روی زیرساخت های حمل و نقلی 
باعث افزایش سطح دسترسی به مراکز تولید 
و رونق فعالیت های اقتصادی توأم با کاهش 
هزینه های تجارت و نقل و انتقال و همینطور 
ایجاد محیط رقابت سازنده منتج به توسعه و 

رشد اقتصادی می شود.
وی افزود: اصولاً برخی کارشناســان و 
اقتصاددانان، بر این باورند که برای توسعه  
یک واحد اقتصادی باید۲ واحد توسعه حمل 
و نقلی جاده ای با هدف دستیابی به حمل و 
نقل ایمن با راه های مطمئن را ایجاد کرد.

وی ادامــه داد:  در کنار ایــن موضوع، 
نمی توان از نقش بی بدیل توســعه آزادراه 
ها در صرفه جویی فوق العاده چشــمگیر در 
مصرف سوخت گذشت. در بحث سوخت تا 
هزاران میلیــارد تومان صرفه جویی در پی 
دارد و در بحث وقت غیرقابل ارزش گذاری 

است!
غفاری تصریح کرد:  ازطرف دیگر نقش 
توســعه آزادراه هــا در کاهــش تصادفات 
رانندگی و تصادفات ناشی از آن چه در بعُد 
اقتصادی و چه در بعُد اجتماعی مثال زدنی 
اســت. ضمن اینکه رونق ایجاد شده برای 
جوامع مستقر در مسیر آزادراه ها دارای آثار 
مثبت مختلف اقتصادی و اجتماعی است که 

در این فرصت امکان تشریح آن وجود ندارد.

 نقــش راه های مواصلاتی متنوع 
کریدورهای  شکل گیری  در  استان ها 

اقتصادی
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره 
به اینکه وجود راه های دسترســی مناسب، 
تبادلات و ارتقــای صادرات و واردات کالا، 
محصولات کشاورزی و کالاهای تولیدی و 
همینطور حضور انواع گردشگران )فرهنگی- 
مذهبــی- طبیعت گــردی و ...( را در پی 
دارد، اظهار داشت:  استان هایی که راه های 
مواصلاتی متنوع و ایمن دارند، علاوه بر آنکه 
انتقال  به عنوان گذرگاه های ترانزیتی برای 
مســافر یا کالا انتخاب می شوند، به تدریج 
کریدورهای اقتصادی و توسعه ای را شکل 
می دهند.وی ادامه داد: همچنین از توسعه 
شــبکه حمل و نقل به عنوان ســاده ترین 
طرح پدافند غیرعامــل برای جلوگیری از 
اختلال نقــل و انتقالات یاد می شــود. به 
عبارت دیگر، وقتی شبکه حمل نقل به هر 
شکل توســعه پیدا کند و دارای مسیرهای 
مختلــف جایگزینی حمل و نقلی شــود، 
مشــکل احتمالی در یک ناحیه از شبکه با 
فرض گستردگی آن هم عملًا نمی تواند کل 
شبکه حمل نقل را مختل کند.وی افزود:  از 
طرفی مورد حمله قرار دادن نقطه به نقطه 
شبکه برای دشمن فرضی هم عملًا ناممکن 
و هزینه بر خواهد بود. علاوه بر این، توسعه 
آزادراه ها و گسترش آن در کنار راه های دیگر 
علاوه  بر کمک به تسریع لجستیک نیروهای 
نظامی یا امدادی، در نگاه کلان به شــبکه 
حمل و نقل، مصــداق اجرای طرح پدافند 

غیرعامل برای سیستم حمل و نقل است.

 اهمیت ترانزیت در نیل به توسعه 
پایدار در هر کشور

معــاون برنامه ریــزی و توســعه منابع 
وزارت راه و شهرسازی در خصوص اهمیت 

آزادراه ها در ترانزیت کالا و خدمات تصریح 
کرد:  اهمیت ترانزیت در رشــد و توســعه 
اقتصادی هر کشور در ادبیات حمل و نقلی 
کریدورهای توسعه ای به گونه ای است که 
از آن می تــوان به عنــوان پلی برای نیل به 
توســعه پایدار نام برد.وی ادامه داد: همین 
امر ســبب شده تا میان کشورهای مختلف 
برای جذب کالاهای ترانزیتی رقابت ایجاد 
شود. در این میان، جمهوری اسلامی ایران 
به دلیــل موقعیت جغرافیایی خاص خود از 
مزیت بالقوه ای برخوردار است، به طوری که 
از مجموع سه کریدور بزرگ ترانزیتی جهان، 
دو کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب 
از خاک کشــور ما عبور می کند. با توجه به 
اینکه ایران پتانسیل ترانزیت ۲۰ میلیون تن 
کالا را دارد، فعال کردن کریدورهای مزبور 
و اســتفاده کامل از ظرفیت های ترانزیتی 
کشور می تواند ضمن کسب درآمدهای ارزی 
موجب ایجاد اشتغال و توسعه صنعت حمل 

و نقل کشور شود.

 صرفه جویی در مصرف سوخت به 
واسطه ساخت آزادراه ها

معاون وزیر راه و شهرسازی درخصوص 
تاثیر ســاخت آزادراه ها در کاهش مصرف 
ســوخت در حمل و نقل جــاده ای اظهار 
داشت: در حال حاضر سالیانه بیش از ۲۴۰ 
میلیون وســیله نقلیه در آزادراه های کشور 
با سرعت متوسط ۱۱۰ کیلومتر در ساعت 
تــردد می کنند. با فرض نبــود آزادراه ها و 
تردد این میزان خودرو در راه های جایگزین 
افزایــش ۴۰۰ کیلومتری راه های  به دلیل 
جایگزین و همچنین کاهش سطح سرویس 
و درنتیجه افزایش میزان مصرف ســوخت 
به دلیل افزایش زمان تردد و حجم ترافیک، 
براساس محاسبات انجام شده، سالانه بیش 
از ۲۷۰ میلیــون لیتر بنزین در آزادراه های 
کشــور صرفه جویی می شود.وی ادامه داد:  
یکی از مهم ترین زمینه های سرمایه گذاری 

که به طور مســتقیم و غیرمستقیم در رشد 
و توســعه اقتصادی کشــور مؤثر اســت، 
ســرمایه گذاری در آزادراه هاســت. بیشتر 
آزادراه هــا در کشــورهای مختلف جهان 
با اســتفاده از ســرمایه گذاری های بخش 
 خصوصی احداث می شود و تنها در جایی که

 ضروری است و به دلایلی بخش خصوصی 
تمایل چندانــی ندارد دولت هــا وارد این 
عرصه می شوند.غفاری افزود: قانون احداث 
پروژه هــای عمرانی بخــش راه و ترابری از 
طریق مشارکت بانک ها و سایر منابع پولی 
و مالی کشــور که در دهه ۶۰ ابلاغ گردید، 
در زمــان خود یکی از قوانین پیشــرو در 
حوزه سرمایه گذاری زیرساخت ها محسوب 
می شد و براساس آن، آزادراه های زیادی با 
ســرمایه گذاری بانک ها و بخش خصوصی 
احــداث گردید. این معاونت، در راســتای 
تحقق اهــداف و برنامه هــای تأمین مالی 
دولــت، در تلاش اســت تا بــا بکارگیری 
ظرفیت های قانونی موجود من جمله قانون 
و آیین نامه احداث پروژه های عمرانی بخش 
راه و ترابری و همچنین ایجاد مشــوق های 
لازم برای جذب ســرمایه گذاری ها ازجمله 
بازار ســرمایه، فاینانس داخلی و خارجی، 
فروش سهام شــرکت های دولتی، استفاده 
از منابع صندوق توســعه ملی، مالیات های 
ویژه، منابع حاصل از اصلاح قیمت ها و قانون 
هدفمندی یارانه ها و غیره، نسبت به تکمیل 
و توسعه زیرساخت ها ازجمله آزادراه )خارج 
از بودجه هــای ســنواتی طرح های تملک 

دارایی های سرمایه ای( اقدام کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به 
سوالی درخصوص بررسی چرایی پرداخت 
عوارض آزادراهی، گفت: عوارض آزادراهی 
پس از طی مســیر قانونــی تصویب خود، 
صرف امور نگهداری و بهره برداری آزادراه، 
استهلاک سرمایه گذاری بخش خصوصی و 
توسعه و احداث آزادراه های جدید و یا حفظ، 
نگهداشت و توســعه شبکه راه های کشور 

می شود. در هر حالت، نگهداری آزادراه ها و 
راه ها چون موجب حفظ سرمایه گذاری های 
کلان گذشــته و به نوعی یک سرمایه ملی 
محسوب می شود از اهمیت و اعتبار ویژه ای 

برخوردار است.
وی افــزود:  ازطرفی، براســاس ضوابط 
موضوع نشــریه شماره ۲۹۶ که منطبق بر 
معیارهای بین المللی است، هزینه نگهداری 
راه ها معادل ۲ تا ۶ درصد ارزش روز احداث 
همان راه اســت که همه کشورهای موفق 
در حــوزه توســعه پایدار حمــل و نقل به 
تخصیص کامل این بودجه کاملًا متعهدند 
و دلیل آن هم این اســت که راه ها ســهم 
ارزشمندی در ســلامت اقتصاد یک کشور 
دارند و سازمان مؤثر کارآمد نگهداری آنها 
بخش اقتصادی مهمی برای کشور محسوب 
می شود. البته همه این منابع توسط دولت ها 
تأمین نمی شــود، بلکه کاربران و ذینفعان 
نیز در تأمین آن مشــارکت دارند که بعضاً 
 Invisible Tax تحت عنوان مالیات نامشهود

نامیده می شود.

 اهمیت ســاخت کنارگذرها در 
شهرهای بزرگ

معاون وزیر راه و شهرسازی درخصوص 
اهمیت ســاخت کنارگذرها در شــهرهای 
بزرگ، اظهار داشــت:  احداث کنارگذرها با 
ویژگی های آزادراهی به ویژه در کلان شهرها، 
زمینه ساز انتقال تردد وسایط نقلیه عبوری 
از مراکز به خارج از شهرها است. به همین 
خاطــر از مزایای آن می تــوان به مواردی 
نظیر تســهیل ارتباط بین آزادراه ها )حذف 
حلقه های مفقوده ترانزیتی(، افزایش ایمنی 
تردد و کاهش ســوانح درون شهری، حذف 
بخشی از بار ترافیکی وارد شده به شهرها، 
کاهش هزینــه و زمان ســفر و همچنین 
کاهش طول مسیر تردد، کاهش استهلاک 
به خصوص وســایط نقلیه سنگین، کاهش 
 مصرف ســوخت به دلیل رسیدن به سرعت 
بهینه و عدم ایســتایی پی درپی و درنهایت 
کاهش تولید آلاینده های زیســت محیطی 
اشــاره کرد.غفاری درخصوص آزادراه هایی 
که در دولت یازدهم و دوازدهم بهره برداری 
شده یا می شــوند، گفت: مطابق آمارهای 
مندرج در سالنامه آماری سازمان راهداری 
و حمل و نقل جــاده ای، طول آزادراه های 
تحــت بهره برداری کشــور تا پیش از روی 
کار آمدن دولت یازدهم و دوازدهم برابر با 
۲۲۰۳ کیلومتر بوده است که این مقدار تا 
پایان سال ۱۳۹۸، با افتتاح آزادراه های حرم 
تا حرم )قم- گرمسار(، پل زال- اندیمشک، 
همت- کرج، قطعه اول تهران- شمال و ... 

به ۲۵۰۳ کیلومتر ارتقاء یافته است.
وی ادامــه داد:  مطابق برنامه ریزی های 
انجام شده، ۵۰۰ کیلومتر آزادراه دیگر شامل 
آزادراه های کنارگذر جنوبی تهران، کنارگذر 
شرقی اصفهان، فاز ۲ اراک- خرم آباد، باند 
رفت قطعه دوم تهران- شــمال، کنارگذر 
منجیــل، فــاز اول تبریز- مرنــد و ...  تا 
پایــان دوره دولت دوازدهم به بهره برداری 
خواهد رســید و بنابراین طول آزادراه های 
تحت بهره برداری کشور تا پایان کار دولت 
دوازدهم به بیش از سه هزار کیلومتر افزایش 

خواهد یافت.

افزایش طول آزادراه ها به سه هزار کیلومتر تا پایان دولت دوازدهم

برنامه های نظام مهندسی برای اشتغال ۲۰۰ هزار مهندس حوزه ساختمان

 
 

درآمد بخش هوایی کشور ۵۰ درصد کاهش یافت

 

گرگان- معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: عمده درآمدهای 
فرودگاه های کشور از پروازهای بین المللی است که با شیوع کرونا 
۵۰ درصد کاهش یافت.ســیاوش امیرمکری در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: با شــیوع کرونا با محاسبات به عمل آمده ۵۰ درصد 
درآمدهــای بخش هوایی کاهش یافــت که این میزان تقریباً در 
جهان همین میزان اســت.وی افزود: در ایــران عمده درآمدها 
از محل پروازهای بین المللی و عبور از آســمان ایران اســت که 
وضعیــت کرونا ایــن درآمدها را کاهش داده اســت.مدیر عامل 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران اضافه کرد: وزارت راه 
و شهرســازی برای شرکت های خسارت دیده از شرایط کرونا در 

مجموع ۲۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات در نظر گرفته است.وی 
به موضوع حمایت دولت از شــرکت های هواپیمایی در ایام کرونا 
اشاره و تصریح کرد: بیش از دو هزار میلیارد تومان تسهیلات در 
اختیار شرکت های هواپیمایی قرار گرفته است که بتوانند مشکلات 
خود را پوشش دهند.امیرمکرمی با اشاره به افتتاح ترمینال جدید 
فرودگاه بین المللی گرگان توضیح داد: با افتتاح این پروژه امکان 
اعزام و پذیرش دو میلیون و ۱۰۰ هزار مسافر در فرودگاه گرگان 
به وجود آمده و اگر بحث کرونا در دنیا برطرف شــود می توانیم 
امیدوار باشــیم که مقاصد گردشــگری فرودگاه گرگان با دیگر 

کشورهای دنیا نیز ایجاد شود.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور، برنامه های این سازمان را 
برای اشتغالزایی در حوزه های تعمیر و نگهداشت ساختمان ها، تشریح کرد.

حامد خرم در نشستی خبری به تشریح اقدامات سازمان نظام مهندسی 
ســاختمان کشور در خصوص اشتغالزایی مهندســان با استفاده از اجرای 
مبحث ۲۲ مقررات ملی ساختمان با موضوع نگهداشت ساختمان و تشکیل 
شرکت های نگهداری ساختمان پرداخت و با بیان اینکه ایجاد اشتغال برای 
فارغ التحصیلان مهندسی کشور جزو اولویت های ما قرار گرفته است، گفت: 
در گذشته برای ایجاد فرصت های شغلی در حوزه مهندسی کشور اقدامات 
لازم صورت نگرفته و این خود زمینه ساز ایجاد مشکلات بسیار زیادی برای 

جامعه مهندسی کشور شده است.
وی ادامه داد: در سازمان نظام مهندسی ۵۵۰ هزار مهندس نام نویسی 
کرده اند که تنها بخشــی از این اعضا شاغلند و بیش از ۶۰ درصد از آنها یا 
در تخصص خود فعالیت نمی کنند یا بیکار و مشــغول فعالیت های دیگر از 

جمله جابه جایی مسافر هستند.
رئیس شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان با اشاره به اینکه 
باید فکری به حال جامعه مهندسی کشور شود افزود: متأسفانه اعضای جامعه 
مهندسی و بهره برداری از آنها را رها کرده ایم و همین موضوع برای اعضای 

این جامعه مشکل ساز خواهد شد.
خرم، نگهداری، مرمت، بازسازی، نوسازی و مقاوم سازی ساختمان های 
بزرگ را از دیگر اولویت های نظام مهندسی ساختمان کشور دانست و گفت: 
باید با برنامه ریزی های مؤثر خط و مشــی های مناسبی برای مهندسان در 
نظر گرفته شود.رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور توضیح داد: 

امروزه متولی ســاختمان ها مشخص اســت به این صورت که وزارت راه و 
شهرسازی، سازمان نظام مهندسی، شهرداری ها و وزارت کشور از مجموعه 
دســتگاه هایی هستند که در صنعت ســاختمان نقش دارند و تا زمانی که 
عزم و تصمیم مجموعه این دستگاه ها به یک نقطه مشترک منتهی نشود، 
هیچ قدمی برای حوزه های مهندسی و ساختمان سازی برداشته نخواهد شد.

وی یادآور شد: ستاد مهندسی ساختمان و همچنین مبحث ۲۲ ساختمان 
سازی باید پررنگ شود و تا زمانی که به این موضوع اهمیت داده نشود به 
نتیجه نخواهیم رسید این در حالی است که سایر رشته ها، حِرَف و مشاغل 
از جمله رشــته های آی تی یا فعالان بخش هنر در ســال های گذشــته با 

حمایت روبه رو شده و توانستند نتایج مناسبی از این حمایت ها بگیرند.
خرم بیان کرد: صنعتی ســازی، هوشــمند ســازی و توسعه ساختمان 
سازی باید در ایران به مرحله عملیاتی و اجرایی برسد چرا که در بسیاری 
از کشورهای پیشرفته تمامی این اقدامات انجام و گام های بسیار زیادی در 
حوزه ســاختمان ها برداشته شــده؛ اما در ایران ما در این مباحث در نسل 
سوم هستیم این در حالی است که در بسیاری از کشورهای پیشرفته دنیا 

بخش مهندسی آنها در نسل ۶ قرار دارد.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور با بیان اینکه ایران در این 
زمینه بســیار عقب مانده است گفت: این عقب ماندگی را نمی شود جبران 
کرد، مگر آنکه دستگاه های متولی این بخش، اراده و عزم واحدی پیدا کنند.

خرم تصریح کرد: ستاد صنعتی سازی از دیگر اقداماتی است که باید در 
حوزه مهندسی سازی راه اندازی شود؛ حداقل باید ۳۰ درصد از ساختمان ها 
به شــکل صنعتی ساخته شود اما هم اکنون میزان صنعتی سازی در ایران 

زیر ۵ درصد است.
وی با بیان اینکه در بحث اشــتغال زایی هم می توانیم اقداماتی را انجام 
دهیم گفت: در کشور ۲۵ تا ۲۷ میلیون واحد مسکونی داریم که اگر صرفاً 
برای ۱۰ میلیون واحد از این تعداد، سکونتِ مؤثر در نظر بگیریم، با احتساب 
اینکه برای هر ۵۰ آپارتمان یک مدیر لازم باشد می توانیم برای ۲۰۰ هزار 

مهندس اشتغال مستقیم ایجاد کنیم.
رئیس سازمان نظام مهندسی کشور تصریح کرد: بهره برداری، نگهداری، 
تعمیرات، نوسازی و بازســازی باید در تمامی ساختمان ها در اولویت قرار 
گیرد و با انجام دو برنامه پنج ساله و ایجاد نقشه راه می توانیم در این زمینه 

گام های بلندی برداریم.
خرم عنوان کرد: طرح ســتاد اجرای مبحث ۲۲ مقررات ملی ساختمان 
دیده شــد و مورد تأیید وزارت راه و شهرســازی قرار گرفته که با استقبال 
بســیار خوبی روبه رو و ایــن خود باعث ایجاد انگیزه شــده تا راه اندازی 
ســتادهای صنعتی سازی، هوشمندسازی و ساختمان سبز را هم به مرحله 

عملیاتی برسانیم.
وی اظهار کرد: این یک تحول است که در حوزه ایجاد اشتغال مهندسان 
می تواند بســیار مؤثر باشــد و با اعتمادی که وزارت راه و شهرسازی به ما 
می کنــد و با ایجاد فرصت های مناســب می توانیم گام هــای مؤثر در این 

زمینه برداریم.
خــرم افزود: در ایــن برنامه با تعریف فرصت های شــغلی، نرخ بیکاری 
مهندســان ساختمان به صفر می رســد و با ایجاد اشتغال مولد، می توانیم 
نیروی های متخصص در رشته های مهندسی را در این حوزه ها تقویت کنیم.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/01

شماره : 955

شفاف سازی مسعود مرادی از پشت پرده خط خوردن نام علیرضا فغانی

باید از قهرمانی مان در لیگ دفاع کنیم
ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: باید از عنوان 
قهرمانــی در لیگ دفاع کنیم و برای رســیدن به هدف 

ما کسب امتیازات در هفته های آغازین لیگ مهم است.
یحیی گل محمدی در نشســت خبری پیش از دیدار 
تیمش برابر صنعت نفت آبادان در هفته دوم لیگ برتر با 
اشاره به این مسابقه گفت: با توجه به اینکه در هفته نخست 
لیگ برتر نتوانستیم بازی را مقابل سایپا ببریم، سه امتیاز 
بازی امروز برای ما خیلی مهم اســت چرا که امتیازات در 
همین هفته های شروع لیگ برای قهرمانی می تواند تعیین 
کننده باشد. سه امتیاز بازی امروز برای ما ارزشمند است و 
باید برای کسب آن تمرکز داشته باشیم. نباید امتیازات بازی 
ها را به ویژه در مسابقات خانگی به راحتی از دست دهیم.

وی افــزود: امروز مقابل تیم خوب صنعت نفت آبادان 
بازی داریم چرا که این تیم در هفته نخست با وجود غیبت 
چندین بازیکن جدیدش نتیجه خوبی گرفت. به سیروس 
پورموسوی به خاطر تیم خوبی که بسته تبریک می گویم. 
ما باید دوندگی خوبی داشــته باشیم چرا که حریف تیم 
تکنیکی است. نباید اجازه دهیم حریفی از فضاها استفاده 

کند. گرفتن این سه امتیاز برای ما خیلی مهم است.
ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: بیش از 
هشت ماه است که ما از حضور هواداران مان در ورزشگاه 
آزادی نمی توانیم بهره ببریم و در غیاب آنها بازی در آزادی 
با خارج از خانه تفاوت چندانی ندارد. بخش زیادی از قدرت 
پرسپولیس هوادارانش است. ما بیشترین هوادار را در آسیا 
داریم. غیبت آنها برای ما بیشترین ضرر را خواهد داشت 
اما برای موفقیت آنها تلاش می کنیم.گل محمدی گفت: 
محافظت از عنوان قهرمانی کار سختی است و بدون شک 

برای رسیدن به هدفمان که قهرمانی است تمام تلاشمان 
را خواهیم کــرد و امیدوارم بتوانیــم پنجمین قهرمانی 
متوالی را نیز کسب کنیم.وی در مورد اینکه برنامه بازی ها 
برای پرســپولیس فشرده است و برخی بازیکنان این تیم 
 هم در اردوی تیم ملی حضور داشــتند، تصریح کرد: ما

 دیدار مهمی را در فینال آسیا ۲۹ آذرماه پیش رو داریم.  
پنج بازی تا رسیدن به آن روز داریم و باید برنامه تمرینات 
ما به نحوی باشد که بازیکنان ما تا آن روز هم از نظر بدنی 
و هم از نظر روحی و روانی در شــرایط خوبی قرار داشته 
باشند. نتایج مسابقات پیش از فینال هم برای ما تاثیرگذار 
است. ما به ملی پوشان پس از بازی با بوسنی یکی دو روز 
اســتراحت دادیم و امیدوارم بتوانیم امروز نتیجه خوبی 
بگیریم.وی در مورد کمبود بازیکن تیمش در خط دفاعی 

گفت: ما چند گزینه داشتیم اما همه نفرات تحت قرارداد 
باشگاه هایشان هستند. هیچ گلایه ای از بازیکنان تیم های 
دیگر نمی توانیم داشته باشیم. با بازیکنان فعلی هم کارهای 
بزرگی انجام دادیم. ما باید شان و شخصیت باشگاه را هم 
در نظــر می گرفتیم  برای مثال یــک بازیکن بندهایی را 
در قراردادش قــرار داده بود که صلاح نبود آن بندها در 
قرارداد باشد. باید به نفرات جوانمان اعتماد کنیم . روزهای 
ســختی را پس از بازگشــت از آسیا پشت سر گذاشتیم.

گل محمــدی ادامه داد: اتفاقاتی که پس از بازگشــت ما 
از لیــگ قهرمانان افتاد غیر طبیعی بود. هم از نظر مالی 
و شــخصیتی ضربات زیادی خوردیم. امیدوارم با حضور 
 سمیعی مشکلات برطرف شود. از بازیکنان به خاطر صبر و 
شکیبایی تشکر می کنم. اگر حرفی نزدند نمی خواستند 

تمرکــز تیم بر هم بریــزد. امیدوارم باشــگاه هم جواب 
کارهای بزرگ بازیکنان و صبر و حوصله آنها را بدهد.وی 
گفت: هیچ گله ای از هیچ باشگاهی ندارم که چرا بازیکن 
به ما ندادند.گل محمدی در مورد آخرین وضعیت بشــار 
رســن تصریح کرد: بشار کمی از نظر فیزیکی خسته بود 
پس از بازگشــت ضربه ای هم به پایش خورده بود. او در 
تمرین فیزیوتراپی و نرم دوی کرد. امروز باید شــرایط را 
بررسی کنیم و ببینیم چه اتفاقی رخ خواهد داد.سرمربی 
تیم فوتبال پرســپولیس در مورد آخرین وضعیت آرمان 
رمضانی هم گفت: او تا الان بازی ای به صورت کامل برای 
ما انجام نداده اســت اما در این چند مسابقه که به عنوان 
بازیکن ذخیره به میدان رفت عملکرد خوبی داشته است. 
باید به بازیکنان مان اعتماد داشته باشیم و شرایط بهتری 
را برای آنها رقم بزنیم همچنین فرصت بیشتری بدهیم تا 
شایستگی هایشان را نشان دهند.وی در مورد جدایی امیر 
روستایی گفت: روستایی بازیکن جوانی بود و فرصت کمی 
داشت تا بتواند شایستگی هایش را اثبات کند. با توجه به 
اینکه فرصتی به او داده نشد نتوانست شایستگی هایش را 
نشان دهد اما این فرصت با حضور او در تیم دیگر برایش 
فراهم خواهد شد و امیدوارم او در بازگشت بتواند برای ما 
مفید باشد و از او خوب استفاده کنیم.علیرضا اشرف مدیر 
رسانه ای تیم فوتبال پرسپولیس هم در حاشیه این نشست 
خبری در مورد عدم بخشش کارت قرمز کمال کامیابی نیا 
و محرومیت این بازیکن مقابل صنعت نفت آبادان گفت: 
روز گذشته فدراسیون فوتبال به اشتباه داور اذعان داشت 
اما آنها اعلام کردند با توجه به بندهایی که در آیین نامه 

فدراسیون وجود دارد امکان بخشش نیست. 

عضو کمیته داوران فدراســیون فوتبال 
ضمن شفاف سازی از پشت پرده اتفاقاتی که 
منجر به خــط خوردن نام علیرضا فغانی از 
لیست داوری ایران شد، گفت: خروج نام عرب 
براقی از لیست تسویه حساب شخصی نیست.

مســعود مرادی دربــاره وضعیت داوری 
فوتبال ایران با توجه به اتفاقات هفته اول و 
دوم لیگ برتر گفت: انتظارم از داوری فوتبال 
کشورمان خیلی بیشتر از این است. آنچه که 
در یکی دو ســال اخیر شاهدش بودیم این 
است که سطح داوری در حد انتظار نیست. 
نیاز به برنامه ریزی قوی تری داریم. در شروع 
لیگ هستیم ولی اشتباهات کمک داوران ما 
در همین هفته های ابتدایی واضح بوده است.

اشتباهات ادامه داشته باشد سمت 
داوران قدیمی برمی گردیم

وی افزود: ترسی از اعلام اشتباه نداریم. در 
شروع لیگ از داوران جوان استفاده می کنیم 
و شاید اشتباهاتی داشته باشند ولی اگر این 
اشــتباهات ادامه دار باشد به سمت داوران 
قدیمی تر می رویم. در یک جمله می گویم 

که داوری ما باید خیلی بهتر از این باشد.

 علیرضا فغانی پدیده بود
ایران درباره  کارشــناس داوری فوتبال 
دلیل اشــتباهات داوران تاکید کرد: علتش 
عدم پشــتوانه سازی است. یک خلاء بزرگ 
در داوری کشورمان ایجاد شده است. منوچهر 
نظری نسلی را وارد داوری کرد که حتی به 
جام جهانی رفتند. بعد از آن نســل داوران 
ما متاســفانه نتوانســتند خلاء را پر کنند. 
یک پدیده داشــتیم به نــام علیرضا فغانی 
که با شایستگی شخصی خودش و حمایت 
فدراسیون توانست به جام جهانی برسد. بعد 

از ایشان پشتوانه ای برای داوری نمی بینم.

 فغانی از همان ابتدا نفر اول لیست 
کمیته داوران بود

مرادی در خصوص حــذف نام فغانی از 
لیســت بین المللی و ســپس بازگشت نام 
وی گفت: در روندی که از ســوی دوستان 
و در فضای مجازی صورت می گیرد، قضیه 
را معکوس نشان می دهند. یعنی می گویند 
کمیته داوران لیســتی به فیفا داده و اسم 
فغانی را حذف کرده اســت. بنده به عنوان 
عضــو کمیتــه داوران از همــان ابتدا در 
جلسات کمیته حضور داشــتم. در لیست 
ما برای فیفا و با تایید تمام اعضای کمیته، 
علیرضــا فغانی نفر اول داوری بوده اســت. 
اینکــه می گویند کمیته این کار را نکرده و 
فدراسیون گفته جلسه بگذارید که چرا اسم 
 فغانی رد نشــده اســت برایم سئوال است.

 مــن خودم ســال ها داور فوتبــال بوده ام 
و آدم بــی تجربــه ای نیســتم. فغانــی دو 
کمــک داور ایرانــی دارد و می تواند به جام 
 جهانی برود. مگر می شــود اســمش را در

 لیست نگذارند؟

توپ را به زمیــن کمیته داوران 

انداختند
وی ادامه داد: صورت جلسه کمیته داوران 
موجود اســت. یک بندی بود که می گفتند 
فغانی باید در ایران قضاوت کرده باشد. فکر 
می کنم روی این بند اشــراف نداشتند و منِ 
کمیته داوران در جریان نبودم. بعداً این بند 
را بررسی و استعلام کردیم که دیدیم شامل 
حال فغانی نمی شود. اینجا اختلافی ایجاد شد. 
با درخواست بنده از اصفهانیان دوباره جلسه 
گذاشتیم تا ببینیم چرا نام فغانی در لیست 
نیست. اینکه توپ در زمین کمیته داوران است 
و کسی صحبت نمی کند باعث ایجاد هجمه 
می شود. اگر قرار است بنده سه چهار ماه هم 
در فدراسیون باشم بهتر است بهترین تصمیم 

را بگیریم که جوابگوی مردم باشیم.

 بحث فغانی و عرب براقی از هم 
جدا است

عضو کمیته داوران فدراســیون فوتبال 
در ادامــه در خصوص خروج نام عرب براقی 
از لیســت داوران به دلیل آنچه که نسبت 
فامیلی اش با علیرضا فغانی عنوان می شود، 
اظهار کرد: من صادقانه توضیح می دهم. هر 
زمانی بخواهید صورت جلسه موجود است. 
اینکه بعدها گفتنــد چون فغانی را آوردند، 
عرب براقی را از لیست خارج کردند، درست 
نیســت. ایــن دو قضیه از هم جدا اســت. 
صورت جلسه موجود است. قرار شد فغانی 
به عنوان نفر اول ایران معرفی شود. کمیته 
داوران تصمیم گرفت براقی از لیست خارج 
شود و این موضوع ارتباطی به فغانی ندارد. 
اینها باید گفته می شد. چطور می شود مدام 

سکوت کنیم.

 نبود فغانی در لیست فاجعه بود
مــرادی که با برنامــه »ورزش و مردم« 
گفتگو می کرد، افزود: بــرای فغانی نیاز به 
استعلام نبود. اگر او به جام جهانی نرود دو 

کمک داور ایران هم جام جهانی را از دست 
می دهنــد. ما وظیفه خــود را انجام دادیم. 
شاید فدراســیون دچار اشتباه در استعلام 
شده است. مجدداً درخواست جلسه دادیم. 
با اینکه زمانش تمام شده بود ولی با فیفا و 
کنفدراسیون آســیا هماهنگ کردیم. نبود 
فغانی در لیست فاجعه ای برای داوری ایران 
بــود. داوران امارات و بحرین به جام جهانی 

بروند ولی ایران داور نداشته باشد؟

 چرا منت فیفا بر سر ما باشد؟
وی در واکنش بــه این کنایه که فغانی 
آنقدر داور بزرگی هســت که حتی ما اگر او 
را در لیســت نگذاریم فیفا خودش انتخاب 
می کند، گفت: چرا برای کاری که خودمان 
می توانیم انجام بدهیم منت فیفا سر ما باشد؟

 عرب براقی بعداً الیت می شود
عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال در 
توضیح بیشــتر ماجرای خط خوردن عرب 
براقی از لیست داوران بین المللی و اعتراض 
 A این داور گفت: دو داور ما در آســیا گرید
هســتند یعنی فغانی و بنیادی فر. کمیته 
داوران خودزنی نکرده اســت. یک تصمیم 
جمعی گرفتیم. کســی که از لیست خارج 
شده داور الیت ما نبوده است. قرار بود پروسه 
ادامه پیدا کند و عرب براقی بعداً الیت شود.

 دنبال تسویه حساب شخصی و 
خودزنی نیستیم

مرادی خاطرنشــان کــرد: مومنی که 
جایگزین شــده هم رونــدی را می رود که 
عرب براقی می رود. من خودم کارشــناس 
ارزیاب داوری و کار بلد هستم. خط خوردن 
عرب براقی تسویه حساب شخصی نیست. 
عرب براقی کلاس می رود و شــرایطش را 
هم دارد. به او گفتم هفت، هشت ماه دیگر 
دوباره لیســت اعلام می شود و شما داور ما 

هستید. خودزنی نمی کنیم.

 بحث چِــک اصفهانیان برای دو 
سال و نیم پیش بود

وی درباره ابهامات و شائباتی که پیرامون 
رد و بدل شدن چک بین فریدون اصفهانیان 
)رئیس کمیتــه داوران( با مومنی )داوری 
که نامش وارد لیست شده است( و ارتباط 
آن با خط خــوردن عرب براقی گفت: این 
چک متعلق به دو ســه فرد بوده است. هم 
از داور و هم از کمیته داوران خواســتم که 
این ماجرا شــفاف سازی شود. شاید ما در 
رســانه همکار باشــیم ولی خارج از رسانه 
هم بــا بعضی از همکارانمــان کار دیگری 
انجام بدهیم. از کمیته حقوقی فدراسیون 
خواســتیم که به این بحث رسیدگی کند 
چون هم شخصیت داور و هم کمیته داوران 
زیر سئوال بود. بحث من شخص اصفهانیان 
نیست. ما بحث را در اختیار کمیته حقوقی 
قرار دادیم که بررسی شد و بیانیه هم صادر 
کردند. آن یک کار شخصی و برای دو سال 

و نیم پیش بوده است.

نصیب  دیگری  فرصت  شــاید   
مومنی نمی شد

مرادی ادامه داد: به نمایندگی از طرف 
کمیته داوران می گویم صورت جلسه این 
کمیته برای ارســال اسامی داوران به فیفا 
در فدراســیون موجود اســت. مومنی هم 
کلاس هــای مورد نیــاز داوری را گذرانده 
بود و شــاید فرصت دیگری نبود که به وی 
بدهیم. چرا عرب براقی می گوید من ســال 
بعد ۲۹ ساله می شوم و نمی توانم داور الیت 

شوم؟ او همین الان هم خیلی جلو است.
وی در خصوص اینکه احتمال الیت شدن 
مومنی کمتر از عرب براقی است چون سن 
بیشتری دارد؟ تصریح کرد: بله؛ صد درصد. 
همان شرایطی که برای عرب براقی فراهم 

کرده بودیم برای مومنی هم فراهم است.

 بعضی ها طــوری حرف می زنند 
انگار سونامی شده است!

مســعود مرادی در ادامه در واکنش به 
گلایه عرب براقی مبنی بر اینکه هیچکس 
با او دربــاره این تصمیــم و خط خوردن 
اســمش از لیســت داوران صحبت نکرده 
بود، گفت: من تصمیم گیرنده نیستم ولی 
تلفنم بــرای جوابگویی بــه روی همه باز 
اســت. عرب براقی با من هم تماس گرفت. 
گفتم هفت هشت ماه بعد دوباره به لیست 
بر می گردی. فاجعه ای در داوری کشور رخ 
نداده است. بعضی ها جوری حرف می زنند 
انگار سونامی رخ داده است. چند سال پیش 
چهار داور الیت ما از لیست خارج شدند و 

اتفاقی هم رخ نداد.

 چقــدر داوران را محروم کنیم؟ 
VAR می خواهیم

عضو کمیته داوران فدراســیون فوتبال 
در خصوص اســتفاده از تکنولوژی کمک 
 VAR :در ایران گفت )VAR( داور ویدئویــی
نیازمند هزینه بالایی اســت که در خیلی 
از کشــورها انجام می شود. در ترکیه خود 
باشــگاه ها هزینه VAR را متقبل شدند. در 
ایران نه فدراسیون قبول کرده و نه باشگاه ها 
می تواننــد هزینه هایش را تامین کنند. اگر 
هم تصمیم به استفاده از VAR گرفته شود، 
هفت، هشت ماه طول می کشد. برای پرهیز 
از اشتباهات باید در داوری سرمایه گذاری 
کنیم و VAR را بــه خدمت بگیریم. چقدر 

می توانیم داوران را محروم کنیم؟

 گل سپاهان آفساید واضح بود
مــرادی افزود: با احترام بــه داوران باید 
بگویم پشــتوانه سازی خوبی در این بخش 
نکرده ایم. دو هفته از لیگ گذشته ولی در سه 
بازی این هفته ها اشتباهات تاثیرگذار داوری 
صورت گرفته است. مثلًا گل سپاهان واضح 
آفساید بود. اگر یک هفته دیگر این اشتباهات 
ادامه داشته باشد، درخواست جلسه فوری 
می کنم. تیم ها که گناهی نکرده اند. الان کرونا 
است و تماشاگران در ورزشگاه نیستند. انتظار 

دارم داوران راحت تر قضاوت کنند.

 داوران حق خواهی کنند نه سهم 
خواهی

عضو کمیته داوران فدراســیون فوتبال 
در پایان گفت: داوران حقشــان اســت به 
آنچه که می خواهند برسند ولی نباید سهم 
خواهی شود بلکه حق خواهی کنند. ما حق 
داوران را می دهیم. حق فغانی است در جام 
جهانی باشــد. این را می فهمم. نمی خواهم 
برای عرب براقی »یک طرفه به قاضی بروم«. 
تمــام جوانب را در نظــر گرفته ایم. نمونه 
اش کامرانی فر بود که چند ســال پیش به 
اشتباه از لیست داوران ایران خارج شد ولی 
برگشت و به جام جهانی هم رفت. فرصت 

برای داوران ما تمام نشده است.

ادامه برگزاری لیگ والیبال به نفع تیم هاست 

 صلاح با کرونای مثبت به لیورپول رسید
محمد صلاح قطعا در دیدار برابر لسترســیتی غایب خواهد بود و حضورش در 

بازی برابر آژاکس در هاله ای از ابهام قرار دارد.
به گزارش ســان، صلاح اخیراً در تیم ملی به ویروس کرونا مبتلا شد. او جمعه 
هفته گذشته آزمایش دوباره داد که بار دیگر مثبت شد و نتوانست در مسابقه بین 
المللی  در انتخابی جام ملت های آفریقا مقابل توگو شرکت کند. فدراسیون فوتبال 
مصر گزارش داد، اگرچه این بازیکن ستاره هیچ علائمی نشان نداده است اما آزمایش 

او در روز چهارشنبه دوباره نتیجه مثبت داد.
همین امر در مورد محمد الننی هافبک آرســنال نیز صادق بود. او نیز برای بار 
دوم با آزمایش مثبت کرونا روبرو شد و احتمالاً دو بازی بعدی باشگاه لندنی را از 

دست خواهد داد.
به این ترتیب این بازیکن در بازی برابر لسترسیتی به طور قطع حضور نخواهد 
داشــت و معلوم نیست بتواند تیمش را در بازی دور برگشت مرحله گروهی لیگ 

قهرمانان برابر آژاکس همراهی کند یا خیر.
خبر خوب برای لیورپولی ها این بوده است که ویرجیل فان دایک مدافع هلندی 
تمرینات سبک خود را بعد از جراحی شروع کرده است و یورگن کلوپ و هواداران 
لیورپول می توانند امیدوار باشند که این بازیکن بتواند  در این فصل یک بار دیگر 

برای تیمش به میدان برود. او در بازی برابر اورتون رباط صلیبی پاره کرد.

 انتقاد مدیربرنامه های ژیرو از لمپارد
مدیربرنامــه های اولیویه ژیرو به انتقاد از نحوه برخورد فرانک لمپارد با اولیویه 

ژیرو پرداخت.
به گزارش ساکرنت، مدیربرنامه های اولیویه ژیرود تصمیم به بازی دادن به تامی 
آبراهام و ترجیح او به اولیویه ژیرو را »ناعادلانه« خوانده و هشدار داده است که اگر 

اوضاع تغییر نکند، آنها به دنبال تیم جدید خواهند بود.
قهرمان جام جهانی در این فصل فقط یک بازی را از ابتدا انجام داده اســت و 
ایــن اتفــاق  در جام کارابائو برابر تاتنهام بود.  خرید جدید تیمو ورنر اولین گزینه 
انتخاب فرانک لمپارد بوده است و بعد از او لمپارد در بازیهای اخیر تامی آبراهام را 

ترجیح داده است.
اولیویه ژیرود برای به دست آوردن یک بازی در این فصل تلاش کرده است ولی 
به او اعتنایی نشــده است و روی نیمکت قرار دارد.  به همین خاطر مایکل مانوئلو 
مدیربرنامه های این بازیکن ، تأیید کرده است که اگر وضعیت همچنان ثابت بماند 

، به دنبال انتقال  این بازیکن ۳۴ ساله است.
وی به FootMercato گفت: به طور موثر ، از ابتدای ماه سپتامبر ، همه چیز تغییر 
کرده است اما چیزی که تغییر نکرده رفتاری است که در چلسی با او می شود. مگر 
می شود یک بازیکن در طول فصل اصلا به میدان نرود. آن هم بازیکنی در حد و 
اندازه های ژیرو. ۱۵۰ میلیون یورو بازیکن خریداری شــده است اما در عین حال 
فرانک لمپارد تصمیم گرفته است تامی آبراهام را از او بالاتر بگذارد و به او بازی دهد 
تا ژیرو. این اصلا رفتار عادلانه و صادقانه ای نیست که لمپارد با او دارد  بنابراین  اگر 
همه چیز به همین ترتیب ادامه یابد، در ماه دسامبر ما تصمیمی دیگر می گیریم 

و از این تیم جدا خواهیم شد.
ژیرو برای از دست ندادن جایگاه خود در تیم ملی فوتبال فرانسه به دنبال بازی 

ثابت در تیم باشگاهی است.

 پکرمن جانشین کی روش می شود؟ 
فدراسیون فوتبال کلمبیا می خواهد سرمربی آرژانتینی دوباره هدایت تیم ملی 

کشورش را بر عهده بگیرد.
به گزارش بی ساکر، تیم ملی کلمبیا روزهای سختی را تجربه می کند. شکست 
۳ بر صفر مقابل اروگوئه و ۶ بر یک برابر اکوادور موجب شد همه چیز بهم بریزد. 

فدراسیون فوتبال کلمبیا و کارلوس کی روش درباره پایان همکاری شان صحبت 
 کرده اند. به احتمال فراوان تا چند روز دیگر برکناری ســرمربی به صورت رسمی 
اعلام خواهد شد. اکنون از جایگزینان احتمالی این سرمربی صحبت می شود. یکی 
از گزینه ها میگل آنخل روســو، سرمربی بوکاجونیورز است. به این لیست باید نام 

خوسه پکرمن و رینالدو روئدا را هم اضافه کرد.
فدراسیون کلمبیا می خواهد دوباره سرمربی آرژانتینی هدایت تیم را بر عهده 
بگیرد. پکرمن ۷۱ ساله شش سال و شش ماه هدایت »تریکولور« را بر عهده داشت. او 
در سپتامبر ۲۰۱۸ با این تیم خداحافظی کرد و اکنون ممکن است به کلمبیا برگردد. 
 روئدا نیز توانست در سال ۲۰۱۶ با اتلتیکو ناسیونال در کوپا لیبرتادورس بدرخشد. 
با این حال ســرمربی کلمبیایی اکنون هدایت شیلی را بر عهده دارد و در انتخابی 
جام جهانی ۲۰۲۲ یک پیروزی، یک تساوی و دو شکست را به ثبت رسانده است.

 آرسنال دیگر اجازه حضور اوبامیانگ در تیم ملی را نمی دهد
سرمربی تیم ملی فوتبال گابن با انتقاد از شرایط موجود در این تیم عنوان کرد 

آرسنال دیگر به ستاره گابنی اجازه حضور در تیم ملی خود را نمی دهد.
به گزارش تایمز،پاتریس نئوو ، سرمربی تیم ملی گابن گفت ، آرسنال دیگر مهاجم 

خود پیر اومریک اوبامیانگ را به تیم ملی گابن نخواهد داد.
دلیل این امر ممکن است اوضاع تیم ملی گابن در بانجول پایتخت گامبیا باشد. 
اوبامیانگ و هم تیمی هایش پس از ورود به  این کشور برای دیدار مقدماتی جام 
ملت های آفریقا مجبور شدند روی زمین فرودگاه محلی بخوابند. تیم ملی گابن به 
دلیل »مشکل اداری« تمام شب از فرودگاه خارج نشد. تنها پس از مداخله دولت 

اوضاع برطرف شد.
آرسنال پس از دیدن وی در چنین شرایطی با پیر امریک تماس گرفت و به او 
گفت دیگر تمام است. او دیگر اجازه حضور ندارد و همین اتفاق در مورد بازیکنان 

سایر باشگاه ها رخ خواهد داد.
سرمربی گابنی ها ادامه داد: این قابل درک است. این ها فوتبالیست های سطح 
بالایی هســتند و وقتی به تیم ملی می آیند حداقل بــه راحتی کافی نیاز دارند. 
همه بازیکنان سعی کردند روی کف فرودگاه بخوابند. تصور کنید اگر اوبامیانگ ، 
فوتبالیستی که ماهیانه بیش از ۱ میلیون یورو قیمت دارد، مصدوم شود. آرسنال 

ممکن است از اینکه فوتبالیستش مجبور شده روی زمین بخوابد عصبانی باشد.
عملکرد درخشان او در فصل جاری لیگ برتر باعث شد تا خیلی از تیم ها از جمله 
بارسلونا برای به خدمت گرفتن او وارد عمل شوند ولی سران آرسنال به هیچ وجه 
حاضر به فروش مهاجم خود نیستند و آرتتا نیز برای فصل جدید روی او حساب 
باز کرده است.تیم ملی گابن هم امتیاز با گامبیا در رده اول گروه خود در انتخابی 

جام ملت های آفریقا قرار دارد.

 توافق گابریل کالدرون با ستاره ساحلی تونس
رسانه های آرژانتینی از توافق گابریل کالدرون با تیم ستاره ساحلی تونس خبر 
دادند.به گزارش ســایت دالماپورتال، گابریل کالدرون سرمربی آرژانتینی که فصل 
قبل هدایت پرسپولیس را بر عهده داشت از زمان حضور در فوتبال ایران بدون تیم 
بوده است. با این حال او اکنون به گزینه اصلی تیم ستاره ساحلی تونس تبدیل شده 
است تا بتواند بار دیگر هدایت یک تیم دیگر را بر عهده داشته باشد.این مربی ۶۰ 
ساله مربیگری خود را در کان آغاز کرد. وی سپس هدایت لوزان ، تیم ملی فوتبال 
عربســتان ، تیم ملی فوتبال عمان ، الاتحاد جده ، الهلال ریاض ، بنی یاس ، تیم 
ملی فوتبتال بحرین ، رئال بتیس ، الوصل دبی ، باشگاه ورزشی قطر و پرسپولیس 

را بر عهده داشت.
کالدرون موافقت اولیه خود را با حضور در تیم ستاره ساحلی تونس اعلام کرده 
اســت و قصد دارد حضور در این تیم مطرح در تونس را تجربه کند. این سرمربی 
آرژانتینی در اواخر فصل قبل جای خود را به یحیی گل محمدی داد و نتوانســت 

حضور خود در پرسپولیس را به یک فصل کامل برساند.

اکرم قهرمانی می گوید با توجه به رعایت کامل پروتکل های بهداشتی 
در جریان لیگ، برگزاری مســابقات در شــرایط اعمــال محدودیت های 

سراسری به نفع تیم ها است.
لیگ برتر والیبال زنان با رقابت تیم های حاضر در گروه اول از پنجشنبه، 
۲۹ آبان ماه آغاز شد و شهرداری قزوین در اولین مسابقه خود در سه ست 

پیاپی مقابل اکسون تهران به پیروزی رسید.
اکرم قهرمانی، سرمربی تیم شهرداری قزوین در مورد پیروزی تیم خود 
گفت: اولین مسابقه لیگ بود که بازیکنان ما در سرویس، دریافت ها و روی 
توپ عالی کار کردند. البته کمی ناهماهنگی به چشم می خورد که به مرور 

برطرف می شود، اما در مجموع عملکرد خوبی داشتیم و بازی را بردیم.
او در ادامه افزود: سعی کرده ایم تیم را برای سه بازی این دور  به ۷۰ 

درصد آمادگی برسانیم و امیدوارم که روز به روز بهتر شویم. سوم آذر ماه 
هم رقابت سنگینی با سایپا داریم که فصل قبل به عنوان قهرمانی رسید، 

بنابراین همه تمرکز خود را روی این مسابقه گذاشته ایم.
قهرمانی در مورد شانس تیم خود برای صعود به مرحله دوم مسابقات 
گفت: امیدوارم بازیکنان در طول مســابقات عالی کار کنند. به این قضیه 
خوشبین هستم چون تیم ما زحمت می کشد و حتما نتیجه آن را می گیرد. 

تلاش می کنیم تا یکی از صعودکنندگان به مرحله دوم باشیم.
او در مورد نحوه رعایت پروتکل های بهداشتی در جریان مسابقات بیان 
کرد: همه چیز عالی بود و فدراسیون تمام پروتکل های بهداشتی را رعایت 
کرد، حتی ریزترین مســائل بهداشــتی را هم تذکر دادند و حواسشان به 
همه چیز بود. در این شرایط ما هم با خیال راحت کارمان را انجام دادیم. 

از طرفی همه تیم ها قبل از هر دوره از مســابقات باید تست کرونا بدهند 
و در روز مسابقه هم تب افراد حاضر در سالن را می سنجند.

این مربی در مورد محل اســکان تیم خود گفت: باشگاه با هزینه خود 
برای ما هتل تهیه کرده است و اکنون در هتل المپیک هستیم.

قهرمانــی در مورد برگزاری لیگ در شــرایط اعمــال محدودیت های 
سراســری برای کاهش شــیوع کرونا گفت: ســلامتی همــه بازیکنان 
در درجــه اول اهمیــت قــرار دارد اما با توجــه به اینکــه همه تیم ها 
تســت کرونا داده اند، نحوه اسکانشــان مشــخص اســت و همه اصول 
 بهداشــتی توســط فدراســیون نظارت و رعایــت می شــود، برگزاری 
مسابقات به نفع تیم ها است. با این حال تابع تصمیماتی هستیم که برای 

سلامتی افراد گرفته می شود.
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واکسن تورم در راه است!

 لایحه »مســئولیت ارائه دهندگان خدمــات حوزه فناوری 
اطلاعات« در دولت بررسی می شود

وزارت ارتباطات و فنــاوی اطلاعات به منظور کاهش نگرانی ها در حوزه 
فضــای مجازی و با هدف مدیریت عقلانــی در جنبه های مختلف کاربردی 
فضای مزبور، لایحه مسئولیت ارائه دهندگان خدمات حوزه فناوری اطلاعات 
را به کمیسیون امور اجتماعی و دولت الکترونیک هیئت دولت ارائه کرده است. 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، فضای مجازی تاثیر بسزایی 
در ســاخت فرهنگ جامعه و به خصوص جوانان کشــور دارد و عدم توجه به 
مولفه های کنترل و مدیریت فضای مجازی می تواند آثار مخربی در فرهنگ 
یک جامعه ایجاد نماید. لذا در راســتای کاهــش و رفع نگرانی های موجود 
در حــوزه فضای مجازی و با هدف مدیریــت عقلانی در جنبه های مختلف 
کاربردی فضای مجازی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نســبت به انجام 
مطالعــات جامع و تخصصی با همکاری مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، وزارت علوم، تحقیقات وفناوری، پژوهشگاه قوه قضاییه اقدام نمود 
که برآیند مطالعات مذکور، تدوین لوایحی پنجگانه است. از جمله این لوایح، 
لایحه مســئولیت ارائه دهندگان خدمات فناوری اطلاعات و ارتباطات که در 

۴۲ ماده تدوین شده است.
این پیش نویس قانونی، مجموعه اصول و قواعدی اســت که نحوه ارائه و 
اســتفاده از خدمات اطلاع رسانی رایانه ای را مقرر می کند. مطابق این لایحه 
پیشــنهادی، ارائه دهنده خدمات اطلاع رســانی رایانه ای عبارت است از هر 
شخص حقیقی یا حقوقی که با راعایت قوانین مربوطه و با استفاده از شبکه 
های اطلاع رسانی نســبت به انجام خدمات »دسترسی«،  »میزبانی یا مرکز 

ذخیره داده« و »ثبت نام دامنه« می پردازد.
کاربر و مشترک این خدمات نیز هر شخصی است که به موجب قرارداد از 
خدمات ارائه دهنده خدمات استفاده می کند، در صورتی که به موجب قرارداد 

نباشد، کاربر نامیده می شود.
حقوق کاربران و مشترکان در برابر ارائه دهندگان خدمات تعریف شده است. 
کلیــه ارائه دهندگان خدمات موظفند آنها را از امکانات فنی و خدماتی که بر 
مبنای نرخ های مصوب ارائه می دهند، آگاه کنند. هم چنین، باید زمینه های 
متعارف آگاهی کاربران و مشترکان خود را از حقوق و وظایفی که به موجب 
این قانون برای آنها به وجود می آید، فراهم کنند. ارائه دهندگان خدمات از سوی 
دیگر موظفند حقوق مادی و معنوی اطلاعاتی را که مشترکان و کاربران مطابق 
این قانون یا قرارداد جهت اطلاع رسانی روی شبکه قرار می دهند، رعایت کنند.

بر اســاس این لایحه،  ارائه دهندگان خدمات فوق می توانند از تجهیزات 
دریافت از ماهواره استفاده کنند و مشمول قانون ممنوعیت بکارگیری تجهیزات 

دریافت از ماهواره نمی شوند.
همچنین، در راستای حفظ حریم ارتباطات خصوصی افراد در شبکه های 
اطلاع رسانی رایانه ای، ارائه دهندگان خدمات موظفند با بکارگیری تجهیزات 
مناسب، ژیام ها و اطلاعات خصوصی را با حفظ تمامیت و محرمانه بودن آن ها 
انتقال دهند. علاوه بر این، جهت افزایش امنیت و سلامت ارتباطات خصوصی در 
شبکه های اطلاع رسانی رایانه ای، ارائه دهندگان خدمات موظفند فناوری های 
رمزگذاری یا رمزنگاری مناسبی را در اختیار کاربران و مشترکان خود قرار دهند.

همچنین، شنود،  افشا، قطع یا ایجاد اختلال یا هرگونه تغییر در ارتباطات 
خصوصی در شبکه های اطلاع رسانی یا اطلاعاتی که منجر به افشای ارتباطات 
خصوصی می شــود فقط با دستور مقام ذی صلاح قضایی امکان پذیر است.   
ضمنا ارائه دهندگان خدمات نمی توانند بدون مجوز قانونی یا رضایت کاربران 
و مشترکان به ارتباطات یا اطلاعات خصوصی ذخیره شده یا درحال انتقال آنه 

ا دسترسی یافته یا آن ها را شنود نمایند.
در مقابل،  کابران و مشــترکان نیز موظفند بر مبنای قرارداد و حوزه مجاز 
خــود به نحوی فعالیت کنند که در فعالیــت ارائه دهندگان خدمات مذکور 
خللی ایجاد نکنند. هم چنین، موظف اند به ارائه دهندگان خدمات، اطلاعات 
شخصی صحیحی ارائه دهند و همواره برای آنها امکان برقراری ارتباط با خود 
را فراهم کنند. در غیر این صورت مسئول عواقب ناشی از آن خواهند بود. در 
غیر این صورت،  به مجازات اخلال کنندگان در سیستم های رایانه ای مندرج 

در قانون مبارزه با جرایم رایانه ای محکوم می شوند.

 تبلیغات پنهانی در اینستاگرام محدود می شود
اینستاگرام در پی تحقیقات دیده بان رقابت انگلیس، متعهد شد تبلیغات 
پنهان از سوی اینفلوئنسرها در این اپلیکیشن اشتراک گذاری عکس و ویدیو 
را محــدود کنــد.  فیس بوک ایرلند که اینســتاگرام را در انگلیس اداره می 
کند، متعهد شده است تغییراتی را صورت دهد  و سازمان رقابت و بازارهای 
انگلیس وعده مذکور را تغییر رفتار مهمی از سوی یک پلتفرم شبکه اجتماعی 
بزرگ توصیف کرده است. دیده بان رقابت انگلیس در بیانیه ای اعلام کرد: با 
تغییرات اینستاگرام، پست کردن یک تبلیغات در این پلتفرم بدون این که به 
عنوان تبلیغات مشخص شود، دشوار خواهد شد. فیس بوک که شرکت مادر 
اینســتاگرام است، از همکاری با سازمان رقابت و بازارهای انگلیس در جهت 
افزایش شفافیت مربوط به ارسال تبلیغات از سوی اینفلوئنسرها استقبال کرد.

ســازمان رقابت و بازارهای انگلیس درباره این که بسیاری از اینفلوئنسرها 
محتوای مربوط به شــرکتها را در اینســتاگرام پست می کنند بدون این که 
مشــخص کنند برای این کار پول یا مشــوقهای دیگــری دریافت کرده اند، 
تحقیقاتی را انجام داده بود. اینفلوئنســرها اگر برای ارســال چنین پستها یا 
خدماتی پول یا مشــوقهای دیگر دریافت می کنند، از این پس باید تایید یا 
فاش کنند. بر اســاس گزارش رویترز، اینستاگرام از فناوری استفاده خواهد 
کرد که مشــخص می کند چه زمانی کاربران به وضوح روشن نمی کنند که 

تبلیغات ارسال می کنند.

 طراحی سیستم نوکیا برای چک ماسک و دمای بدن
شرکت نوکیا سیستم اتوماتی طراحی کرده که از یک دوربین حرارت سنج 
و آنالیز ویدیویی فوری برای تشــخیص نشانه های بیماری کووید ۱۹ و چک 
استفاده از ماسک توسط افراد استفاده می کند.  شرکت فنلاندی نوکیا در تلاش 
برای حمایت از کارکنانی که به محل کار بازگشته اند، این سیستم را مدت دو 
ماه اســت در کارخانه اش در چنای هند بکار گرفته و بیش از ۲۰۰ هزار نفر 
را در این تاسیسات مونیتور کرده است. این کارخانه که در پی وضع قرنطینه 

از سوی دولت هند، برای مدتی تعطیل شده بود بیش از هزار کارمند دارد.
آمیت شــاه، مدیر بخش آنالیتیک و اینترنت اشیاء نوکیا به رویترز گفت: 
سیستم نوکیا افرادی که حرارت بالایی دارند یا ماسک به صورت نزده اند را 

شناسایی کرده و به مرکز فرمان خبر می دهد. مسائل حریم خصوصی در این 
سیستم رعایت شده و چهره ها برای عمل به مقررات داخلی، محو شده اند و 

از یک محل مرکزی مونیتور می شوند.
شاه گفت: کارخانه ها و مراکز تحقیقات و توسعه نوکیا از این سیستم استفاده 
می کنند و مذاکراتی برای استفاده از این سیستم در آمریکای شمالی، آمریکای 
لاتین و آسیا و در بخشهایی شامل مدارس و ساختمانهای دولتی وجود دارد. 
بر اساس گزارش رویترز، نوکیا اعلام کرده که مشتریان می توانند قابلیتهای 
دیگری مانند نگهداری دستگاه و تهدیدات امنیتی را به این سیستم اضافه کنند.

 یک ایرانی برنده جایزه ســالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک 
کره جنوبی شد

یک ایرانی برنده جایزه سالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک کره جنوبی شد
آرمان شــفیعلو برنده جایزه علمی برتر انجمــن نجوم و اخترفیزیک کره 

جنوبی در سال ۲۰۲۰ شد. 
جایزه فوق جایزه اصلی سالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک کره جنوبی است 
که از ســال ۲۰۱۰ اهدا می شــود. این جایزه به محققان برجسته ای که سن 
بالاتر از ۴۰ ســال را دارند و مجموع پژوهش های ارزنده ای در زمینه نجوم، 
اختر فیزیک و کیهان شناسی دارند، اعطا می شود. شفیعلو از جوانترین محققان 

برنده این جایزه معتبر است.
بنا بر اعلام انجمن فیزیک، آرمان شفعیلو استاد موسسه نجوم و علوم فضایی 
کره جنوبی است و پژوهش های پیشگامانه ای در حوزه کیهان شناسی از کیهان 
اولیه، تا ساختارهای بزرگ مقیاس کیهانی انجام می دهد. هدف آرمان و گروه 
تحقیقاتی اش فهم عمیق تر مدل اســتاندارد کیهان شناسی و تابانیدن نور بر 

ناشناخته هایی چون انرژی تاریک، ماده تاریک و فیزیک کیهان اولیه است.

 معرفی فناوری هــای کاربردی در حوزه کنترل آلاینده ها در 
پارک پردیس

رویداد معرفی فناوری های کاربردی در حوزه کنترل آلاینده های زیســت 
محیطی در آبان ماه امسال برگزار می شود. رویداد معرفی فناوری های کاربردی 
در حوزه کنترل آلاینده های زیست محیطی، یک رویداد عرضه نوآوری است که 
در راستای طرح جهش تجارت فناوری شبکه فن بازار ملی ایران و با محوریت 
معرفی فناوری های شرکت های ایرانی در زمینه پساب صنعتی و پسماند صنعتی 
برگزار می شــود. بر اساس اعلام فن بازار ایران، زمینه سازی برای بهره برداری 
آن دســته از شرکت ها و کارخانجات تولیدی که با مسائل و مشکلات زیست 
محیطی دســت به گریبان هستند، از اهداف شبکه فن بازار ملی ایران برای 
برگزاری این رویداد اســت که در روز ۱۸ آبــان ماه جاری در پارک فناوری 

پردیس و به صورت حضوری- آنلاین برگزار خواهد شد.

 کاربردی شــدن نانوســیلیس محققان کشور در ۴ شرکت 
کاشی سازی

نانو ســیلیس یکی از شرکت های فناور به دلیل »امکان فرموله کردن این 
محصول توســط این شــرکت برای صنایع« و »قیمت کم و کارایی بالا، در 
محصولات کاشی و سرامیک ۴ شرکت صنعتی کاربردی شد.  وحید اسلامی 
نصرت آبادی، مدیرعامل این شــرکت فناور با اشاره به تولید و فروش ماهانه 
۱۰ تن نانوســیلیس، گفت: بیشترین  کاربرد نانوسیلیس های تولیدی ما در 
صنعت کاشی و سرامیک است. برای توسعه بازار، از ابتدای سال وارد صنعت 
ریخته گری شدیم و در حال حاضر بخشی از نانوسیلیس تولیدی شرکت در 

این صنعت استفاده می شود.
اسلامی، با بیان اینکه استفاده از نانوسیلیس در صنعت ریخته گری موجب 
بهبود خواص مکانیکی قالب ها شده و شکاف و ترک مویرگی را در قالب ها به 
حداقل می رساند، اظهار کرد: از این طریق استحکام قالب افزایش قابل توجهی 
پیدا می کند و ما به تازگی محصول خود را به صنعت ریخته گری عرضه کرده ایم 
و امیدوارم در آینده نزدیک ســهم بیشــتری در این بازار پیدا کنیم. وی از 
تداوم اســتقبال صنعت کاشی و سرامیک از نانوسیلیس این شرکت خبر داد 
و گفت: در صنعت کاشــی و سرامیک، نانوسیلیس برای ایجاد زیبایی بصری 
به محصولات اضافه می شوند. در کاشی های نانوپولیش استفاده از نانوسیلس 
موجب بروز خواص ضدلک و براقی در محصولات می شود. در سال های گذشته 
با شرکت های معتبری وارد همکاری شدیم و نانوسیلیس را برای استفاده در 
محصولات این شرکت ها عرضه کرده ایم و امسال نیز دو شرکت کاشی سازی به 
جمع مشتریان ما پیوسته اند.بر اساس اعلام ستاد نانو، وی »امکان فرموله کردن 
این محصول توسط این شرکت برای صنایع« و »قیمت کم و کارایی بالا« را دو 
مزیتی نام برد که این محصول در صنعت کاشی و سرامیک کابردی شده است.

 فراخوان شناســایی استارت آپ های ســرمایه پذیر حوزه 
تجهیزات پزشکی

صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری برای شناسایی طرح ها و 
استارت آپ های سرمایه پذیر حوزه تجهیزات پزشکی فراخوان منتشر کرد. 

در این راستا، رویداد »دوشنبه های استارت آپی« حوزه تجهیزات پزشکی 
روز ۲۶ آبان ماه برگزار خواهد شد. بر این اساس استارت آپ ها و شرکت های 
دانش بنیان این حوزه که علاقمند به جذب ســرمایه گذار هستند می توانند 
تا شــنبه ۱۷ آبان ماه تقاضای خود را از طریق تکمیل کاربرگ منتشر شده 
اعلام و کاربرگ تکمیلی را به آدرس ایمیل  demoday@inif.ir ارسال کنند.

 بر اساس این گزارش، جذب استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر حوزه تجهیزات 
پزشــکی از طریق این فراخوان امکانپذیر است و با توجه به ظرفیت محدود 
برای حضور، اولویت با کسانی است که زودتر کاربرگ تکمیل شده را ارسال 
کنند.  لازم به ذکر است صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری از سال 
۱۳۹۸ در راســتای ماموریت خود مبنی بر تامین مالی توســعه فناوری و به 
ویژه فناوری های پیشــرفته و اولویت دار، در قالب برنامه »هم سرمایه گذاری« 
با صندوق های پژوهش و فناوری، ســرمایه گذاری جسورانه در استارت آپ ها 
و طرح های ســرمایه پذیر را آغاز کرده اســت.   در برنامه هم سرمایه گذاری، 
استارت آپ ها و دارندگان طرح های سرمایه پذیر، طرح و مدل کسب وکار خود 
را به عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی معرفی می کنند. در 
صورتی که یکی از عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی، پس 
از ارزیابی و تایید طرح و مدل کسب وکار، تصمیم به سرمایه گذاری جسورانه 
روی آن طرح بگیرد، صندوق نوآوری و شکوفایی تا ۸۰ درصد سرمایه جسورانه 

مورد نیاز آن استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر را تامین می کند.

یک کارشــناس فناوری اطلاعات با اشــاره به جاسوسی و سرقت اطلاعات 
کاربــران اینترنت، گفت: هرچند ممکن اســت اطلاعاتی که از این طریق در 
معرض خطر هســتند، حساس و حیاتی نباشند، با این حال از دیدگاه امنیت 
دیجیتال تهدید به حســاب می آیند اما برای محافظت از اطلاعات می توان از 

روش هایی استفاده کرد. 
تعاریف حریم خصوصی با توجه به جوامع متفاوت است. این روزها هک شدن 
شبکه های اجتماعی بسیار رواج پیدا کرده است. علی اصغر زارعی -کارشناس 
ارشد مدیریت سیستم های اطلاعاتی برای محافظت از اطلاعات و حفظ حریم 

خصوصی در دنیای مجازی چند راهکار توصیه کرد.
وی با بیان اینکه لازم اســت کوکی ها را غیرفعال کنید،   افزود: از کوکی ها 
بــرای به یاد آوردن اطلاعاتــی مانند موارد موجود در ســبد خ۱رید آنلاین، 
شناســه کاربری،   رمزهای عبور و موارد دیگر در مرورگرها استفاده می شود. 
وب ســایت های امن تر معمولا از کوکی های ایمن تری برخوردار هستند. اما در 
برخی از سایت ها کوکی ها رمزگذاری شده  هستند. شما می توانید با محدود یا 

مسدود کردن کامل آنها، سطح امنیتی خود را ارتقا دهید.
این کارشناس فناوری اطلاعات با اشاره به استفاده از یک پنجره خصوصی 
بیان کرد: بیشــتر مرورگرها از جمله فایرفاکس، کروم و سافاری پنجره مرور 
خصوصی را ارائه می دهند. اســتفاده از این امکان به مرورگر شما می گوید که 
سابقه مرور شما را ذخیره نکند و اگر کسی به کامپیوتر شما دسترسی پیدا کند، 
امکان بررسی فعالیت های شما را نخواهد داشت. هنگامی که از پنجره خصوصی 
استفاده می کنید مرورگر، داده یا فعالیت شما را ذخیره نمی کند اما وب سایت 
بازدیدشده یا شرکت ارائه دهنده خدمات اینترنتی شما همچنان فعالیت شما 

را مشاهده می کند، بنابراین این یک محافظت کامل از اطلاعات شماست.
زارعــی با بیان اینکه گزینه های کمی برای جســت وجوگر مبتنی بر حریم 
خصوصی وجود دارد، افزود: این ســرویس متفاوت از موتورهای جست وجوی 
متــداول مانند گوگل یا یاهو کار می کند، زیرا مدل تجاری آنها کاملا متفاوت 
است. بسیاری از آنها به جای فروش اطلاعات کاربران خود به تبلیغات موجود 
در نتایج جست وجو متکی هستند. گزینه های مناسب برای موتورهای  جست وجو 
  Duck Duck Go، Start Page، با محوریت حفظ حریــم خصوصی عبارتند از

.Search Encrypt، Wolfarm Alpha
وی با اشــاره به استفاده از مرورگرهای رمزگذاری شده بیان کرد: بعضی از 
مرورگرها سطح امنیت و رمزگذاری دیتا برای کاربران را به بالاترین درجه ممکن 
رسانده اند. این مرورگرها بسیاری از امکانات غیرضروری که در مرورگرهای دیگر 

ارائه شده را در راستای وب گری امن حذف کرده اند که می توان از مرورگرهای 
رمزگذاری شده به Tor، Brave و Epcrazy Browser اشاره کرد.

این کارشــناس ارشد مدیریت سیستم های اطلاعات با اشاره به استفاده از 
یک شبکه خصوصی مجازی گفت: شبکه خصوصی مجازی یا VPN به شما این 
امکان را می دهد که از طریق یک سرور از راه دور یا مجازی به اینترنت متصل 
شــوید. در نتیجه داده های ارسال شده بین دستگاه  شما و این سرور به صورت 
رمزگذاری شــده اســت. وی پی ان ها را از منابع معتبر و امن مانند گوگل پلی و 
اپ اســتور دریافت کنید. اســتفاده از VPN های غیرمعتبر نه تنها امنیت شما 
را ارتقا نمی دهد بلکه تمام فعالیت شــما را زیر نظر گرفته و امنیت شما را به 

خطر می اندازد.
زارعی درباره تست نشت DNS اظهار کرد: وقتی که کاربر از VPN استفاده 
می کند، حتی اگر آدرس IP مخفی باشــد، هنوز هم می توان از طریق ترافیک 
DNS سرنخی از هویت کاربر پیدا کرد زیرا DNS آدرس وب قابل خواندن را به 
آدرس IP  تبدیــل و کامپیوتر آن را درک می کند. اگر اطلاعات مربوط به این 
فرآیند فاش شود، اطلاعات مرورگر نیز فاش می شود. خوشبختانه ابزاری وجود 
DNSLeakTest. دارد که می گوید داده های شما فاش شده است یا خبر. سایت

com را امتحان کنید آیا اتصال شما واقعن امن است یا خیر.
وی با بیان اینکه مرورگرهای وب یکی از آسیب پذیرترین ابزارهایی هستند 
که حریم خصوصی شــما را تهدید می کنند، گفت: با وجود این حتی PDF ها 
نیز می توانند شما را در معرض خطراتی مانند جاسوسی و سرقت اطلاعات قرار 
دهند. با اســتفاده از VPN و مرورگرهای دارای قابلیت رمزگذاری می توانید تا 
حدود زیادی از تهدیدات سایبری به دور باشید. هرچند ممکن است اطلاعاتی 
که از این طریق در معرض خطر هستند، حساس و حیاتی نباشند، با این حال 
از دیدگاه امنیت دیجیتال تهدید به حساب می آیند و شما با استفاده از ماشین 

مجازی می توانید همین میزان از تهدیدات را نیز از بین ببرید.
این کارشناس فناوری اطلاعات درباره ماشین مجازی توضیح داد: ماشین های 
مجازی عملکردی مانند سیستم های عامل دارند. یعنی گویا شما روی کامپیوتر 
خود علاوه بر ویندوز، یک سیستم عمل دیگر هم دارید. اگر یک فایل مشکوک 
باشد آن را با ماشین مجازی دانلود کنید، ارتباط اینترنتی خود را قطع کنید 
و سپس فایل را باز کنید. این کار باعث می شود حتی درصورتی که این فایل 
آسیب رسان باشد، به کامپیوتر آسیبی وارد نشود. سرویس های Virtualbox  و 
Vmware دو ســرویس قابل اعتماد و رایگان هستند که می توان به راحتی از 

آنها به عنوان ماشین مجازی استفاده کرد.

چند راهکار برای حفاظت از حریم خصوصی در فضای مجازی

شرایط استاندارد کالای نوآور
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امام علی علیه السلام
أسُرَتهُُ خَیرُ أسُرَةٍ وشَجَرَتهُُ خَیرُ 
شَجَرَةٍ، أغصانهُا مُعتَدِلةٌَ وثمِارُها 

ةَ وهِجرَتهُُ بطَِیبَةَ،  لةٌَ، مَولدُِهُ بمَِکَّ مُتَهَدِّ
عَلا بهِا ذِکرُهُ، وَامتَدَّ مِنها صَوتهُُ.

دودمان او )پیامبر صلی الله علیه 
و آله (، بهترین دودمان است و 

شجره اش بهترین شجره؛ ]شجره 
ای که [شاخه هایش راست است و 
میوه هایش آویخته. زادگاهش مکّه 

است و هجرتش به طَیْبه بود. در 
آن جا آوازه اش بلند شد و صدای 

]دعوت [او به همه جا کشیده شد. 
نهج البلاغة : خطبة ۱۶۱ 

 دلار                      ۲۵8,۹7۰    
 یورو                       ۳۰8,۰۲۰ 

 پوند انگلیس         ۳۵۱,۶۴۰   
 درهم امارات           7۲,۲۶۰   

 لیر ترکیه                ۳۳,۹۰۰
 سکه امامی      ۱۱۹,8۲۰,۰۰۰
 بهار آزادی        ۱۱7,۰۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه            ۶۵,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه           ۴۵,۵۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی        ۲۵,۴۰۰,۰۰۰ 
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 و 
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مدیرکل دفتر نوآوری و کسب و کارهای نوین معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری از اجرای برنامه صدور گواهینامه انطباق محصولات دانشــی در ۱۲ 
استان خبر داد و گفت: علاوه بر آن دو استان دیگر به این فهرست اضافه شدند. 
دکتــر مریم ملونی امــروز در وبینار تبیین نقش اســتاندارد در توســعه 
اقتصاد دانش بنیان با اشــاره به نســل های سیاســتگذاری در معاونت علمی 
ریاست جمهوری، افزود: نسل اول سیاستگذاری که در دهه ۸۰ است، به ایجاد 
زیرساخت فناوری در کشور متمرکز شد که طی آن پارک های فناوری و مراکز 

رشد راه اندازی شدند.
وی نسل ســوم سیاستگذاری را توسعه اکوسیستم اقتصاد دانش بنیان در 
کشــور عنوان کرد و یادآور شد: استانداردســازی از اهمیت زیادی برخوردار 
است؛ چرا که از این طریق می توان گامی در جهت توسعه هدفمند برداشت.

ملونی، اضافه کرد: بر این اســاس در ســال ۱۳۹۵ بر اساس پیشنهاد ارائه 
شده از سوی معاونت علمی، همکاری با سازمان ملی استاندارد با امضای تفاهم 
نامه ای آغاز شد و طی آن نسبت به تدوین و اجرایی کردن برنامه تدوین شده 

برای استانداردسازی محصولات شرکت های دانش بنیان اقدام شد. مدیرکل دفتر 
نوآوری و کسب و کارهای نوین معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری ادامه 
داد: در ادامه این برنامه از سال ۹۷ اقدام به صدور گواهینامه انطباق محصول 
شد که با تدوین آیین نامه و شیوه نامه ای در این زمینه فاز پایلوت آن در ۱۲ 

استان کشور اجرایی شد.
بــه گفته وی، این آیین نامه صدور گواهینامه انطباق ابتدا در تهران اجرایی 
شد و پس از آن در ۱۲ استان تسری یافت و در حال حاضر در تلاش هستیم 

این طرح در سایر استان ها اجرایی شود.
ملونی، اســتان های البرز، اصفهان، آذربایجان شــرقی، کرمان، کرمانشاه، 
خراســان رضوی، قم، قزوین، فارس، مرکزی، ایلام و همدان را از اســتان های 
فاز پایلوت این طرح نام برد و خاطر نشــان کرد: در ابتدا در ۸ استان و بعد از 
آن در ۱۲ اســتان اجرایی شــد و در حال حاضر استان های زنجان و گلستان 
که در این فهرســت نبوده است، به این فهرست اضافه شد تا شرکت های این 

استان ها قادر به دریافت گواهینامه انطباق باشند.


